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بورس درگير معضل بزرگدوران جديد اتاق هاي بازرگانيايران و عربستان و چند پرسش ساده
از س��ر گيري رواب��ط اي��ران و 
عربستان بيش��تر به نفع ايران 
است يا عربستان؟ آيا عربستان 
حاضر ب��ه س��رمايه گذاري در 
ايران خواهد شد؟ بهبود روابط 
با عربس��تان، چ��ه تاثيري بر 
اوپك و بازارهاي انرژي جهاني 
خواهد داش��ت؟ اين پرس��ش 
و پرس��ش هاي ديگري از اين دس��ت اي��ن روزها هم در 
محافل اقتص��ادي و هم در محاف��ل ديپلماتيك مطرح 
شده اند. بس��ياري از تحليلگران مي خواهند بدانند كه در 
متن مذاكرات دو كش��ور چه مس��ائلي رخ مي دهد و چه 
دستاوردهايي خلق شده اس��ت؟ اما هر اندازه كه عطش 
تحليلگران براي رمزگشايي از ابهامات اين روابط بيشتر 
مي ش��ود، داده هاي اطلاعات كمتري از س��وي مقامات 
مسوول منتشر مي شود. انتشار تصاوير ملاقات بن سلمان و 
اميرعبداللهيان به صورت صامت و بدون صدا، نشان مي دهد 
كه دولت نگران حاشيه هايي است كه ممكن است در اثر 
انتشار اين برنامه ها شكل بگيرد بنابراين كل صورت مساله 

را پاك كرده است؟ 
1( اولين ابهام درباره احتمال س��رمايه گذاري طرف هاي 
مقابل در ايران اس��ت. در يك تحليل كلي مي توان گفت 
كه فضاي ارتباطي ايران در منطقه به سمت بهبود است. 
روابط بهبود پيدا كرده اما هن��وز اين روابط همراه با رونق 
اقتصادي نبوده است. در واقع هنوز زود است درباره جذب 
س��رمايه هاي منطقه اي و رشد اقتصادي از طريق توسعه 
روابط اظهارنظر كنيم. حداقل اگر رونق اقتصادي محقق 
نشده باشد، س��طح تنش ها كاهش پيدا كرده كه به نوبه 
خود يك گام رو به جلوس��ت. اما اينكه برخ تحليلگران در 
رسانه ها از سرمايه گذاري چند ميليارد دلاري عربستان در 
ايران صحبت مي كنند، بيشتر روياست تا اتفاقي محتمل. 
ايران تحريم است و در شرايطي تحريمي حتي نمي تواند 
منابع مالي صادراتي خود را به كشور منتقل كند. در اين 

شرايط صحبت از س��رمايه گذاري كلان اعراب در ايران، 
واقع گرايانه نيست.

2( پرس��ش دوم آن است كه اين روابط از منظر اقتصادي 
بيشتر به نفع ايران است يا عربس��تان؟ بايد توجه داشت 
عربستان ارتباطات ويژه اي را با چين و روسيه در حوزه هاي 
اقتصادي آغاز كرده اس��ت. براي شكل گيري منافع اين 
سرمايه گذاري ها، بايد فضاي باثباتي در عربستان شكل 
بگيرد. حملات موش��كي يمني ها به عربستان مانعي در 
مس��ير اين ثبات بود؛ ارتباط عربستان با ايران زمينه اي را 
براي شكوفايي اين سرمايه گذاري ها فراهم مي كند. البته 
تا زماني كه جزييات تفاهم هاي دو طرف منتش��ر نشود 
نمي توان با قاطعيت درباره دستاوردهاي آن صحبت كرد. 
با يك تحليل سرانگشتي مي توان گفت كه عربستان از اين 
طريق رفع تهديد كرده است. البته اگر دومينوي گرايش 
كشورهاي حاشيه خليج فارس به اسراييل را ببينيم متوجه 
مي شويم كه فعلا توس��عه روابط با اسراييل با رسيدن به 
عربستان متوقف شده است. برخي معتقدند كه اين توقف 
برآمده از روابطي است كه عربستان با ايران ايجاد كرده است. 
اگر تنها دستاورد ايران از رابطه با عربستان دوري اين كشور 
از اسراييل باشد، بايد گفت كه دستاورد خوبي است. البته 
چين هم بازيگر مهمي در منطقه است؛ چين حفظ امنيت 
خليج فارس را به ص��ورت نيابتي از امريكا تحويل گرفته 
است؛ اين جابه جايي از منظر ايران مطلوب است. اما به  طور 
كلي مي توان گفت، دستاوردهاي عربستان از روابطه با ايران 

بيشتر از دستاوردهاي ايران است.
3( معادله مهم بعدي از اين روابط، تاثيري است كه در اوپك 
به جا خواهد گذاشت. هم ايران و هم عربستان عضو اوپك 
هستند و نزديكي دو كشور اثرات ويژه اي بر بازار نفت خواهد 
داشت. در حال حاضر ايران قدرت اقتصادي خاصي در اوپك 
ندارد و قدرت ايران بيشتر سياسي است. ايران چهارمين 
توليد كننده نفت در اوپك است و كشورهاي ديگر توليد و 
مصرف بيشتري دارند. ايران ديگر مانند دهه 70 ميلادي 
ادامه در صفحه 4 نمي تواند در... 

نس��ل هاي ات��اق بازرگان��ي 
موضوعي اس��ت كه در كشور 
ما كمتر به آن پرداخته ش��ده 
است. اما بر اساس منابع موجود، 
در تاريخچ��ه حضور و فعاليت 
اتاق هاي بازرگاني در دنيا، نسل 
اول، اتاق هاي دولت محور ناميده 
ش��ده اند كه برخي حوزه هاي 
اصلي تمركز آن شامل قوانين تجاري و تعرفه ها، ماليات، 
قوانين كار، فضاي س��رمايه گذاري و مقررات زدايي بود و 
عمدتاً بر حفظ روابط بخش خصوصي با دولت به منظور 
ايجاد فضاي تجاري بهتر براي اعضاي خود متمركز بوده 
است. نسل دوم اتاق ها كه اتاق عضومحور ناميده شده اند، از 
توانايي هاي خود براي ارايه خدمات بيشتر به اعضا استفاده 
كردند؛ اين خدمات شامل احراز هويت اسناد تجاري، ايجاد 
ش��بكه هاي تجاري، صدور گواهي مبداء و برگزاري دوره 
آموزش��ي و... بوده است. در نسل سوم اتاق ها كه اتاق هاي 
جامعه محور نام گرفتند، توس��عه مفهوم مسووليت هاي 
اجتماعي رواج پيدا كرد و اتاق ها را به سمت ارايه خدمات 
به كل جامعه س��وق داد. بس��ياري از آنها در كمپين هاي 
زيست محيطي شركت كردند و برخي ديگر به پروژه هاي 
توانمندسازي جوانان يا بانوان پرداختند و بسياري ديگر در 
فعاليت هاي خيريه مشاركت كردند. نكته قابل تامل اينكه، 
نسل سوم اتاق ها فعاليت خود را حدود 55 سال پيش آغاز 
كرده اند و ما تنها حدود 10 سال پيش با مفهوم نسل هاي 
اتاق آشنا شديم. اما در اين 10 سال، اتاق هاي بازرگاني در 
ايران تا حدودي قدم به عرصه نسل هاي دوم و سوم نهاده اند. 
جايي كه اتاق ها با ارايه خدمات به اعضا، نظير صدوركارت 
بازرگاني، مش��اوره، پنجره واحد، گواهي مبداء، مدرس��ه 
كس��ب وكار، مراكز نوآوري و داوري، تقويت تشكل ها و با 
ترويج مسووليت هاي اجتماعي نظير ايجاد كمپين نفس، 
بيمارستان بازرگان و ايجاد نهادهاي خيريه عملًا تا حدودي 
توانستند در اين 10 سال اقداماتي از وظايف اتاق هاي نسل 

دوم و سوم را انجام دهند.
اما در اين ميان، عدم ارايه خدمات كافي و كارآمد به اعضا 
نظير عدم ارايه آمار و اطلاعات بازار و شبكه سازي ضعيف 
و همچنين تعداد كم اعضاي اتاق ها از جمله مسائلي است 
كه كمتر به آن توجه شده است. در اكثر اتاق هاي دنيا تعداد 
اعضا، تقريباً برابر كس��ب وكارهاي موجود در آن منطقه 
است، اما در ايران با توجه به مقررات ناكارآمد در حوزه كارت 
بازرگاني تنها شركت هايي كه واردات و صادرات دارند، بايد 
كارت بازرگاني دريافت كنند. موضوع عضويت بدون داشتن 
كارت بازرگاني نيز عملًا در ايران رواج پيدا نكرده، ازاين رو 
تعداد اعضاي اتاق بسيار پايين است. از طرف ديگر با ايجاد 
اتاق هاي تعاون و اصناف امكان تمركز تمام  كسب وكارها در 
يك جا وجود ندارد بنابراين لازم است اتاق هاي ايران جهت 
ورود به نسل چهارم اتاق ها تمام تلاش خود را جهت افزايش 
خدمات به اعضاء و افزايش تعداد آنها لحاظ كنند تا از قافله 
نس��ل چهارم اتاق ها بيش از پيش عقب نمانند. اتاق هاي 
ايران با توجه به قوانين آن، هنوز بين نسل ها گير افتاده اند. 
اتاق هاي ما هم نسل اول است هم نس��ل دوم و هم سوم، 
اتاق هاي ما اتاق هايي هستند براي تمام نسل ها. شايد لازم 
باشد اين گذار به اتاق هاي نسل چهارم هر چه زودتر صورت 
گيرد كه لازمه آن افزايش عضويت است و اما اتاق هاي نسل 
چهارم و چگونگي كاركرد و ماهيت آنها موضوع داغ جديدي 
است كه در جوامع بين المللي اتاق هاي بازرگاني روي آن 

گفت وگو و تحقيق  مي كنند.
در سال 2021 رويدادي با ميزباني اتاق بازرگاني دوبي توسط 
فدراسيون اتاق هاي بازرگاني جهان )WCF( برگزار شد. 
اين رويداد كه با عنوان نوآوري در مدل هاي  كس��ب وكار 
اتاق ها برگزار ش��د تمركز خود را ب��راي ايجاد چارچوب 
كاري و ذهني براي ورود به اتاق هاي نسل چهارمي گذارد. 
اتاق هاي نس��ل چهار تلاش خواهند كرد با ايجاد شبكه 
گسترده در توسعه پايدار جهاني كوشا باشند. آنها در عين 
حال  مي كوشند كه ارتباط سازنده اي بين دولت، اتاق ها و 
ادامه در صفحه 4 جامعه مدني ايجاد كنند.  

يكي از معضلات بزرگ بازار 
بورس وجود دامنه نوسان و 
نظم هاي نامتعارفي است كه 
مشاهده مي كنيم و اين نكته 
منفي است و متاسفانه بعد 
از هر كاهش يا افزايشي كه 
در شاخص كل به وجود بياد 
صحبت هاي دامنه نوس��ان 
مطرح مي ش��ود و درحالي ك��ه بازارهاي بورس دنيا 
اكثرا دامنه نوس��ان را كنار گذاش��ته اند اما در بازار 
خودم��ان طيفي از دامن��ه نوس��ان هاي مختلف را 
مشاهده مي كنيم كه اگر به اصل ان توجه كنيم كاملا 
غيرعقلاني است. زماني كه دامنه نوسان وجود داشته 
باشد بازيگران و افرادي كه پول هاي درشت در اختيار 
دارند به راحتي مي توانن��د جريان تقاضا و عرضه رو 
به نفع خود و انچه در س��ر دارند تغيير دهند به اين 
صورت كه به راحتي صف هاي خريد يا فروش دلخواه 
درست كنند و با اين حركت تاثير مستقيمي برافكار 
سهامداران بگذارند چرا كه صف هاي خريد سنگين 
اين تفك��ر را به افراد مي دهد كه خريد دارايي در اين 
لحظه باعث خواهد شد آنها فردا چند درصدي جلوتر 
از امروز باشند و بلعكس اين هم به گونه اي است كه 
دامنه نوسان منفي باعث خواهد شد تا سهامدار براي 
جلوگيري از ضرر بيش��تر در روزهاي معاملاتي بعد 
تلاش خود را به كار بگيرد سهم را در صف فروش قرار 
دهند و اينگونه ضررهاي بيشتر متحمل نشوند و اين 
همان چيزي است كه بازيگران و تصميم گيرندگان 
اصلي به دنبال ان هس��تند و در بسياري از سهام كه 
ش��ناوري كمي دارند باعث به وج��ود امدن حباب 

قيمتي مي شود.
اگر يك سهم هزار درصد رشد هم انجام دهد و صف 
خريد سنگين داشته باشد بسياري از افراد را قلقلك 
مي دهد تا براي گرفتن چند درصد شانس خود را در 
صفوف امتحان كنند و اين چيزي است كه بايد از آن 
دوري شود. همچنين در حال حاضر بسياري از بازار ها 
از جمله بازار س��هام در ركورد مطلقي قرار دارند و به 
واسطه همين امر، ش��اخص كل بورس در اين هفته 
به مانند هفته هاي قبل درج��ا مي زند، يعني نه بالا 
مي رود و نه اينكه كاهش جدي را تجربه مي كند. بازار 
بورس در طول يك الي دو ماه اخير نوس��انات جزئي 
متعددي را تجربه كرده و به همين دليل انتظار مي رود 
كه شاخص كل بورس با رفت و آمد در محدوده يك 
ميليون ۹50 هزار تا 2 ميليون و 10 هزار واحد شرايط 
متعادل منفي در هفته منهتي به شهريور ماه را پشت 
س��ر بگذارد. پيش بيني مي ش��ود كه تك سهم ها از 
وضعيت خوبي برخوردار شوند، اما اگر اقدام مهمي در 
بازار سهام صورت پذيرد، نماد شركت هاي نيروگاهي 
به مراتب شرايط بهتري را در مقايسه با ساير نماد ها 

تجربه خواهند كرد.

نويد رجاييمهرداد عبادمحسن جليلوند

يادداشت- 5

ارتقاي غرور ملي با احداث طرح هاي بزرگ عمراني
طرح ها و پروژه هاي عمراني 
يكي از اصلي ترين و مهم ترين 
عوامل رشد، توسعه و توسعه 
پايدار هر كش��ور محسوب 
مي ش��وند. عمران به معناي 
آباداني و س��ازندگي است و 
هر اقدام و فعاليتي كه نتيجه 
و فرجام آن س��اخت و س��از 
و آبادي و آس��ايش مردم باش��د را مي توان يك پروژه 
عمراني قلمداد كرد. هرچند همواره و در ادوار مختلف، 
مديران و كارشناس��ان بخش هاي مختلف كشور، بر 
اهميت و لزوم اجرا و بهره برداري از طرح ها و پروژه هاي 
زيرساختي تاكيد كرده اند، وليكن متاسفانه بررسي 

جامع و هدفمندي كه تمام مواهب، محاسن و مزاياي 
اينگونه طرح ها را به خوبي براي عموم مردم تبيين و 
تشريح كند، كمتر نگاشته و تدوين شده است. با بررسي 
نوش��ته هاي علمي و اجرايي متخصّصان كشورهاي 
مختلف جهان، مطالب ارزشمندي به دست مي آيد كه 
مي توان با آن، به اين سوال مهم كه »طرح هاي عمراني 
چه نقشي در توسعه كشورها دارند« را به روشني پاسخ 
داد. ايجاد اشتغال، بسترسازي براي افزايش امكانات 
و رفاه عمومي، كمك به رفع تبعيض ها و نابرابريهاي 
اجتماعي، شكوفايي اقتصادي، گسترش بهداشت و 
سلامت، ارتقاي سطح سواد و آگاهي هاي مردم، در زمره 
مهم ترين اين نقش ها قرار دارند. اما پرسش مهم تر اين 
است كه آيا طرح هاي عمراني تاثيرات عميق تري نيز بر 

جامعه دارند و آيا اين طرح ها مي توانند جهت حركت و 
مسير تعالي و پويايي كشورها را نه تنها براي زمان حال، 
بلكه براي دهه هاي آتي نيز، متاثر كرده و ترقي بخشند؟ 
اين تفكر و نگرش بالغ و يكپارچه نگر كه حال و آينده 
را با هم ديده و در كنار يكديگر، مورد نقد و تحليل قرار 
مي دهد، »توسعه پايدار« است، مفهومي بين المللي و 
فراگير كه اگر اقدام و برنامه اي در راستا و هم جهت با 
آن نباشد، ابتر، موقتي و محكوم به شكست خواهد بود. 
تحقيقات و مطالعات محقّقان و پژوهشگران به خصوص 
در دهه اخير كه در مجلات معتبر بين المللي به چاپ 
رس��يده، حكايت از آن دارد كه طرح ه��اي عمراني، 
جهت و سويه بردار حركتي كشورها را در مسير نيل به 
توسعه پايدار رهنمون مي سازند. توسعه اي بلندمدت 

و تعمّق نگر و از جنس توجه به خواس��ته ها و نيازهاي 
جزيي و كلي نسل هاي حاضر و فردا.

 توسعه اي كه از گذشته مي آموزد و ايام و ادوار پيش رو 
را راهبري مي كند، توس��عه اي كه بر سه ركن كليدي 
اجتماع، اقتصاد و محيط زيست، بنا نهاده شده است. 
اين بدان معناس��ت ك��ه كليه طرح ه��ا و پروژه هاي 
عمراني با رعايت اصول و اس��تانداردهاي مهندس��ي 
س��بز، مي توانند در مس��ير اهداف هفده گانه توسعه 

پايدار گام بردارند. 
اين هفده هدف را سازمان ملل با اجماع با كشورهاي جهان 
از جمله ايران، تنظيم و تدوين نموده كه به ترتيب عبارتند 
از: پايان فقر در همه اشكال آن در همه جا، پايان گرسنگي، 
ادامه در صفحه 4 دستيابي به امنيت غذايي و...  

علي اكبر صابري

سال گذشته 309 بخشنامه مخل تجارت صادر شده است!

سياهه جديد مطالبات گمركي

 گزارش دولت از تلاش 
براي شفافيت بدون اف اي تي اف

 مبارزه 
با پول شويي 

زير سايه 
تحريم ها

زاكاني در صحن شوراي شهر تهران: 
كمترين اثر را در انتصابات داشتم

 تغيير ۹۹۸ 
 مدير شهرداري 

در 23 ماه!
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 عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران 
در گفت وگو با »تعادل«:

افزايش قيمت نوشت   افزار و دردسرهاي والدين

پرداخت اين هزينه ها براي قشر كارگر راحت نيست
صفحه 8    صفحه 3    

صفحه 5    

 بازماندگي در توليد 
با ارزش افزوده بالا در صنعت نفت 

 وزيري كه آرزوي
 رفع فيلتر دارد

برخ��ي اظهارنظرهاي 
عرص��ه  در  عجي��ب 
سياس��ي و مديريت��ي 
كش��ور رخ مي دهد كه 
به نظ��ر مي رس��د تنها 
مخت��ص ايران اس��ت و 
مثل و مانندي براي آن 
را در س��اير قلمروهاي 
جهان��ي نمي توان پيدا كرد. مث��لا وزير ارتباطات 
كشور كه متولي بحث فيلترينگ و كاهش پهناي 
باند هم محسوب مي شود در پارلمان كشور حاضر 
ش��ده و اعلام مي كند، آرزو دارد سرعت اينترنت 
افزاي��ش يافته و م��ردم از گرفتاري هاي مرتبط با 
فيلترينگ رهايي پيدا كنند! افكار عمومي ايراني 
اما با بهت و حي��رت اين اظهارات را مي ش��نود و 
از خود مي پرس��د مگر غير از اين است كه تحقق 
اين آرزو در گ��روي فعاليت هاي همين وزارتخانه 
اس��ت؟! اما ارتباط ميان ابزارهاي نوين ارتباطي و 
علم اقتصاد، يكي از ارتباط هاي بس��يار تنگاتنگ 
در جهان جديد اس��ت كه به گونه اي خاص جهان 
امروز ما را ش��كل داده اند. تا قبل از ظهور ابزارهاي 
نوين ارتباطي، اينترنت و اپليكيشن ها، گزاره هاي 
اقتصادي متفاوتي در سطح جهان وجود داشتند 
كه پس از ظهور ابزاره��اي ارتباطي جديد تغيير 
يافتند. در ايران اما همواره از دريچه تنگ سياست 
به اين گزاره هاي نوين نگاه شده است. هر زمان كه 
ابزار جديد ارتباطي در س��طح جهان ظهور يافت، 
مس��وولان ايراني نگران تاثير اين ابزارها بر حوزه 
سياست شده و تلاش كردند زمينه استفاده از اين 
ابزارهاي ارتباطي را محدودتر سازند. از زمان آغاز 
به كار راديو و تلويزيون گرفته تا ماهواره و اينترنت 
و فضاي مجازي و...هم��واره ردپاي اين نگراني ها 
پيدا بوده است. اما در جهان به گونه اي متفاوت به 
اين موضوعات نگريسته مي شود. ساير كشورها از 
اين ظرفيت ها استفاده مي كنند تا ارزش افزوده و 
راحتي و رفاه بيش��تري براي مردمشان به وجود 
آورند. پس از فيلترينگ اخي��ر بر ابزارهايي چون 
اينس��تاگرام، بر اس��اس برخ��ي روايت ها حدود 
1ميليون شغل انلاين در اين كشور از ميان رفت؛ 
1ميليون شغلي  كه مطالبات ده ها ميليون ايراني 
را پاس��خ مي داد و ارزش افزوده قابل توجهي خلق 
مي كرد. از ميان اساتيد علوم اقتصادي، آمارتياسن 
به اي��ن بحث ورود ك��رده و در كت��اب »برابري و 
آزادي« موضوع را تشريح مي كند. اين اقتصاددان 
به احساس  محدوديت به عنوان يكي از گزاره هاي 
خس��ارت بار اقتصادي اشاره مي كند. احساساتي 
كه در اقتصاد ايران به ش��كل »انتظارات تورمي« 
ظهور و بروز يافته و مش��كلات فراوان��ي را ايجاد 
مي كند. مدتي قبل يكي از چهره هاي سياسي به 
اس��تارتاپ هاي ايراني اشاره كرده و گفته بود، اين 
مشاغل بايد با افراد متعهد جايگزين شوند.اما اين 
دوستان فراموش مي كنند كه گزاره هاي اقتصادي 
به گونه اي متفاوت عمل مي كنند. براي ايجاد يك 
برن��د، بايد فضاي لازم براي اعتمادس��ازي فراهم 
شود. سال هاست اقتصاددانان ايراني از مشكلاتي 
چون بي اطميناني به عنوان ركن اصلي مشكلات 
اقتصادي در ايران اشاره مي كنند. اين نااطميناني به 
دليل اعمال همين رفتارهاي سلبي و محدود كننده 
شكل مي گيرند. نااطميناني تورمي از طريق اثرهاي 
Ex-ante و Ex-post بر روي متغيرهاي حقيقي 
تأثير گذاشته و از اين كانال زيان هاي زيادي بر كل 
اقتصاد بر جاي مي گذارد. ريشه اين نااطميناني ها 
هم عوامل محدود كننده اس��ت. مردم احس��اس 
مي كند، نظام تصميم س��از كش��ور، اعتماد كافي 
به آنها ن��دارد، بنابراين انها هم اعتم��اد خود را به 
سيستم و كليت نظام تصميم سازي از دست داده 
و نوعي نا اطميناني در اقتصاد شكل مي گيرد. اي 
كاش مس��وولان ايراني،  خود را به ج��اي جوان، 
زن سرپرس��ت خانوار و يك پدر كه شغل آنلايني 
را پايه ريزي كرده مي گذاش��تند تا به مصائبي كه 
براي اين اف��راد به دليل فيلترينگ ايجاد ش��ده، 
واقف مي شدند. نيازسنجي، بازاريابي، تامين كالا 
و... بخش��ي از هفت خواني اس��ت كه يك چنين 
مشاغلي بايد آن را بپيمايند. سال ها زمان نياز است 
تا يك چنين ساختارهايي برپا شوند. بعد به راحتي 
به دليل مسائل سياس��ي و... ناگهان اپليكيشن ها 
فيلترينگ شده و كسب و كار افراد از ميان مي رود. 
طبيعي است اين روند به همه جامعه اين پالس را 
ارسال مي كند كه نبايد به نظام تصميم ساري هاي 
دولت و سياستم دل خوش كنند. اينگونه است كه 
دولت حتي در زماني كه تصميم درستي را اتخاذ 
مي كن��د، قادر  به ارتباط با افكار عمومي نيس��ت. 
دوس��تي تعريف مي كرد، گاهي اوقات رييس كل 
بانك مركزي ناچار اس��ت، اخبار خود را از طريق 
رسانه هاي فارسي زبان ماهواره اي به سمع و نظر 
افكار عمومي برساند؛ چرا كه ارتباط مردم با صدا و 

سيما كاملا از ميان رفته است.

علي مزيكي

يادداشت-1

گزارش كميسيون صنايع مجلس در خصوص كيفيت 
اينترنت نش��ان مي دهد ۶۴ درصد كاربران در ايران 
از فيلترشكن اس��تفاده مي كنند، در اين ميان به نظر 
مي رس��د هم وزير ارتباطات و هم نمايندگان مجلس 
نسبت به وضعيت فيلترينگ در كشور انتقاد دارند. در 
اين ميان نمايندگان با انتقاد از مسدود شدن دسترسي 
به برخي س��ايت هاي اينترنتي معتقدن��د در ابتداي 
حضور اينترنت در كش��ور، بسياري از سايت ها فيلتر 

شدند و حالا بايد در اين اقدام بازنگري صورت بگيرد، 
چرا كه چنين فيلترينگ گس��ترده اي گ��ردش آزاد 

اطلاعات را هم محدود مي كند.
گزارش كميسيون صنايع مجلس در خصوص كيفيت 
اينترنت نش��ان مي دهد ۶۴ درصد كاربران در ايران 
از فيلترشكن اس��تفاده مي كنند و همچنين پهناي 
باند ناش��ناس از پنج درصد در س��ال گذشته به 25 
درصد رسيده اس��ت. گزارش كميسيون اشاره اي به 

چيستي ترافيك ناشناس نكرده اما محمدجواد آذري 
جهرمي، وزير پيشين ارتباطات، اندكي پس از آن در 
كانال تلگرامي خود نوشت: »ميزان ترافيك ناشناس 
)ترافيكي كه سيس��تم فيلترينگ قادر به تشخيص 
پروتكل آن نيست( از پنج درصد به 25 درصد رسيده 
است. اين يعني ناكارآمدي و شكست براي فيلترينگ! 
اين يعني ناآگاهي حكمران حتي از نوعِ بخش بزرگي 
از ارتباطات بين الملل! يعني افزايش تهديدات سايبري 

عليه منافع ملي.« در اين گزارش كميس��يون صنايع 
از وزارت ارتباطات خواس��ته اس��ت گزارش دقيقي 
براي شفاف سازي آمار و ارقام هزينه هاي فيلترشكن 
و تحمي��ل آن بر س��بد هزينه هاي خانوار منتش��ر و 
راهبردهاي موثر براي كاهش استفاده از فيلترشكن ها 
توسط مشتركان را نيز ارايه كند. نمايندگان در ادامه 
گفته اند نظام فيلترينگ اينترنت با عارضه تعدد مراجع  
صفحه 6 را بخوانيد تصميم گير مواجه است و...  

در حالي كه در سال هاي گذشته ايران نتوانسته نام 
خود را از فهرست سياه اف اي تي اف خارج كند و اين 
موضوع منجر به آن شده كه مبارزه با پول شويي زير 
س��ايه عدم عضويت در اين گروه قرار بگيرد، دولت 
س��يزدهم در ماه هاي گذش��ته آمارهاي مختلفي 
از مبارزه با پولش��ويي ارايه ك��رده و تاكيد كرده كه 
صرف نظ��ر از تمام بحث هاي جهان��ي، دولت ايران 
صفحه 2 را بخوانيد تمركز قابل توجهي بر... 

تعادل| وضعيت پاسخگويي دستگاه هاي مختلف 
به اس��تعلامات گمرك در طول ۶ ماه گذشته اعلام 
ش��د. رييس گمرك اي��ران در جريان نشس��ت روز 
گذشته خود با اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران، 
عنوان كرد كه پاسخگويي به استعلامات توسط اداره 
استاندارد 17 روز، سازمان غذا و دارو ۹ روز، سازمان 

دامپزشكي 13 روز و سازمان حفظ نباتات ۶ روز است. 
اين درحالي اس��ت كه به گفته متولي گمرك، مدت 
زمان پاسخگويي براي همه سازمان ها بايد به 3 روز 
كاهش يابد. چالش ديگ��ر در بخش گمرك، صدور 
بخشنامه هاي مخل تجارت است كه فعالان تجاري 
را سردرگم كرده اس��ت. به گفته متولي گمرك، در 

طول 12 ماهه 1۴01 بخش��نامه هاي مهم در حوزه 
بهاي تمام شده توليدكنندگان و تجار حداقل 31۹ 
بخش��نامه بوده، كه 207 م��ورد در بخش صادرات 
و 112 م��ورد در بخ��ش واردات بوده اس��ت. البته 
رضواني فر مدعي شد كه با مصوبه اخير دولت مبني 
بر بارگذاري بخش��نامه ها در سايت معاونت حقوقي 

رياس��ت جمهوري پي��ش از ابلاغ، از مي��زان صدور 
بخشنامه ها كاسته شده اس��ت. جداي از اين موارد 
فعالان بخش خصوصي، سياهه جديدي از مطالبات 
و مش��كلات گمركي خود را موجب انحراف از مسير 
درست توليد و تجارت شده، با متولي اين سازمان در 
صفحه 7 را بخوانيد ميان گذاشتند.   

با يك حساب سرانگشتي مشخص 
مي شود كه هر 1.5 روز، يك مدير 

شهرداري عوض شده است



در حالي كه در سال هاي گذشته ايران نتوانسته نام خود را 
از فهرست سياه اف اي تي اف خارج كند و اين موضوع منجر 
به آن شده كه مبارزه با پول شويي زير سايه عدم عضويت 
در اين گروه قرار بگيرد، دولت سيزدهم در ماه هاي گذشته 
آمارهاي مختلفي از مبارزه با پولشويي ارايه كرده و تاكيد 
كرده كه صرف نظر از تمام بحث هاي جهاني، دولت ايران 

تمركز قابل توجهي بر روي اين موضوع دارد.
ش��فافيت در اقتصاد اي��ران، دغدغه مهمي ب��وده كه در 
سال هاي اخير بارها بر روي آن تاكيد شده و از لزوم توجه 
ويژه به اين موضوع به عنوان اولويتي حياتي ياد شده است. 
آمار بالاي جرايم اقتصادي از يك س��و و مس��ائلي مانند 
عدالت مالياتي و توجه به فعاليت پولدارها در اقتصاد ايران 
از سوي ديگر، موضوع مهم و بزرگي بوده كه تقريبا تمامي 
كارشناسان اقتصادي بر روي آن تاكيد دارند و از سوي ديگر 
تصميم گيران اقتصادي نيز از اين مي گويند كه دولت بر روي 

اين مساله تمركز جدي داشته است.
با اين وجود به نظر مي رس��د كه تحريم هاي اقتصادي در 
كنار مس��ائلي كه براي تجارت و فعاليت هاي برون مرزي 
اقتصاد ايران به وجود آورده در حوزه پولشويي نيز به يك 
چالش بدل شده است و در اين بين در نشست روز گذشته 
مبارزه با پولشويي تعدادي از مقامات ايران بر روي اين مساله 
تاكيد كرده اند. دهق��ان تاكيد كرد: ما در چارچوب منافع 
ملي خودمان در داخل و خارج از كشور خواهان شفافيت 
بي نهايت هستيم. اما مجموعه اي كه جلوي شفافيت ما را 
گرفته تحريم هاي امريكا است. وقتي ما را از سوييس اخراج 
كردند طبيعتا امكان شفافيت را از بين بردند. وي بيان كرد: 
شركت هايي كه مي خواهند با ما كار كنند تحت تحريم قرار 
مي گيرند و اگر بخواهند جريمه شوند در مبادلات تجاري 

با ما دچار ترديد مي شوند.
معاون حقوقي رييس جمهور درباره مبادلات تجار ايراني 
و عراقي گفت: مبادلات تجاري كه با شركت هاي مختلف 
دنيا داريم و پول مش��روعي كه رد و بدل مي كنيم به هيچ 
عنوان پولشويي نيست. مبادلات ما كه نمي تواند به خاطر 
تحريم هاي غيرانساني امريكا معطل بماند. نمي شود كه 
حقوق ملت خودمان را تامين نكنيم. در طول تاريخ، انسان 
حق داشته كالا بخرد و بفروشد اما امريكا اين حق مشروع را 
با يك اقدام غيرانساني، نامشروع جلوه مي دهد. اين شدني 
نيست و ما نمي توانيم به حرف آنها گوش دهيم ولي در عين 
حال شركت ها  مراقبت مي كنند كه با ما داد و ستد نداشته 
باشند كه دچار تحريم و جريمه نشوند. بنابراين مجبورند 
كه شفافيت نداشته باشند. دهقان تاكيد كرد: ما كشور را 
اداره مي كنيم و با شركت هاي مختلف در تمام جهان كار 
مي كنيم ولي بعضي وقت ها آنها به خاطر ترس از تحريم هاي 
امريكا، مبادلات مشروعي كه دارند تمايل ندارند باز كنند. 
اگر تحريم هاي امريكا نمي بود به همه دنيا ثابت مي شد كه 

ما پيشتاز مبارزه با پولشويي و مبارزه با تروريسم هستيم.
وي همچنين درخصوص لايحه اموال تمليكي گفت: در 
س��ال ۱۴۰۰ لايحه مربوط به اموال تمليكي را به مجلس 
داديم. مجلس با توجه به اينكه برنامه خودش را دارد اين 
لايحه را اعلام وصول نكرد. ما نامه نوشتيم و تقاضا كرديم 
اين مواردي كه دولت لايحه مي دهد بر اس��اس اصل ۷۴ 
قانون اساسي بايد اعلام وصول شود. مجلس اختيار دارد 
آن را تغيي��ر دهد يا رد كند ولي ما لايحه را داديم. موضوع 
جديدي نيز توسط وزارت اقتصاد دنبال مي شود كه ما كمك 
مي كنيم كه اين مساله نيز در مجلس پيگيري شود. معاون 
حقوق رييس جمهور در پاسخ به سوالي مبني بر دليل عدم 
الحاق ايران به معاهده زيست محيطي پاريس بيان كرد: 
تعهداتي كه در معاهده زيست محيطي پاريس است در 

كشور اجرا مي شود. آيين نامه اي در سال ۱۳۹۴ در دولت 
تصويب ش��ده و ما آن را بيش از تعه��دي كه در آيين نامه 
داشتيم و داوطلبانه پذيرفتيم اجرا كرديم و در حال حاضر 
نيز اجرا مي كنيم. دهقان ادامه داد: اينكه به معاهده پاريس 
بپيونديم طبيعتا ملاحظاتي داريم كه به تحريم هاي امريكا 
برمي گردد. ما براي اينكه وظيفه خود را در تعهدات مربوط به 
كاهش كربن انجام دهيم نياز به تكنولوژي و تجهيزات داريم 
كه به دليل تحريم هاي امريكا امكان تبادلات بانكي براي ما 
ميسر نيست. اگر غربي ها تلاش كنند امريكا تحريم خود را 
از ما بردارد ما ثابت مي كنيم در زمينه هاي زيست محيطي  

پيشتاز   هستيم.
وي با بيان اينكه هر كشوري بايد براي كاهش آلايندگي ها 
تلاش كند گفت: نظر معاونت حقوقي اين اس��ت كه اول 
تحريم ها برداشته ش��ود تا از پيوستن به معاهده پاريس، 
سودي هم عايد كشور ما ش��ود. بايد به كشورهايي كه به 
معاهده مي پيوندند كمك مالي و وام پرداخت شود. وقتي 
ما تحريم هستيم و نمي توانيم از اين منابع استفاده كنيم 
چگونه وارد معاهده شويم؟ معاون حقوقي رييس جمهور 
در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود بي��ان كرد: ذات 
نظام جمهوري اسلامي، مبارزه با فساد، پولشويي وتامين 
مالي تروريسم اس��ت. ما خودمان جزو قربانيان تروريسم 
هستيم و همه دنيا مي دانند كه بزرگ ترين تروريسم فعلي 
دنيا داعش است و قهرمان مبارزه با تروريسم ما هستيم. 
همه جهان، سردار س��ليماني را به عنوان قهرمان مبارزه 
با تروريسم مي شناسند. وي افزود: تلاش مسوولان دولت 
در اين راستا اس��ت كه حداكثر شفافيت در داخل كشور 
و در مبادلات مالي براي اقتصادي باش��د كه از بستر عدم 
شفافيت، پولشويي و فس��اد ايجاد نشود. اين اراده دولت و 
شخص رييس جمهور است. معاون حقوقي رييس جمهور 
با بيان اينكه وزارت اقتصاد در دولت سيزدهم راه مقابله با 
پولش��ويي را آغاز كرده است گفت: منصفانه بايد بگوييم 
عقب ماندگي هايي داريم. هنوز بخشي از آن چه در آيين نامه 
آمده در كش��ور اجرا نشده اس��ت. همچنين رييس دفتر 
بازرس��ي ويژه رييس جمهور گفت: تحريم هاي ظالمانه 
امريكا و كشورهاي غربي باعث ايجاد مشكلاتي در مقابله با 
پولشويي شده اما همكاري خوبي در دوره اخير با كشورهاي 
دوست و همسايه شكل گرفته است. حجت الاسلام حسن 
درويش��يان در همايش مقابله با پولشويي و تامين مالي 
تروريسم اظهار كرد: بايد بسترهاي مقابله با شيوه هاي جديد 
پولشويي متناسب با اقدامات تبهكاران در اين عرصه به روز 
شود. به طور مثال در سال هاي گذشته رمز ارز وجود نداشت 
اما امروز به يكي از بسترهاي جدي پولشويي، فرار مالياتي و 

خروج منابع از كشور تبديل شده است.
وي افزود: فضاي مجازي در عين حال كه بس��تري بسيار 
خوب براي اقدامات و اهداف عالي كش��ور و ايجاد ش��غل 
محسوب مي شود به موازاتش بستر فساد شده است. مثلا 
سايت هاي قمار وجود دارد كه بخشي از آنها مسدود شده 
است. خريد و فروش عتيقه قاچاق و اقداماتي از اين دست 
صورت مي گيرد. وي با بيان اينكه ش��يوه هاي پولشويي 
متفاوت از گذشته شده است، گفت: متناسب با اين تغيير 
رفتار بايد آيين نامه ها، قوانين و بسترهاي لازم فراهم شود. 
درويشيان يادآور شد: در اين دولت هماهنگي و هم افزايي 
خوبي در مقابله با فساد شكل گرفته است. فعاليت هايي كه 
مركز مالي براي مقابله با پولشويي انجام داده بسيار خوب 
بوده است. نكته ديگر به آموزش مسوولان مربوط مي شود. 
آموزش هاي تخصصي و آموزش هاي همگاني در مقابله با 
پولشويي بايد جدي گرفته شود. همچنين هيچ دستگاهي 

نبايد مستثني از مبارزه با پولشويي باشد.

وي تاكيد كرد: بايد در راه مقابله با فساد تلاش مجاهدانه 
داشته باشيم و خسته نشويم. اگر به مواردي برخورديم كه 
يك فرد متخلف به جريان يا شخص خاصي مرتبط بود نبايد 
انگيزه خود را از دست بدهيم بلكه با جديت و متعهدانه با 
اين م��وارد برخورد كنيم. به گفته درويش��يان، چنانچه 
جديت لازم در مبارزه با فس��اد ديده نش��ود به آموزه هاي 
ديني و نظام اس��لامي ضربه مي زند كه باعث مي ش��ود 
سرمايه هاي اجتماعي از دست برود. رييس دفتر بازرسي 
ويژه رييس جمهور بيان كرد: مقابله با پولشويي به دليل 
تحريم هاي امريكا و كشورهاي غربي دچار مشكل شده ولي 
تلاش جدي دولت، وزارت اقتصاد، مركز مقابله با پولشويي، 
قوه قضاييه و ساير دستگاه ها براي مقابله با اين پديده قابل 
تقدير است. تحركي در اين دوره نسبت به گذشته خصوصا 
در همكاري با كشورهاي دوست و همسايه ايجاد شده است.

   صدور راي قطعي براي ۳۸ پرونده مقابله 
با پولشويي

در كنار مشكلاتي كه تحريم ها براي ايران به وجود آورده اما 
كارهاي قابل توجهي نيز در اين حوزه صورت گرفته كه وزير 
اقتصاد در سخنراني ديروز خود به آنها اشاره كرد. احسان 
خاندوزي در نخستين همايش مقابله با پولشويي و تامين 
مالي تروريسم، اظهار كرد: سياست گذاران كشور اگر هدف 
رشد توليد را تعقيب مي كنند يا خواهان اجراي كيفيت 
حكمراني و هوشمندسازي حكمراني هستند چاره اي جز 
اين ندارند كه نظام مالي مش��وق توليد را در اقتصاد ايران 
تشويق و نظام مالي مخرب توليد را تضعيف كنند. وي افزود: 
متاسفانه در سال هاي گذشته جريان هاي مخرب توليد با 
بهره گيري از بسترهاي رسمي كشور و شبكه هاي اطلاعاتي 
و مالي، جريان مالي ضد توليد ايجاد كرده بودند و اقتصاد 
كشور را تخريب مي كردند. اين جريان غير شفاف به هيچ 
قاعده اي پايبند نيست و باعث شده بود تا نظام اقتصادي 

كشور به سمت بخش هاي غير مولد سنگين شود.
وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه در دو سال گذشته 
و به خصوص از ابتداي سال ۱۴۰۱ جريان مقابله با پولشويي 
سرعت گرفته است يادآور شد در بخش هاي نهادي و غير 
نهادي مشكلاتي وجود داشت. كوتاهي هايي در مورد هويت 
اتباع خارجي، ثبت دارايي ها، اسكان خانوارها و موضوعاتي 
از اي��ن قبيل صورت گرفته بود كه فضاي آس��اني را براي 
پولشويي و منش��أ آن يعني قاچاق اعم از قاچاق ارز، مواد 
مخدر، س��فته بازي در بازارهاي غير مولد فراهم مي كرد. 
خاندوزي تصريح كرد: در يك سال و نيم گذشته اقداماتي 

در حوزه سياست گذاري مقابله با پولشويي صورت گرفت. 
در اين مدت معادل كل چهار سال دولت قبل در مقابله با 
پولشويي تلاش صورت گرفت تا عقب ماندگي ها جبران 
ش��ود. به طور مثال برنامه اقدام ملي در مورد س��ند ملي 
ارزيابي ريسك كشور ابلاغ شد. وي با بيان اينكه هم افزايي 
خوبي بين بانك مركزي، وزارت اقتصاد، سازمان بازرسي، 
دادگستري و قوه قضاييه در امر مقابله با پولشويي صورت 
گرفته است، گفت: انتقادي كه طي سال هاي گذشته به 
مساله پولشويي وارد مي شد اين بود كه در عمل مقابله جدي 
با اين پديده صورت نمي گرفت اما ثمره اقدامات يك سال و 
نيم اخير اين بوده كه بيش از ۳۶ پرونده مقابله با پولشويي 

قطعيت يافته است.
خاندوزي خاطرنش��ان كرد: از ابتداي سال ۱۴۰۱ تعداد 
۶۰۰۰ ش��خص فاقد پرونده مالي كه دانه درشت هستند 
به سازمان امور مالياتي معرفي شدند تا نتوانند از خلاهاي 
موجود استفاده كنند. حدود ۲۰ هزار ميليارد تومان از اين 
۶۰۰۰ نفر ظرفيت مالي ايجاد شد كه البته هدف افزايش 
درآمد دولت نيست بلكه سالم سازي جريان مالي اقتصاد 
كشور است. وي با بيان اينكه ۳۰۰ واحد مقابله با پولشويي 
در بانك ها و س��اير بخش ها ايجاد ش��ده است، گفت: در 
تمامي قواعد حسابرسي كش��ور به مساله رعايت مقابله 
با پولشويي توجه مي شود در مس��اله پوز و تراكنش هاي 
بانك��ي هيچ دس��تگاه پذيرنده اي نمي تواند به حس��اب 
قابل رصد متصل نباش��د. به گفته خاندوزي در گذشته 
كيفي سازي پرونده هاي مالي وجود نداشت كه باعث مي شد 
تراكنش هاي مشكوك توسط بانك ها توليد مي شد. وقتي 
جزييات اين تراكنش ها را بررس��ي مي كرديم مي ديديم 
اطلاعات كافي در م��ورد آن وجود ندارد و به همين دليل 
منجر به صدور راي نمي شد. وزير اقتصاد بيان كرد: طي اين 
مدت ۱۱ هزار اطلاعات به مركز اطلاعات مالي داده شده كه 
به يكپارچه كردن اطلاعات منجر شده است. همچنين براي 
۴۴۰ شخص حقيقي و حقوقي كه معاملات مالي مشكوك 
داشتند محدوديت قائل شديم. در واقع ابزارهاي متعددي 
را براي مقابله با پولشويي به كار گرفتيم تا اين پديده را پر 
هزينه كنيم. خاندوزي با اشاره به تاكيد رييس جمهور مبني 
بر اينكه امكان ارتكاب جرم و فساد به افراد داده نشود، گفت: 
بايد تلاش كنيم به سمتي برويم كه پرونده هاي كمتري در 
دستگاه قضايي توليد شود. در اين راستا بايد نظام گردش 

مالي اقتصاد كشور را شفاف و نظام مند كنيم.
همچنين در ادام��ه اين همايش، ذبي��ح الله خداييان در 
همايش مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم اظهار 

كرد: پولشويي مجموعه اقداماتي است براي مخفي كردن 
عوايد نامش��روع به نحوي كه آن عوايد مشروع جلوه داده 
شود. افرادي هس��تند كه از راه جرايم متعدد مثل قاچاق 
انس��ان، اختلاس، فروش مواد مخدر، اس��لحه و... عوايد 
نامشروعي به دست مي آورد كه بايد اين پول را شست وشو 
و وارد چرخه اقتصاد كنند. وي افزود: معمولا اقتصادي كه 
شفاف نيست و بيمار است و بخش هاي زيرزميني دارد به 
راحتي در عوايد حاصل از پولشويي ورود مي كند. درمواردي 
اين پول ها به خريد و فروش مسكن اختصاص مي يابد. بعضي 
مواقع به بازار بورس مي رود يا به سپرده گذاري در بانك ها 
اختصاص مي يابد. در اقتصادي كه شفاف نباشد جايگزيني 

اين پول ها بسيار راحت است.
رييس س��ازمان بازرس��ي با بيان اينكه جرم پولش��ويي 
غالب��ا فراملي و مجرمي��ن صرفا در يك كش��ور فعاليت 
نمي كنند، گفت: ممكن است برنامه ريزي در يك كشور 
باشد اما پولش��ويي در يك كش��ور ديگري اتفاق بيفتد. 
بنابراين كشورهاي مختلفي درگير اين معضل هستند. 
خداييان تاكيد كرد: از ويژگي هاي جرم پولشويي آن است 
كه افراد يقه سفيد درگير آن هس��تند. اين افراد معمولا 
باهوش��ند و اطلاعاتي در سيس��تم بانكي، حسابداري و 
حقوق دارند. لذا با افراد عادي مواجه نيستيم. وي، پولشويي 
را منج��ر به بي ثباتي و اخلال در اقتصاد دانس��ت و گفت: 
دولت طبيعتا در خصوص منابع، مصارف و نقدينگي خود 
برنامه ريزي مي كند اما وقتي منابع حاصل از پولشويي وارد 
كشور مي شود اقتصاد به هم مي ريزد. يك روز سكه گران 
مي ش��ود، يك روز دلار بالا مي رود، يك روز مسكن دچار 
افزايش قيمت مي شود. يكي از آثار پولشويي تضعيف بخش 
خصوصي است. افرادي كه پولشويي مي كنند آن را به بخش 
توليد نمي آورند ممكن است در حجم زيادي پوشاك بخرند 
و آن را با قيمت كمتر به فروش برسانند كه در اين فرآيند 
توليد كنندگان دچار ضرر مي شوند و اقتصاد خرد ضربه 
مي خورد. رييس سازمان بازرسي تصريح كرد: در كشوري 
كه بهشت پولشويي است معمولا سرمايه گذاران خارجي، 
سرمايه گذاري نمي كنند و آن كشور اعتبار بين المللي خود 

را از دست مي دهد.
خداييان با اشاره به قانون مبارزه با پولشويي مصوب سال 
۱۳۸۶ خاطرنشان كرد: قانون سال ۸۶ داراي ايراداتي بود 
كه در اصلاحيه سال ۱۳۹۷ نقايص آن تا حدودي برطرف 
شد. اولا براي اين جرم مجازات حبس در نظر گرفته شد 
و علاوه بر آن معادل مالي كه از طريق پولش��ويي كس��ب 
شده جريمه در نظر گرفته مي ش��ود. عوايد حاصل از اين 
كار ني��ز ضبط مي ش��ود. وي بيان ك��رد: در قانون جديد 
تكاليف فراقوه اي شد. علاوه بر دولت، نماينده قوه قضاييه، 
دادستان كل، رييس سازمان بازرسي، سه نفر از نمايندگان 
مجلس، اطلاعات سپاه و فراجا در شوراي مبارزه با پولشويي 
عضو هستند كه مصوبات اين شورا براي تمام دستگاه ها 
لازم الاجرا است. رييس سازمان بازرسي بحث اثبات جرم 
پولشويي را از نكات مهمي دانست كه در هماهنگي شوراي 
نگهبان به آن پرداخته شد. در حال حاضر بار اثبات مشروع 
بودن مال به عهده شخص مظنون است كه موضوع مبارزه 

با پولشويي را بسيار آسانتر از گذشته كرد.
هرچند صحبت هاي مقامات دولتي نش��ان از آن دارد كه 
ايران توانسته در حوزه پولشويي گام هاي مثبتي بردارد اما 
هنوز در اين ترديدي نيس��ت كه راهي طولاني تا رسيدن 
به شفافيت اقتصادي باقي مانده است، راهي كه بايد ديد 
كه آيا همچنان به شكل داخلي انجام مي شود يا در آينده 
نزديك امكان پيوس��تن ايران ب��ه اف اي تي اف نيز وجود 

خواهد داشت. 
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ايران به دنبال تعامل
با همه كشورهاست

رييس جمهور تاكيد كرد: جمهوري اس��لامي ايران به 
دنبال تعامل با همه كش��ورهاي جهان است و دست 
هر كسي را كه براي همكاري و دوستي به طرف ما دراز 
شود، به گرمي مي فشاريم، اما نيروهاي مسلح توانمند 
ما دس��تي را كه ب��راي تعرض و تعدي به س��وي ايران 
دراز ش��ود، قطع خواهند كرد. سيد ابراهيم رييسي در 
ديدار مديران ارشد و نخبگان وزارت دفاع و پشتيباني 
نيروهاي مسلح، به مناسبت روز صنعت دفاعي، اقدامات 
و دستاوردهاي بزرگ، پيشرفته و به روز صنايع دفاعي 
كشور در حوزه هاي نظامي و غيرنظامي را جلوه هايي از 
توليد قدرت در راستاي دفاع از كشور و مايه اطمينان و 
آرامش مردم دانس��ت. رييس جمهور حضور نيروهاي 
مس��لح ايران در منطقه را برخلاف حضور ناامن س��از 
نيروهاي بيگانه، امنيت آفرين و مايه اطمينان دانست 
و اظهار داشت: صنايع دفاعي كشور پشتيبان نيروهاي 
مس��لح در تامين و ارتقاي امنيت، اقتدار و بازدارندگي 
جمهوري اسلامي هس��تند. رييس جمهور در ادامه با 
اشاره به سرريز دستاوردهاي فناورانه و پيشرفته صنايع 
دفاعي كشور به ديگر بخش هاي صنعتي تصريح كرد: 
امروز تلاش براي س��اخت هواپيماي مس��افربري به 
اعتبار پيشرفت ها و توانمندي هايي است كه در صنايع 
دفاعي كشور به دست آمده است. رييسي با بيان اينكه 
صنايع دفاعي و هسته اي كشور با وجود سنگين ترين 
تحريم ها، بيشترين پيشرفت را داشته اند، انگيزه، همت 
و پشتكار را از عوامل اصلي موفقيت در دستيابي به اين 
پيشرفت ها دانس��ت و بر ايجاد يك خط ارتباطي براي 
سرريز پيشرفت ها و دس��تاوردهاي دفاعي به صنايع 
ديگر تاكيد كرد. رييس جمه��ور در ادامه همچنين با 
تاكيد بر ضرورت جديت در صيانت از اين دستاوردهاي 
بزرگ و مقابله با فتنه و نفوذ دشمن براي مختل كردن 
آنها، نيروي انس��اني متخصص كش��ور را از مهم ترين 
سرمايه هاي صنايع دفاعي دانست. رييسي در بخش 
ديگري از سخنانش تصريح كرد: جمهوري اسلامي ايران 
به دنبال تعامل با همه كشورهاي جهان است و دست 
هر كسي را كه براي همكاري و دوستي به طرف ما دراز 
شود، به گرمي مي فشاريم، اما نيروهاي مسلح توانمند 
ما دستي را كه براي تعرض و تعدي به سوي ايران دراز 
شود، قطع خواهند كرد. رييس جمهور مردم متدين و 
حاضر در صحنه، آماده خطرپذيري و دلداده به اباعبدالله 
الحسين)ع( را مهم ترين مولفه قدرت جمهوري اسلامي 
ايران معرفي و خاطرنشان كرد: دنيا نيز فهميده است 
كه مردم و نيروهاي مسلح بابصيرت مولفه هاي اصلي 
قدرت ما هستند. رييس جمهور در پايان سخنان خود، 
بازديد از اين نمايش��گاه را به لحاظ تنوع و سطح بالاي 
دستاوردها، اميدواركننده توصيف كرد و گفت: امروز 
قاطعانه مي توانيم ايران را در دنيا كش��وري پيشرفته و 
فناور معرفي كنيم كه اين مساله با همت و دست تواناي 
دانش��مندان جوان ما و تحت هدايت هاي رهبر معظم 

انقلاب اسلامي حاصل شده است.

حكمراني منسجم در حوزه مسائل 
فناوري اطلاعات دنبال شود

رييس مجلس ش��وراي اسلامي گفت: دولت و مجلس 
شوراي اسلامي عزم خود را جزم كرده اند تا شبكه ملي 
اطلاعات تا پايان اين دولت تكميل ش��ود و براس��اس 

گزارش ها تاكنون پيشرفت خوبي داشته است.
محمدباقر قاليباف در جريان جلسه علني مجلس شوراي 
اسلامي و بررسي گزارش صنايع پيرامون بررسي كيفيت 
اينترنت و شاخص هاي مرتبط با آن با رويكرد چالش هاي 
ايجاد شده براي ش��هروندان و كسب وكارهاي مجازي 
بيان كرد: بنده چندين نكته را خدمت وزير و همكاران 
عرض مي كنم موضوع فناوري اطلاعات در كشور يكي 
از موضوعات اساسي است. وي ادامه داد: يكي از نكاتي 
كه در آغاز ب��ه كار وزير ارتباطات ق��ول دادند موضوع 
راه اندازي ش��بكه ملي اطلاعات بود كه مجلس شوراي 
اسلامي و دولت هم عزم خود را جزم كردند كه در همين 
دولت و در طول اين چهار سال اين كار به پايان برسد. با 
گزارش هايي كه بنده ديدم در اين زمينه سرعت خوبي 
وجود دارد و بنده تشكر مي كنم. در حوزه خدمات دولت 
الكترونيك و سكوهاي ارايه خدمات به مردم بايد به نحوي 
گام برداشت كه اقتصاد ديجيتال در حوزه كسب و كارها 
توسعه پيدا كند. وي اظهار كرد: نبايد از سرمايه گذاري 
بخش خصوصي در اين حوزه غفلت كنيم. در حوزه اقتصاد 
ديجيتال از اين موضوع غافل شديم با توجه به اينكه اصل 
۴۴ قانون اساسي به تصويب رسيد و بيش از يك دهه در 
اين زمينه تلاش شده است قبول داريم كه موفقيت لازم 
حاصل نشده است. نبايد ضعف حوزه اقتصاد ديجيتال 
را در اين بخش نيز تجرب��ه كنيم. اگر ما مي خواهيم به 
سهم ۱۵ درصدي برس��يم بدون بخش خصوصي اين 
امكان وجود ندارد. اگر به دنبال اين هستيم كه اقتصاد 
را ساختارسازي كرده و زمينه را براي مشاركت مردم در 
اقتصاد فراهم كنيم هيچ كجا در دسترس تر سكوهاي 
اقتصاد ديجيتال نيست. رييس مجلس شوراي اسلامي 
خاطرنشان كرد: يكي از بحران هاي پيش روي ما كاهش 
جمعيت است كه براي رفع آن داريم تلاش مي كنيم اما 
اكنون پنجره جمعيتي جوان ما و نيروهاي مسلط ما در 
حوزه فناوري اطلاعات در اوج است كه اين بزرگ ترين 
فرصت براي كشور ما به شمار مي رود اما ما به اين موضوع 
توجه نداريم و اين نيروها را داريم از دس��ت مي دهيم و 
بعضا از كشور خارج مي شوند. ما براي رسيدن به سهم 
۱۵ درصدي اقتصاد ديجيتال در اقتصاد كش��ور بايد از 
اين فرصت استفاده كنيم. جوانان بين ۳۰ تا ۴۰ سال ما 
بيشترين جمعيت كشور را تشكيل مي دهند كه در حوزه 
اطلاعات نيز متخصصان زيادي داريم. اين يك فرصت 
استثنايي براي كشور است كه بايد به آن توجه كنيم. وي 
بيان كرد: همانطور كه در مجلس شوراي اسلامي گفته 
شد، در جلسه شوراي عالي فضاي مجازي نيز بحث شده 
و گزارشي در اين زمينه نيز تهيه شده؛ مردم در جاهايي 
به دليل قطعي و عدم دسترس��ي دلخور هستند و اين 
موضوع خساراتي را براي كسب و كارها در پي داشته است.

گزارشدولتازتلاشبرايشفافيتبدونافايتياف

سخنگويدولتباتاكيدبرمواضعقبليمطرحكرد

مبارزهباپولشوييزيرسايهتحريمها

هدف شايعه سازان افزايش قيمت بنزين چيست؟
سخنگوي دولت درباره ش��ايعه افزايش قيمت بنزين، 
گفت: دولت شفاف و روشن در اين زمينه بارها اظهارنظر 
كرده است. كساني كه در اين زمينه  شايعه سازي كردند 
و بارها در دو س��ال اخير به اين شايعه دامن زدند يك بار 
براي هميشه هدف خود را از طرح اين شايعه اعلام كنند.

علي بهادري جهرمي در نشس��ت خبري هفتگي خود 
در پاس��خ به پرسش��ي درباره ش��ايعه افزايش قيمت 
بنزين، اظهار كرد: دولت ش��فاف و روشن در اين زمينه 
بارها اظهارنظر كرده اس��ت. كس��اني كه در اين زمينه  
شايعه سازي كردند و بارها در دو سال اخير به اين شايعه 
دامن زدند يك بار براي هميشه هدف خود را از طرح اين 

شايعه اعلام كنند.
وي همچنين با اش��اره به دستاوردهاي دولت سيزدهم 
در آستانه دوس��الگي، اظهار كرد: در حوزه رشد توليد و 
اشتغال بعد از ۱۰ سال ركود به رشد اقتصادي حدود ۴ 
درصد رسيديم. نرخ بيكاري نيز كاهش ۲ درصدي طي 
۲۴ ماه اخير داشته است؛ اشتغال پذيري فارغ التحصيلان 

دانشگاهي نيز افزايش ۱۰ درصدي داشته است.
دبير هيات دولت يادآور شد: در زمينه سرمايه گذاري و 
تامين مالي توليد نيز متوسط رشد سالانه سرمايه گذاري 
يا تشكيل سرمايه ثابت، طي دهه ۹۰ منفي ۵.۲ درصد 
بوده است. ولي تغييرات سرمايه گذاري در كشور از سال 
۱۴۰۰ مثبت بوده و رش��دي ۴.۱ درصدي داشته است. 
رشد مثبت سرمايه گذاري در سال ۱۴۰۱ نيز ادامه داشته 

و ۲.۱ درصد بوده است.
بهادري جهرمي تاكيد كرد: در مورد تسهيلات پرداخت 
شده شبكه بانكي كشور به بخش هاي مختلف اقتصادي 
در سال ۱۴۰۱ نيز افزايش ۴۵/۳ درصدي نسبت به سال 
۱۴۰۰ داشتيم و پرداخت ۸۴/۶ درصد از كل تسهيلات 

پرداختي به صاحبان كسب و كار را شاهد بوديم.
وي ادامه داد: در زمينه تسهيل صدور مجوزهاي كسب و 
كار نيز حدود ۹۷ درصد از عنوان مجوزهاي كسب و كار در 

بستر درگاه ملي صدور مجوزها صادر مي شود. با حمايت 
از بنگاه هاي اقتصادي مشكل دار و احياي ظرفيت هاي 
غير فعال نيز شاهد فعالسازي حدود ۱۰۰۰ فقره از معادن 
و بازگشت به چرخه و بازفعالسازي ۱۷۵۷ واحد راكد در 
سال ۱۴۰۱ و تعداد ۱۱۹۳ واحد در سال ۱۴۰۰ بوده ايم.

سخنگوي دولت با اشاره به توسعه صادرات كشور، گفت: 
در اين زمينه ركورد صادرات ۵۳ ميليارد دلاري در پايان 
سال ۱۴۰۱ را داشته ايم. همچنين ارزش صادرات كشور 
در سال ۱۴۰۱ افزايش ۱۰ درصدي - بالغ بر ۵۳ ميليارد 
دلار - داش��ته است. تجارت با كشورهاي حوزه اتحاديه 
اوراسيا افزايش ۲۰ درصدي داشته است. افزايش ۲۰۰ 
درصدي صادرات نفت خام و ميعانات گازي در طي اين 

دو سال محقق شده است.
سخنگوي دولت در پاسخ به پرسشي درباره طرح موضوع 
تعطيل مركز تحقيقات اس��تراتژيك رياست جمهوري 
اظهار كرد: مركز تحقيقات استراتژيك فعال است اما در 
مورد رياست آن هنوز توديعي صورت نگرفته كه بزودي 

رييس جديد اين مركز معرفي خواهد شد.
بهادري جهرمي در پاس��خ به پرس��ش ايس��نا درباره 
مهم ترين اقدامات و برنامه هاي دولت در س��ال س��وم 
فعاليت در حوزه برگزاري سفرهاي استاني، اظهار كرد: 
هدف اصلي و تاكيد اساس��ي دولت در زمينه برگزاري 
سفرهاي استاني، برداشتن فاصله ميان مسوولان و مردم 
و شناخت واقعي و ملموس از مشكلات مردم در ميدان 
عمل و در بطن جامعه است كه در اين دو سال دنبال شده 

و در سال هاي آتي هم دنبال خواهد شد.
وي افزود: در دوره دوم س��فرهاي استاني هم مهم ترين 
اقدامات دولت براي بخش هاي مختلف كش��ور تكميل 
طرح ه��ا و و پروژه هاي نيمه تمام اس��ت و در اين زمينه 
دست همكاري به سوي همه نهادهاي مردمي و خصوصي 

بلند مي كند.
بهادري جهرمي با اش��اره به افزاي��ش بيش از دوبرابري 

درآمدهاي وصولي حقوق دولتي معادن در دو سال اخير، 
اظهار كرد: اين ميزان از حدود ۱۹ همت در سال ۱۴۰۰ 
به بيش از ۳۸ همت در س��ال ۱۴۰۱ رسيده است. رشد 
۵۴ درصدي درآمدهاي مالياتي در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به سال ۱۴۰۰ با تحقق ۱۰۴ درصدي نسبت به مصوبات 
قان��ون بودجه ۱۴۰۱ و با تمركز بر گس��ترش پايه هاي 
مالياتي و جلوگيري از فرارهاي مالياتي محقق شده است.

وي ادامه داد: همچنين تس��ويه مبلغ ۳۰۴ همت اصل 
و فرع اوراق دولتي از ابتداي ش��هريور ماه سال ۱۴۰۰ تا 
تيرماه سال ۱۴۰۲ انجام شده است. مجموع درآمدهاي 
ارزي حاصل از صادرات نف��ت خام، ميعانات گازي، گاز 
طبيعي، فرآورده هاي نفتي و محصولات پتروشيمي در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۳۹۹ افزايش ۲۷۸ درصدي 

داشته است.
س��خنگوي دولت گفت: وصول درآمده��اي حاصل از 
صادرات گاز از ۱ ميليارد دلار در كل سال ۱۳۹۹ به ۷,۴ 
ميليارد دلار در كل س��ال ۱۴۰۰ و ۸ ميليارد دلار سال 

۱۴۰۱ رسيده است.
دبير هيات دولت يادآور شد: در س��ال ۱۴۰۱ قريب به 
۹۰۰ ه��زار ميليارد تومان توس��ط وزارت نفت در قالب 
تبصره ۱ و تبص��ره ۱۴ منابع مالي ب��راي دولت تأمين 
ش��ده اس��ت كه يك ركورد تاريخي محسوب مي شود. 
همچنين نيز نرخ رشد نقدينگي از ۴۳ درصد در ابتداي 
فعاليت دولت سيزدهم به ۲۷.۵ درصد در تيرماه ۱۴۰۲ 

كاهش يافته است.
وي اف��زود: در زمينه تأمين مس��كن خانواده هاي فاقد 
مسكن نيز زمين براي ساخت يك ميليون و ۸۳۸۹۷۴ 
هزار واحد مسكوني تامين شده است. عمليات اجرايي 
۱۲۴۱۵۴ در بافت هاي فرسوده شهري و عمليات اجرايي 

۲۹۵۳۱۹ در مناطق روستايي آغاز شده است.
بهادري جهرمي ادام��ه داد: واگذاري زمين به تعداد ۲۴ 
ه��زار متقاضي طرح جواني جمعيت، ش��روع عمليات 

س��اخت ۱۰۰ هزار واحد مس��كوني ب��راي كارگران و 
تحويل تعداد ۳۵۰۰۰ واحد مس��كوني به مدد جويان 
تحت پوشش سازمان بهزيستي - كه رشد ۵۰ درصدي 
داشته - برخي ديگر از اقدامات دولت در اين حوزه است. 
همچنين شاخص مقاوم س��ازي منازل روستايي از ۴۹ 

درصد به ۵۱ درصد افزايش داشته است.
سخنگوي دولت تاكيد كرد: در خصوص زيرساخت هاي 
آب و آبفا آبرساني به ۳۰۳۰ روستا توسعه يافته و ۴۳۶۵ 
كيلومتر خطوط انتقال آب روس��تايي و ۴۴۶۱ هكتار 
شبكه هاي آبياري و زهكشي احداث شده است. تأمين 
پايدار س��وخت مورد نياز كشور، ركوردشكني تاريخي 
س��طح ذخاير نفت گاز نيروگاه ها و رس��يدن به س��طح 
۳۱۰۰ ميليون ليتر ذخيره نفت گاز نيروگاه ها در تيرماه 
۱۴۰۲، برخي ديگ��ر از دس��تاوردهاي دولت در حوزه 

انرژي بوده است.
دبير هيات دول��ت يادآور ش��د: افزاي��ش دو درصدي 
تامين گاز صنايع عمده در سال ۱۴۰۲ و تكميل و مورد 
بهره برداري قرار گرفتن بالغ بر ۱۵۰۰ كيلومتر خط لوله 
انتقال گاز با سرمايه گذاري بالغ بر ۱ ميليارد دلار در دو 
سال نخست دولت س��يزدهم و گازرساني به ۴۱ شهر، 
۵۲۹۷ روس��تا و ۱۵۲۳۸ واحد صنعتي را شاهد بوديم 
كه موجب پوش��ش ۹۸ درصدي از جمعيت ش��هري و 
۸۵ درصدي از جمعيت روستايي قابل گازرساني كشور 

بوده است.
وي ادامه داد: در خصوص توسعه زيرساخت هاي حمل 
ونقل كشور نيز افتتاح ۳۸۷ كيلومتر راه آهن و افزايش 
۵ درصدي افتتاح خطوط اصلي ريلي نسبت به دوره 
مش��ابه دولت دوازدهم را شاهد بوديم . بهره برداري از 
۱۳۲۳ كيلومتر بزرگراه و راه اصل��ي و بهره برداري از 
۲۳۲ كيلومتر آزادراه در سال ۱۴۰۲ و افزايش درصد 
برخورداري تعداد روستاهاي بالاي ۲۰ خانوار از عدد 
۸۱.۷ درصد به ۸۴ درصد به راه آسفالت، برخي ديگر 

از اقدامات دولت از ابتداي فعاليتش بوده است. بهادري 
جهرمي اظهار كرد: همچني��ن افزايش ۶۰ درصدي 
پروازهاي عبوري در س��ال ۱۴۰۱ نس��بت به س��ال 
۱۴۰۰ و افزايش به ترتيب ۵۸ و ۳۴ درصدي حمل بار 
بين الملل از ابتداي دولت سيزدهم تا پايان سال ۱۴۰۱ 
نسبت به مدت مشابه در دولت هاي يازدهم و دوازدهم 

به دست آمده است.
سخنگوي دولت تاكيد كرد: رشد ۴.۵۴ درصدي شاخص 
حمل )مجم��وع جابه جايي بار و مس��افر( با جابه جايي 
۴۶.۱۶ ميليارد واحد حمل در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ و افزايش ۱۳ درصدي جابه جايي مسافر ريلي در 
۴ ماهه ابتدايي س��ال ۱۴۰۲ رقم خورده اس��ت. ركورد 
جابه جايي مسافري با بيش از ۲۹.۶۷ ميليون نفر مسافر 
در سال ۱۴۰۱ شكسته شده و رش��د ۴۳.۱۳ درصدي 
نسبت به سال ۱۴۰۱ و رشد ۳ درصد ترانزيت جاده اي 

در ۴ ماهه ابتدايي ۱۴۰۲ به دست آمده است.
وي با اشاره به اقدامات دولت در حوزه فرهنگ نيز گفت: 
در زمينه زيرساخت هاي فرهنگي، ظرفيت سالن هاي 
نماي��ش در مناطق محروم ۴۰ درص��د افزايش يافته و 
سرانه صندلي سينما در كش��ور نيز رشد ۶ درصدي را 

تجربه كرده است.
سخنگوي دولت يادآور شد: در دولت سيزدهم تاكنون 
بيش از ۵۸۰ فيلم در ۲۰۲ شهرس��تان در قالب سينما 
سيار در مناطق محروم اكران شده است و بودجه بخش 
فرهنگ بيش از ۲.۹درصد افزايش يافته ضمن آنكه يك 
درصد از بودجه دستگاه هاي اجرايي به حوزه فرهنگ و 

هنر تعلق گرفته است.
دبير هيات دولت با بيان اينكه در دولت سيزدهم بسياري 
از جشنواره ها كه بيش از ۱۰ سال متوقف بودند، مجدد 
فعال شدند، اظهار كرد: تعداد اعضاي صندوق هنرمندان 
۵۴ درصد افزايش يافته و تعدادخبرنگار تحت پوشش 

بيمه نيز رشد ۹۷ درصدي را تجربه كرده است.



م��ا هن��وز از ظرفيت پالايش��گاهي كش��ور به خوبي 
بهره ب��رداري نكرده اي��م. آن طور كه شايس��ته بوده 
اس��ت به توس��عه  صنايع پايين دس��تي در اين حوزه 
مبادرت نكرده ايم و الان با مش��كلات زيادي در زمينه  
پالايشگاهي كشور مواجه هستيم. در حال حاضر، به 
توليد محصولات پتروشيمي بالادستي كه فرآيند توليد 
ساده اي دارند  مي پردازيم و از توليد محصولات با ارزش 
افزوده  بالا كه تكنولوژي پيچيده اي دارند، باز مانده ايم.

حميدرضا صالحي، عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني 
تهران، در خصوص ضرورت راه اندازي پتروپالايشگاه ها 
در كش��ور در گفت وگو با خبرن��گار »تعادل«، ضمن 
بيان مطلب ب��الا، تصريح ك��رد: درب��اره  مزيت   هاي 
پتروپالايشگاه ها شكي وجود ندارد. اين مجتمع   هاي 
صنعتي  مي توانند براي كشور سودآور باشند و به توليد 
محصولات با ارزش افزوده  بالا كمك كنند. اما شرطش 
اين است كه زيرساخت   هاي لازم را مهيا كنيم و بتوانيم 

از ظرفيت   هاي آنها بهره ببريم. 
اين عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني خاطرنشان 
كرد: اگر  مي خواهيم پتروپالايشگاه ها را راه اندازي كنيم، 
بايد تدابير لازم را براي بهره برداري از ظرفيت   هاي اين 
مجتمع   هاي صنعتي بينديشيم. بايد طوري عمل كنيم 

كه برگشت سرمايه اتفاق بيفتد.
وي ادامه داد: پتروپالايشگاه ها مزيت   هاي فراواني دارند 
و ما از راه اندازي آنها در كشور استقبال  مي كنيم. اما تا 
زماني كه مسائل اقتصادي و برگشت سرمايه براي اين 
مجتمع   هاي بزرگ صنعتي حل نش��ود، نمي توانيم از 
 مزيت   هاي آنها بهره ببريم. اين پروژه ها بسيار سرمايه بر

 هستند و بايد بحث خوراك آنها ساماندهي شود. 
صالحي در خصوص خواس��ته  صندوق توس��عه ملي 
مبني بر اينكه تخصيص تنفس خوراك براي هر طرح 
پتروپالايشگاهي نياز به اذن رهبري به صورت جداگانه 
دارد، گفت: اين موضوع كه از طرف صندوق مطرح شده 

است، منطقي نيست. مقام معظم رهبري در اين سطح 
به صورت جزئي ب��ه موضوعات ورود نمي كنند. وقتي 
اذن ايشان به صورت كلي در خصوص لزوم راه اندازي 
پتروپالايش��گاه ها اخذ ش��ده است و ايش��ان بارها در 
فرصت   هاي مختلف به لزوم انجام اين كار تأكيد كرده اند، 
ضرورتي براي دريافت اذن به صورت جداگانه براي هر 

طرح وجود ندارد. 

وي در پاسخ به اين س��وال كه آيا حمايت   هاي لفظي 
مسوولان ارشد كش��ور مانند شخص رييس جمهور و 
معاون اول ايشان از ضرورت راه اندازي پتروپالايشگاه ها  
مي توان��د گرهي از مش��كلات فعلي بر س��ر راه رونق 
اين مجتمع   هاي صنعتي در كش��ور ب��از كند يا خير، 
تصريح كرد: صحبت هاي آقاي مخبر به عنوان معاون 
اول رييس جمه��ور پيرام��ون مزيت   ه��اي راه اندازي 

پتروپالايشگاه ها در كشور عملًا نفعي برايمان ندارد و 
نبايد به اين حمايت   هاي لفظي دل خوش كنيم. بايد 
در عمل براي حل مشكل اعطاي مجوز تنفس خوراك 
پتروپالايشگاه ها اقدامي اساسي صورت بگيرد و شخص 
رييس جمهور و مع��اون اولش به صورت جدي به اين 
موضوع ورود كنند و درصدد رفع مشكلات اعطاي مجوز 
تنفس خوراك براي راه اندازي پتروپالايشگاه ها باشند. 
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ركورد تازه بيشترين حجم 
گازرساني به نيروگاه ها ثبت شد

مديرعامل ش��ركت ملي گاز اي��ران اعلام كرد كه 
ميانگين گازرس��اني روزانه به نيروگاه ها از ابتداي 
تابستان امس��ال تاكنون، ۳۰۶ ميليون مترمكعب 
ثبت شده كه اين عدد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته حدود ۱۲ درصد افزايش يافته است.
مجيد چگني با بيان اينكه امسال ركوردهايي تازه 
در بخش گازرس��اني به نيروگاه ها ثبت شده است، 
اظهار كرد: از جمله آنها مي توان به افزايش ميانگين 
گازرس��اني روزانه، بيش��ترين حجم گازرساني در 
يك روز و تعداد روزهايي كه بيش از تعهد و برنامه 
شركت ملي گاز به نيروگاه ها گازرساني شده است، 

اشاره كرد.
وي با بيان اينكه روند گازرساني به نيروگاه ها نسبت 
به سال ۱۴۰۱ صعودي بوده است، افزود: ميانگين 
گاز تحويلي به نيروگاه ها پارسال )از ابتداي تابستان 
تا پايان مردادماه( ۲۷۴ ميليون مترمكعب در روز بود 
كه اين مقدار امسال و در همين بازه زماني، به روزانه 
۳۰۶ ميليون مترمكعب رسيده و نشانه افزايش ۱۲ 

درصدي اين شاخص است.
معاون وزي��ر نفت در امور گاز، درب��اره ثبت ركورد 
بيشترين حجم گازرساني به نيروگاه ها در يك روز 
تصريح كرد: بيشترين حجم گازرساني به نيروگاه ها 
در تابستان پارسال مربوط به اول مردادماه و حدود 
۳۰۲ ميلي��ون مترمكعب بود كه امس��ال و در روز 
۲۰ تيرماه با ۳۱۸ ميليون مترمكعب گازرساني به 

نيروگاه ها، ركوردي تازه در اين بخش ثبت شد.
چگني به ركورد جالب توجهي درباره گازرساني به 
نيروگاه ها اش��اره كرد و ادامه داد: شركت ملي گاز 
ايران در مجموع ۶۱ روز تابستان امسال )از ابتداي 
تيرماه ت��ا ۳۰ مردادماه(، در ۴۴ روز گاز بيش��تري 
نسبت به تعهد و برنامه مصوب به نيروگاه ها تحويل 
داده ك��ه اين مهم نقش بس��زايي در تأمين پايدار 

جريان برق كشور داشته است.
وي اظهار كرد: از ابتداي امس��ال تاكنون نس��بت 
به زمان مشابه پارس��ال، همچنين برنامه تكليفي 
و ابلاغي اعلام ش��ده يك گام جلوتر هستيم و يك 
ميليارد و ۷۲۰ ميليون مترمكعب گاز بيش��تر به 

نيروگاه ها تحويل داده ايم.
مديرعامل شركت ملي گاز ايران يادآور شد: تحويل 
گاز بيش��تر به نيروگاه ها، س��بب كاهش مصرف 
سوخت مايع و فرآورده هاي نفتي مي شود كه خود 
مي تواند هم در بحث مس��ائل محيط زيستي و هم 

بحث صرفه جويي ارزي بسيار حائز اهميت باشد.
چگني افزايش گازرساني به نيروگاه ها را داراي دو 
مزيت دانست و گفت: در مرحله نخست، اين مهم، 
حداكثر حجم ذخيره سازي فرآورده و تأمين كامل 
خوراك نيروگاه ها با گاز طبيعي را به همراه داشته 
و در مرحل��ه دوم، افزايش بازده نيروگاه ها و به تبع 
آن، كاهش آلاينده هاي محيط زيستي را به ارمغان 
مي آورد. وي تصري��ح كرد: افزاي��ش تحويل يك 
ميليارد و ۷۲۰ ميليون مترمكعبي گاز به نيروگاه ها 
و جايگزيني آن با مصرف فرآورده هاي نفتي، افزون 
بر صرفه جويي ارزي بي��ش از ۱.۵ ميليارد دلاري، 
كمك ش��اياني نيز به ن��اوگان حمل ونقل و پخش 
فرآورده هاي نفتي براي تأمين حداكثري سوخت 

سفرهاي تابستاني كرده است. 

 خروج غول نروژي از
بزرگ ترين پروژه نفتي درياي خزر

ش��ركت نفتي دولتي نروژ )اكوئينور( در حال بررسي 
فروش دارايي ه��اي خود در جمه��وري آذربايجان از 
جمله سهمش در ميدان نفتي فراساحلي آذري چراغ 

گونشلي است.
به گزارش ايسنا، اين ميدان نفتي فراساحلي بزرگ كه 
بزرگ ترين پروژه نفتي در درياي خزر است، ۵.۴ ميليارد 
بشكه نفت قابل استخراج دارد. با مجموع سرمايه گذاري 
ح��دود ۲۰ ميلي��ارد دلار، توليد اين مي��دان در اواخر 
س��ال ۱۹۹۷ آغاز ش��د و اوج توليد آن در سال ۲۰۰۹ 

مشاهده شد.
علاوه بر ش��ركت اكوئينور، ش��ركت ژاپني اينپكس، 
اكسون، ايتوچو، شركت هندي ONGC Videsh و 
شركت نفت و گاز دولتي سوكار جمهوري آذربايجان، از 
ديگر شركاي شركت بريتيش پتروليوم )BP( هستند كه 

اداره ميدان نفتي آذري چراغ گونشلي را برعهده دارد.
بر اساس قراردادهاي ميان سهامداران، شركت سوكار از 
حق اول مخالفت با پيشنهاد فروش اكوئينور برخوردار 
اس��ت و پس از آن، اين غول ن��روژي مي تواند به دنبال 

خريداران ديگر باشد.
طبق گزارش بلومبرگ به نقل از مناب��ع آگاه، در حال 
حاضر، مذاكراتي در جريان است اما هيچ اطميناني وجود 

ندارد كه اين مذاكرات به فروش منجر شود
در اين بين، جمهوري آذربايجان، صادرات گاز به اروپا را 
در پي كاهش بخش عمده عرضه روسيه در سال گذشته، 
افزايش داده و در سه ماهه نخست سال ميلادي جاري، 
حدود ۲.۹ ميليارد متر مكعب از طريق خط لوله ترانس 

آدرياتيك، گاز ارسال كرده است.
اين رقم در مقايسه با ميزان واردات گاز اروپا از روسيه، 
اندك محسوب مي ش��ود اما برنامه هايي براي افزايش 
بيش��تر صادرات جمهوري آذربايجان در دست انجام 
است. اين كش��ور و اتحاديه اروپا تصميم دارند تا سال 
۲۰۲۷، حداقل ۲۰ ميليارد متر مكعب گاز از جمهوري 

آذربايجان به اروپا صادر شود.
صادرات گاز جمهوري آذربايجان به اروپا در سال ميلادي 
جاري، حدود ۱۱.۶ ميليارد متر مكعب برآورد مي شود كه 
افزايش اندكي نسبت به كل صادرات سال ۲۰۲۲ است 

كه به ۱۱.۴ ميليارد متر مكعب بالغ شد.
بر اس��اس گزارش اويل پرايس، در اين بين، ش��ركت 
بريتيش پتروليوم، اكتشاف گازي جديدي در ميدان 
نفتي آذري چراغ گونش��لي اعلام ك��رد و توليد از اين 

اكتشاف جديد ممكن است از سال ۲۰۲۴ آغاز شود.

عضوكميسيونانرژياتاقبازرگانيتهراندرگفتوگوبا»تعادل«:

وزيرنفت:

رييسانجمنصنفيسيانجيكشوراعلامكرد

بازماندگي در توليد محصولات با ارزش افزوده بالا در صنعت نفت 

توليد نفت به ۳ ميليون و ۴۰۰ هزار بشكه در روز مي رسد

منتظرافزايشمصرفبنزينباشيم

وزير نفت گفت: ظرفيت توليد نفت خام ما هم اكنون سه 
ميليون و ۸۰۰ هزار بشكه در روز است و از نظر عملكرد و با 
توجه به گزارش شركت ملي نفت ايران، توليد نفت ما سه 
ميليون و ۲۰۰ هزار بشكه در روز است كه البته همكاران ما 
قول داده اند تا پايان شهريورماه توليد نفت ما به ۳ ميليون 
و ۴۰۰ هزار بشكه در روز برس��د. جواد اوجي در ديدار با 
اعضاي كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي به برخي 
چالش هاي وزارت نفت در آغاز به كار دولت سيزدهم اشاره 
و اظهار كرد: يكي از موضوع هاي كليدي در اين باره بحث 
توليد و س��رمايه گذاري بود. زماني ك��ه اين وزارتخانه را 
تحويل گرفتيم توليد نفت ما بيش از ۲ ميليون بشكه در 
روز نبود. وي با بيان اينكه ناترازي شديدي در حوزه انرژي 
داشتيم به ويژه در بحث گاز و در زمستان سال ۱۴۰۰ كه 
با مشكلاتي روبرو بوديم، همچنين با قطعي هاي برق در 
زمستان سال ۹۹ روبرو شديم، سطح ذخاير نيروگاهي ما 
نيز به ش��دت كاهش يافته بود، تصريح كرد: تحريم هاي 
ظالمانه باعث شد صادرات نفتي و به تبع آن درآمدهاي 
ارزي كش��ور نيز كاهش يابد، به طوري كه با ۴۸۰ همت 
كس��ري منابع دولتي مواجه شديم كه عمدتاً مربوط به 

تكاليف وزارت نفت در بودجه سال ۱۴۰۰ بود.
وزير نفت اف��زود: يكي ديگر از چالش ها ذخيره س��ازي 
نزديك به ۸۷ ميليون بشكه ميعانات گازي روي آب بود، به 
اضافه اينكه ميعانات ديگر كه به كشور كره جنوبي فروخته 

شده بود نيز منابع مالي آن فريز شده بود.
اوجي با بيان اينكه نارضايتي نيروهاي انساني وزارت نفت 
و كم لطفي درباره اين نيروها و كاهش انگيزه در نيروهاي 
صنعت نفت از ديگر چالش هاي وزارت نفت در آغاز به كار 
دولت س��يزدهم بود، اظهار كرد: توجه ناكافي به توسعه 
زنجيره ارزش در اكثر حوزه ها و استفاده نكردن از ظرفيت 
شركت هاي داخلي و به ويژه شركت هاي دانش بنيان از 

ديگر چالش هايي بود كه ما با آن روبرو بوديم.
وي به مهم تري��ن اقدام هاي انجام ش��ده در وزارت نفت 
و در دو س��ال اخير نيز اش��اره و اعلام كرد: بحث توسعه 
سرمايه گذاري، تكميل طرح هاي نيمه تمام، رشد توليد 
در ح��وزه گاز، نفت، پالايش و پتروش��يمي از مهم ترين 
اقدام هايي بود كه در اين دو سال انجام داديم كه اين موارد 
به فعال شدن زنجيره وسيعي از صنايع و پيمانكاران منجر 

ش��د و بدون شك توليد و صادرات نيز به تبع آن افزايش 
خواهد يافت. اوج��ي به موضوع تكميل طرح هاي كلان 
نيمه تمام در صنعت نفت اش��اره كرد و گفت: در س��ال 
۱۴۰۱، ۳۱ ط��رح نيمه تمام ب��ه ارزش ۱۲ ميليارد دلار 
را به اتمام رس��انديم و ۶۷ طرح نيمه تم��ام نيز به ارزش 
۱۵.۱ ميليارد دلار امسال به بهره برداري خواهد رسيد، 
همچنين آغاز عمليات اجرايي ۱۵ ط��رح به ارزش ۱۴ 
ميلي��ارد دلار را نيز در نفت، گاز، پالايش و پتروش��يمي 

خواهيم داشت.
وي ادامه داد: در صورت اجرايي شدن طرح هاي مدنظر 
ما در س��ال ۱۴۰۲، ب��ه توليد نفت ما روزان��ه ۱۲۸ هزار 
بش��كه افزوده خواهد شد. در بحث گاز نيز نزديك به ۳۹ 
ميليون مترمكعب در روز افزايش توليد خواهيم داشت 
و با افزاي��ش روزانه ۳۰۰ هزار بش��كه اي ظرفيت انتقال 
فرآورده ه��اي نفتي مواجه خواهيم ش��د، همچنين به 
ظرفيت پالايشگاهي كشور افزوده خواهد شد كه به اين 
موارد بايد به افزايش خطوط گازرساني و افزايش ظرفيت 

محصولات پتروشيمي را نيز افزود.
اوجي تصريح كرد: بهره برداري از هشت طرح نگهداشت 
توليد، بهره برداري از فاز نخست ميدان هاي سپهر و جفير 
با ظرفيت ۳۶ هزار بش��كه در روز و بهره برداري از ميدان 

قلعه نار و بحث پيشرفت فيزيكي ۸۳ درصدي ميدان نفتي 
آزادگان از ديگر مواردي است كه امسال دنبال مي شود.

وي به افزايش ظرفيت توليد گاز نيز اش��اره كرد و افزود: 
افزايش ظرفيت توليد گاز به مقدار ۵۶ ميليون مترمكعب 
را خواهيم داشت. هفته آينده نيز فاز ۱۱ پارس جنوبي به 
بهره برداري مي رسد كه اين موضوع در توليد گاز بسيار با 
اهميت است، همچنين ۷۰ هزار بشكه به توليد ميعانات 
گازي ما افزوده مي شود. وزير نفت با بيان اينكه ميانگين 
توليد در ميدان پارس جنوبي نس��بت به ش��روع دولت 
سيزدهم ۷ درصد افزايش داشته است، گفت: بهره برداري 
از فاز ۱۴ پارس جنوبي، توس��عه ف��از ۱۱ پارس جنوبي، 
اح��داث خط لوله جديد فاز ۱۶ پ��ارس جنوبي مواردي 
هس��تند كه براي افزايش توليد گاز بسيار موثر خواهند 
بود. اوج��ي به موضوع جم��ع آوري گازهاي همراه نفت 
نيز اشاره و اظهار كرد: همه پروژه هاي مربوط به گازهاي 
همراه نفت را در اين دولت تعيين تكليف كرديم، ان جي ال 
۳۲۰۰ از مهم ترين آن بود و امسال نيز ان جي ال ۳۱۰۰ به 
بهره برداري مي رسد و تا پايان دولت همه گازهاي همراه 

نفت جمع آوري خواهد شد.
وي به موضوع رش��د توليد در صنعت پتروش��يمي نيز 
اش��اره و اعلام كرد: خوش��بختانه در اين صنعت رش��د 

خوبي داش��ته ايم و طرح هاي بسياري در اين صنعت به 
بهره برداري رس��يده است. وزير نفت ادامه داد: در بخش 
پالايش نيز ب��ا افزايش ۱۶ درصدي توليد بنزين موتور و 
افزايش توليد ۱۶ ميليون ليتر گازوئيل يورو ۵ نيز مواجه 
بوديم و ۷ درصد نيز در اين دولت به خوراك پالايشگاه ها 
افزوده شده است، همچنين دو مگاپروژه در اين بخش در 
دولت آغاز كرده ايم؛ يكي مگاپروژه شهيد قاسم سليماني 
و ديگري مگاپروژه مكران كه پيش��رفت هاي خوبي نيز 

داشته ايم.
اوجي به رشد صادرات و درآمدهاي ارزي نيز اشاره كرد و 
گفت: امروز صادرات نفت و ميعانات گازي ما دو برابر شده 
و هيچ گونه ميعانات گازي روي آب نداريم و يك س��نت 
هم جايي مسدود نشده اس��ت، همچنين با افزايش ۲۱ 
درصدي صادرات گاز ال پي جي در سال ۱۴۰۱ نسبت به 
سال ۱۴۰۰ و افزايش ۶۰ درصدي صادرات نفت و ميعانات 
در پنج ماه امسال نسبت به بازه زماني سال ۱۴۰۱ مواجه 
ش��ديم. وي درباره مصرف بنزين نيز اظهار كرد: در سال 
۱۴۰۰ مصرف بنزين كش��ور ۸۷ ميليون ليتر، در سال 
۱۴۰۱، ۹۸ ميلي��ون ليتر و در س��ال ۱۴۰۲ روزهايي را 
داريم كه با ۱۲۰ ميليون ليتر مصرف بنزين روبرو هستيم 
و بايد اعلام كنم ۳۷ درصد مصرف بنزين ما از آغاز دولت 

سيزدهم افزايش يافته است.
وزير نفت ادامه داد: در هفته گذش��ته نوعي جنگ رواني 
ايجاد ش��د كه قيمت بنزين افزايش خواهد يافت و اين 
موضوع باعث شد با مصرف روزانه ۱۳۶ ميليون ليتر بنزين 
روبرو شويم كه با مهار جو رواني، مصرف بنزين به اندازه 
قابل توجهي كاهش يافت، البته برنامه هاي كوتاه مدت و 
بلندمدت براي ناترازي انرژي و سوخت را دنبال مي كنيم.

اوجي در پايان اين نشس��ت به افزايش همكاري وزارت 
نفت با ش��ركت هاي دانش بنيان و مراكز دانش��گاهي، 
كسب رتبه نخس��ت وزارت نفت در بهره وري، جذب ۹۵ 
درص��دي فارغ التحصيلان دانش��گاهي در وزارت نفت، 
توس��عه ديپلماس��ي انرژي، پرداخت كامل بدهي گاز 
به تركمنس��تان، اجراي ماده ۱۰ براي كاركنان صنعت 
نفت، اجرايي ش��دن طرح ه��اي وزارت نف��ت در حوزه 
مس��ووليت هاي اجتماعي و... را از مهم ترين اقدام هاي 

وزارت نفت در دو سال اخير دانست.

رييس انجمن صنفي س��ي ان جي كش��ور گفت: كاهش 
تقاضاي سي ان جي هر روز نيز بيشتر مي شود و اگر دولت 
فكري به حال اين موضوع نكند همچنان شاهد افزايش 
مصرف بنزين و كاهش تقاضا براي سي ان جي خواهيم بود.

محسن جوهري در گفت وگو با ايلنا، درباره جزييات افزايش 
كارمزد جايگاهداران اظهار داشت: در سال ۱۴۰۲ باتوجه به 
روالي كه تعيين حق العمل داشته و فرايندي كه مشخص 
شده بود درخواست افزايش كارمزد را به سازمان حمايت 
اعلام كردي��م، به دليل افزايش هزينه ها و زيان انباش��ته 
سال هاي قبل بناي ما اين بود كه كارمزدها بالاتر از صددرصد 
افزايش يابد اما سازمان حمايت افزايش هزينه ها را فقط 
نسبت به سال قبل در نظر مي گيرد و معمولا كارگروه تعيين 
حق العمل؛ با در نظر گرفتن شرايط بودجه كشور درصدي را 
تصويب مي كند كه امسال اين اتفاق افتاد يعني درصدي كه 
تصويب شد كمتر از آن رقمي بود كه مدنظر سازمان حمايت 

بود و نكته دوم اينكه روال تعيين حق العمل باتوجه به فرمولي 
كه سازمان حمايت براي قيمت گذاري خدمات دارد براي 
جايگاه هاي س��ي ان جي مناسب نيس��ت. وي ادامه داد: 
جايگاه هاي عرضه سي ان جي سرمايه گذاري بسيار زيادي 
انجام داده اند و وقتي با اين فرمول قيمت گذاري خدمات 
حق العمل تعيين مي شود با س��رمايه گذاري كه دولت و 
جايگاه داران انجام داده اند سنخيت ندارد. رييس انجمن 
صنفي سي ان جي كشور تصريح كرد: نكته مثبت تغيير نرخ 
كارمزدها اين است كه امسال بالاخره دولت متوجه تفاوت 
هزينه هاي بالاي جايگاه هاي عرضه سي ان جي نسبت به 
جايگاه هاي بنزين شده و بين جايگاه هاي عرضه بنزين و 
سي ان جي تفاوت قائل شد، اما ما انتظار داشتيم اين رقم 
تفاوت؛ بيش��تر از ۲۰ درصد باشد و نكته منفي هم اينكه 
متاسفانه ما به طور متوسط حدود ۱۵ درصد كاهش مصرف 
سي ان جي داش��ته ايم و اين رقم حدودا نيمي از افزايش 

كارمزد را به خود اختصاص داده است، بعبارت ديگر اگرچه 
۶۰ درصد افزايش كارمزد داشته ايم اما درواقع ۳۰ درصد 
به درآمد جايگاه ها اضافه مي شود و اين بزرگ ترين مشكل 
ما است. كاهش تقاضا را دليل كاهش درآمد جايگاه داران 
سي ان جي عليرغم افزايش نرخ كارمزدها دانست و گفت: 
ما بارها درخواست كرده ايم ايكه كه دولت فكري به حال 
افزايش تقاضا بكند اما متاسفانه توسعه سي ان جي به دليل 
كمبود تقاضا اتفاق نيفتاده است، به طوري كه سال گذشته 
حدود ۲۴ ميليون متر مكعب مصرف روزانه س��ي ان جي 
داشتيم اما اين ميزان امسال ۱۵ درصد كاهش يافته است.

جوهري بيان داشت: طي سال هاي گذشته مشكل ما اين 
بود كه خودروي جديد به ناوگان خودروي دوگانه س��وز 
كشور اضافه نشده است، در سال ۱۴۰۰ فقط يك درصد 
توليدات ايران خودرو به دوگانه سوزها اختصاص داده شده 
و در مورد توليدات سايپا اين رقم صفر بوده است، در سال 

۱۴۰۲ هم كه ظاهرا كلا متوقف شده است. وي ادامه داد: 
طي سال هاي اخير هيچ خودروي دوگانه سوزي وارد ناوگان 
خودروهاي سبك نشده و از سوي ديگر هر سال تعدادي از 
خودروها كه در گذشته دوگانه سوز شده بودند؛ مستهلك 
و در حال اسقاط هس��تند، همچنين مخازن بسياري از 
خودروها منقضي ش��ده و امكان استفاده از سي ان جي را 
ندارند، بنابراين كاهش تقاضا طبيعي ب��وده و هر روز نيز 
بيشتر مي شود و اگر دولت فكري به حال اين موضوع نكند 
همچنان شاهد افزايش مصرف بنزين و كاهش تقاضا براي 

سي ان جي خواهيم بود.
رييس انجمن صنفي سي ان جي كشور يادآور شد: متاسفانه 
عليرغم پيگيري هاي يك سال گذشته انجمن و مكاتبات 
و جلسات متعدد وزارت صمت در تدوين آيين نامه واردات 
 خودروه��اي كاركرده؛ هيچ نگاه و س��همي براي صنعت

 سي ان جي در نظر نگرفته اند.

تحليل

خبر كوتاه

امريكا و چين بزرگ ترين 
مصرف كنندگان نفت ماندند

امريكا در سال ۲۰۲۲، با مصرف روزانه ۱۹ ميليون 
بشكه نفت، در نمودار جهاني مصرف نفت، در صدر 
ايستاد و پس از آن، چين با ۱۴ ميليون بشكه، در رده 

بعدي قرار گرفت.
به گ��زارش ايس��نا، با وجود رش��د مداوم س��هم 
تجديدپذيرها در توليد برق طي س��ال هاي اخير، 
نفت همچن��ان مهم ترين منبع ان��رژي جهان در 
حمل و نقل و گرمايش است. طبق تحليل آژانس 
بين المللي انرژي )IEA(، ۲۹ درصد از تامين انرژي 

جهان در سال ۲۰۲۰، با استفاده از نفت انجام شد.
بر اساس بررس��ي فلوريان زندت از پلتفرم آنلاين 
استاتيستا، اين دو كشور، مصرف كنندگان بزرگ 
نفت در جهان، در س��ال ۲۰۲۲ بودن��د. امريكا در 
سال ميلادي گذشته، روزانه ۱۹ ميليون بشكه نفت 
مصرف كرد و پ��س از آن چين با مصرف روزانه ۱۴ 

ميليون بشكه نفت، در رتبه دوم قرار گرفت.
ميزان مصرف كشورهاي ديگر حاضر در فهرست 
هشت مصرف كننده بزرگ نفت، در مقايسه با امريكا 
و چين، بسيار كمتر است. مجموع مصرف نفت شش 
كشور ديگر اين فهرس��ت معادل دو سوم از ميزان 
نفتي است كه توسط امريكا و چين مصرف مي شود.

هنگام��ي كه تغييرات در مص��رف نفتي در فاصله 
سال ۲۰۱۲ تا ۲۰۲۲ بررسي مي شود، اين تصوير 
تغييرات قابل ملاحظه اي را نشان مي دهد. مصرف 
نفت امريكا تنها حدود ۹ درصد رشد كرده است در 
حالي كه مصرف چين، رشد ۴۲ درصدي و مصرف 

هند، رشد ۴۱ درصدي داشته است.
بر اس��اس گزارش اويل پرايس، از ميان پنج عضو 
كش��ور گ��روه بريكس، چه��ار كش��ور در نمودار 
بزرگ ترين كشورهاي مصرف كننده نفت قرار دارند 
و سه كشور از ميان اين چهار كشور، رشد قابل توجه 
تقاضا براي نفت در يك دهه گذشته را نشان داده اند.

كاهش قيمت نفت در جهان با 
اميدواري به رفع محدوديت عرضه

قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه كه بازار منتظر 
مشخص شدن سرنوش��ت صادرات نفت از شمال 

عراق بود، اندكي كاهش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با هش��ت سنت كاهش، 
به ۸۴ دلار و ۳۸ س��نت در هر بش��كه رسيد. بهاي 
معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با هفت 
س��نت كاهش، به ۸۰ دلار و ۶۵ سنت در هر بشكه 
رسيد. قرارداد سپتامبر وست تگزاس اينترمديت با 
هشت س��نت كاهش، ۸۰ دلار و چهار سنت در هر 

بشكه معامله شد.
برايان مارتين و دانيل هاين��س، تحليلگران گروه 
بانكي ANZ در يادداشتي نوشتند: نفت در بحبوحه 
سيگنال هايي كه از تسهيل محدوديت عرضه وجود 
دارد، براي حفظ روند صعودي خود دچار مش��كل 

شده است.
يك منبع آگاه در دفتر وزير نف��ت عراق به رويترز 
گفت: حيان عبدالغني، وزير نفت، براي گفت وگو 
درباره مسائل متعدد از جمله ازسرگيري صادرات 
نفت از طريق پايانه نفتي جيهان، به آنكارا رفته است.

تركيه صادرات ۴۵۰ هزار بشكه در روز نفت از طريق 
يك خط لوله از ش��مال عراق را در ۲۵ مارس، پس 
از صدور راي اتاق بازرگاني بين المللي و محكوميت 

آنكارا به پرداخت خسارت به بغداد، متوقف كرد.
افزاي��ش ورود نفت عراق به ب��ازار مي تواند به رفع 
كمبود عرضه نفت ت��رش كمك كند؛ به خصوص 
اكنون كه توليدكنندگان اوپك پلاس محدوديت 
عرض��ه داوطلبانه خ��ود را عميق ت��ر و طولاني تر 

كرده اند.
در اين بين، چشم انداز تيره اقتصاد چين كه دومين 
مصرف كننده بزرگ نفت در جهان است، همچنان 
قيمت نفت را تحت فشار قرار داده و نگراني ها نسبت 

به تقاضا براي سوخت را تشديد كرده است.
گروه اوراسيا در يادداشتي نوشت: ضعف اقتصادي 
چين، روي قيمت نفت سنگيني مي كند و سقفي را 
روي قيمت ها ايجاد مي كند به خصوص كه به نظر 
مي رسد پكن مصمم است از اجراي تدابير محرك 

مالي گسترده اجتناب كند.
عاملي كه كاهش قيمت ها را محدود كرد، پيش بيني 
تحليلگران از كاهش ذخاير نفت و بنزين امريكا در 
هفته گذش��ته بود. آمار ذخاير نفت و فرآورده هاي 
نفتي امريكا روز سه شنبه از سوي موسسه امريكن 
پتروليوم و روز چهارش��نبه از سوي اداره اطلاعات 

انرژي امريكا منتشر مي شود.
بازار همچنين منتظر انتشار شاخص مديران خريد 
امريكا در ماه اوت و س��مپوزيوم اقتصادي س��الانه 
فدرال رزرو در جكسون هول است كه اواخر هفته 

جاري برگزار مي شود.
بر اس��اس گزارش رويترز، آمار اقتصادي امريكا در 
هفته هاي اخير اين انتظ��ار را تقويت كرده اند كه 
بانك مركزي اين كش��ور به افزايش نرخ بهره براي 
مدت طولاني تري ادام��ه خواهد داد و به دورنماي 
تقاضا براي نفت و كالاهاي مصرفي لطمه زده است.



بورس تهران چهارمين روز كاري هفته را نيز با سرخ پوشي 
به پايان رساند و باز هم سهم سهامداران از بازار منفي   و زيان 
بود؛ علت اين منفي و زيان مشخص است و بايد دستكاري ها 
در بازار به پايان برسد. شاخص وضعيت چندان بدي ندارد 
اما تك سهم ها و صنايع بازار وضعيت وخيمي دارند و روز به 
روز قرمزتر مي شوند. اگر بخواهيم از نظر بنيادي نگاه كنيم 
تك سهم ها و صنايع وضعيت بدي ندارند اما شرايط كلي 
و ريسك هاي سيستماتيك باعث شده كه بورس تهران 

روزهاي سختي را پشت بگذارد.
بورس تهران مدت هاس��ت كه در حال نوسانات شديدي 
توسط انتشار خبرها و شايعاتي است كه اغلب مدت زيادي 
طول نمي كشد و با تكذيب آن موج فروش سنگيني در بازار 
شكل مي گيرد و اين درحالي است كه انتشار خبرهاي مثبت 
نمي تواند با قدرت قابل توجهي قيمت نمادها را در مسير 
صعودي قرار دهد. ابهامات بسياري كه اين روزها حوالي 
صنايع مختلف به گوش مي رسد، با بي اعتمادي زيادي كه در 
بازار حاكم است تلفيق شده و بسياري از سهامداران را دست 
به ماشه براي فروش سهام در انتظار گذاشته و تمايل زيادي 
براي خريد ديده نمي شود. تقريبا عدم شفافيت و انتقال 
خبرهاي مهم با فاصله زماني بسيار زياد به سهامداراني كه از 
رانت اطلاعاتي برخوردار نيستند، به امري طبيعي در بورس 
تهران تبديل شده و در طول همين سه ماه بارها شاهد آن 
بوديم. از سمتي اما انتشار چنين شايعه اي آن هم در حالي كه 
نتيجه آن منفي نبوده، نشان مي دهد كه گويا عده اي به عمد 
دست به تخريب بورس مي زنند و احتمالا از اين منظر منتفع 
مي شوند. با تمام اين تفاسير بديهي به نظر مي رسد كه بورس 
تهران با روزهاي بسيار كم رمق و بي جاني معاملات خود را 
سپري كند. بازار سرمايه به سيگنال مثبت واقعي و بلندمدت 
احتياج دارد تا حدودي احيا شود و روزهاي خوبي را ببيند؛ اما 
اگر اخبار خوبي از سوي مسوولان مربوطه به بورس نرسد آن 
زمان شاهد تلخي ادامه دار در بورس خواهيم بود. البته نبايد 
هم انتظار داشت با تك سيگنال مثبت بازار تغيير مسير دهد 
و روي خوش نشان دهد بلكه اين سيگنال هاي مثبت بايد 

ادامه دار و واقعي باشند.

بورسصعوديميشود؟
محمد غفوري كارشناس بازار سرمايه ضمن تحليلي كه از 
وضعيت بازار بورس ارايه داد، اظهار داشت: چنانچه بخواهيم 
تعريفي در جهت ارزيابي شرايط فعلي بازار سرمايه داشته 
باشيم اين طور بايد گفت كه هميشه بازار بين خوش بيني 
و بدبيني شديدي نوسان داشته است و در سه ماهه اخير 
با توجه به افت ش��ديدي كه بازار سرمايه تجربه كرده، در 
وضعيت فعلي كام��لًا در ركود ارزش معاملات و اصلاحي 

قرار دارد.
اين تحليلگر بازار سرمايه همچنين تشريح كرد: يكسري 
از سهام را چنانچه بخواهيم بنيادي و حتي قيمتي بررسي 
كنيم خواهيم ديد كه به محدوده هاي كم ريسك و جذابي 
رس��يده اند منتهي جريان اصلي بازار سرمايه، نقدينگي 
مي باش��د كه در كنار وضعيت بنيادي و ش��رايط خالي از 
ريسك هاي سيس��تماتيك مي تواند بازار سرمايه را رو به 
بالا و به ريل صعودي خود برگرداند.مهم ترين فاكتور براي 

صعودي شدن بازار سرمايه نقدينگي است.

غفوري با بيان اينكه در ش��رايط ركودي ارزش معاملات 
مي باشيم، ابراز داش��ت: در اين ش��رايط متوليان بازار يا 
بازارس��ازها براي رهايي از وضعي��ت ركودي، تصميمات 
درستي را انجام نمي دهند؛ عرض اوليه ها در اين شرايط اصلًا 
كار بجا و درستي نيست و به ركود بيشتر بازار كمك مي كند 
ضمن اينكه عرض اوليه ها و تأمين مالي هايي كه از بازار انجام 
مي شوند بايد در وضعيت مثبت بازار باشد نه در وضعيت 
منفي، همچنين مي توان گفت كه اعتماد سرمايه گذاري 
دارد كمرنگ تر مي شود و شاهد هستيم بسياري از عرضه 

اوليه ها ناموفق عمل كرده اند.
تصميم گيري هاي جزيره اي در بازار بسيار زياد داشته ايم 
اما شرايط فعلي فرق دارد كه بخواهيم با ماركت سال ۹۹ 
بسنجيم، همچنين شركت ها در حال ارايه گزارشات جذابي 
هستند و نيز p/e هاي جذابي را مي توانيم براي سال جاري 
داشته باشيم. اين كارشناس بازار سرمايه نكته اول و مهم 
بازار را اعتمادسازي دوباره عنوان و تأكيد كرد: اعتمادسازي 
مي تواند جريان نقدينگي را دوباره وارد بازار نمايد و شاهد 
وضعيت بهتري باشيم. غفوري در ادامه افزود: در شرايط 
فعلي در كنار بنيادي بودن و ارزان بودن قيمت ها مادامي 
كه در شرايط ركودي هس��تيم و بازار چشم انداز رشدي 
ندارد چنانچه شاهد كوچك ترين ورود نقدينگي به بازار 
باشيم، مي تواند بازار را با رشد همراه كند، تصميم گيري هاي 
جزيره اي در بازار بسيار زياد داشته ايم اما شرايط فعلي فرق 
دارد كه بخواهيم با ماركت سال ۹۹ بسنجيم، همچنين 
p/ شركت ها در حال ارايه گزارشات جذابي هستند و نيز
e هاي جذابي را مي توانيم براي سال جاري داشته باشيم.

غفوري در نهايت با توجه به وضعيت مناسب بازار سرمايه از 

لحاظ بنيادي و قيمتي، خاطرنشان كرد: بازار سرمايه براي 
سرمايه گذاران و كساني كه قصد اين را دارند كه حداقل به 
مدت يك سال در اين بازار سرمايه گذاري كنند جذابيت 
خوبي نسبت به بازارهاي موازي دارد منتهي اين ركود باعث 
شده از لحاظ روانشناسي نيز سرمايه گذاران و فعالين اين 
بازار در وضعيت نااميدي و خستگي قرار گيرند كما اينكه 
مهم ترين عاملي كه در شرايط فعلي مي تواند به رشد بازار 

كمك كند جريان نقدينگي مي باشد.

بازارازدريچهمعاملات
طي معاملات چهارمين روز كاري هفته يني سه ش��نبه 
شاخص كل بورس تهران 18 هزار و 216 واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح يك ميليون و 
۹38 هزار و 224 واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با كاهش 10 هزار و ۹۹5 واحدي در رقم 663 هزار و 221 
واحدي ايستاد.شاخص كل فرابورس نيز با افت 25۹ واحدي 
به رقم 24 هزار و 7۹3 واحد رسيد. همچنين شاخص هم 
وزن فرابورس با كاهش 2 هزار و 654 واحد به سطح 118 
هزار و 614 واحد رسيد.روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي بازار س��هام براي ششمين روز كاري 
متوالي منفي شد و 701 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار 
سهام خارج شد كه نس��بت به ديروز رشد 13۹ درصدي 
داشته است. بر اساس گزارش اكو ايران نماد وبملت همانند 
6 روز گذشته بيش��ترين خروج را داشت كه ارزش آن 46 
ميليارد توم��ان بود. پس از بانك ملت، نمادهاي وش��هر، 
شستا، خاور و فملي بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند.
طي چهارمين روز كاري هفته نماده��اي فولاد، خودرو، 

فارس و شستا نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين 
اثر را در افت ش��اخص كل بورس داشتند. در مقابل امين، 
بكام و اتكام از نمادهاي سبز بودند كه اثر مثبت بر شاخص 

داشتند. 
در فرابورس نيز نمادهاي خاور، آريا و بپاس بيشترين اثر 
كاهنده را بر شاخص داشتند و نمادهاي صبا، فجهان و ودي 
بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل فرابورس داشتند.در 
بين نمادهاي پرتراكنش بورس امروز نماد خودرو بيشترين 
تراكنش را داشت و خگستر و شهر در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. در فرابورس نيز بمولد، فن افزار و دي بيش��ترين 

تراكنش را داشتند. 
ارزش معاملات كل بازار س��هام به 7 هزار و 38۹ ميليارد 
تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 
ه��زار و ۹81 ميليارد تومان بود كه 27 درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات 
خرد نيز با كاهش 3 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 

به رقم 3 هزار و 438 ميليارد تومان رسيد.
در حجم معاملات نيز سهام دي با تعداد 454 ميليون و 433 
هزار و 36 سهم در صدر قرار گرفته است. شستا در رتبه دوم 
بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به 
خودرو تعلق داشت. دو نماد خاور و خگستر نيز در رتبه هاي 
بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار داش��تند.در 
معاملات سه شنبه، 36 نماد صف خريد داشتند و 154 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با رشد 13 درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۹1 ميليارد 
تومان افزايش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

افزايش 23 درصدي به 652 ميليارد تومان رسيد.
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دستورالعملتسهيلپذيرش
دانشبنيانهادردستتنظيم

فرابورس| سرپرست معاونت توسعه بازار فرابورس در 
پيش نشست تخصصي »چالش ها و فرصت هاي تامين 
مالي شركت هاي دانش بنيان و كسب و كارهاي كوچك 
و متوسط از طريق بازار سرمايه« گفت: يك دستورالعمل 
پذيرش شركت هاي دانش بنيان در حال تنظيم داريم كه 
فعلا در دست هيات مديره سازمان بورس است. به كمك 
اين دستورالعمل، پذيرش دانش بنيان ها در بازار سرمايه 
تسهيل مي گردد. س��يدمهدي علم الهدي، بيان  كرد: 
فرابورس نمي تواند به سكوها نسبت به پذيرش طرح ها 
فشار آورد. طرحي را تحت عنوان كراودفاندينگ )تامين 
مالي جمعي( در دستور كار داريم كه مربوط به پروژه هاي 
ارزي است تا بتوان از طريق بازار سرمايه به تامين مالي اين 
پروژه ها به صورت ارزي كمك كرد. وي افزود: شركت هاي 
دانش بنيان درحال پذيرش در فرابورس هس��تند. يك 
دستورالعمل پذيرش شركت هاي دانش بنيان در حال 
تنظيم داريم كه فعلا در دست هيات مديره سازمان بورس 
است تا به كمك اين دستورالعمل، پذيرش دانش بنيان ها 
در بازار س��رمايه تس��هيل گردد. علم الهدي ادامه داد: 
آخرين عرضه اوليه مربوط به ش��ركت نيان بود كه اين 
شركت از جمله ش��ركت هاي دانش بنيان است. اصولا 
شركت هايي را در فرابورس پذيرش مي كنيم كه طرح 

توسعه اي داشته باشند.

نقشپررنگبازارسرمايهدر
تامينماليشركتهايدانشبنيان

30 مرداد نشستي در خصوص چالش ها و فرصت هاي 
تامي��ن مالي ش��ركت هاي دانش بنيان ب��ا حضور ندا 
بشيري معاون خدمات مالي تامين سرمايه تمدن، سيد 
مهدي المهدي سرپرست معاونت توسعه بازار شركت 
فرابورس، مهسا قرباني مديرعامل شركت دانش بنيان و 
فناور سپهربوم راد برگزار شد. مهسا قرباني مديرعامل 
شركت دانش بنيان سپهربوم راد در اين نشست با اشاره 
به چالش هاي تامين مالي ش��ركت هاي دانش بنيان 
تصريح كرد: شركت هاي دانش بنيان مي تواند اقتصاد 
كش��ور را از وابس��تگي به درآمدهاي غيرمولد نجات 
بدهند و مي توانند ما را از وابس��تگي به انواع فناوري ها 
نيز ره��ا كنند. وي افزود: اقتص��اد دانش بنيان با خلق 
دانش و تسهيل و انتشار و كاربردي سازي آن شناخته 
مي شود، وقتي مي گوييم يك شركت دانش بنيان است 
آن را تعريف بايد كرد، ما در حال حركت به اين سمت 
هستيم كه ش��ركت هاي دانش بنيان سهم يك تا دو 
درصدي در اقتصاد در آينده اي نزديك داش��ته باشند 
اما اين مهم نيازمند تامين به موقع و در دسترس منابع 
مالي اس��ت!نيازمند راهنمايي و ارش��اد صحيح مالي 
شركت هاي دانش بنيان است!نيازمند ابزارسازي هاي 
متناسب با شرايط شركت هاست. نيازمند اصلاح ساختار 
مالي شركت هاي دانش بنيان اس��ت. نيازمند بزرگ 
كردن شركت هاي دانش بنيان كوچك است!  قرباني 
گفت: تاكنون شركت دانش بنياني نداشته ايم كه بتوانند 
سهم يك تا دو درصدي در توليد ناخالص داخلي كشور 
داشته باشند. وي اضافه كرد: 75 درصد توليد ناخالص 
كشور انگليس توسط شركت هاي فناوري محور صورت 
مي گيرد! بيش از ش��صت درصد شركت هاي پذيرش 
شده در بورس سنگاپور فناوري محور هستند! يكي از 
سياست هاي قابل توجه در بحث دانش بنيان، اصل44، 
برنامه چهارم، پنجم، ششم، سند چشم انداز بيست ساله 
و حتي برنامه هفتم توسعه كشور است.  وي افزود: دارايي 
فكري در دانش بنيان ها عنصري حياتي است!بيشترين 
دارايي دان��ش بنيان ها دارايي غيرمش��هود )فكري( 
اس��ت وبايد تمهيدات لازم براي تامين مالي مبتني بر 
دارايي نامشهود دركشور ديده شود. قرباني اظهار كرد: 
اخيرا دستورالعملي را تصويب كردند كه كارشناسان 
رسمي دادگستري حوزه ارزش��گذاري، دارايي هايي 
نامشهود شركت هاي دانش بنيان را ارزش گذاري كنند 
و شركت ها بتوانند از آنها به عنوان وثيقه جهت تامين 
مالي حتي نزد بانك ها بهره گيرند. اجرايي شدن اين روند 
دارايي هاي هاي نامشهود در صورت هاي مالي 1402 
تعداد زيادي از شركت ها خواهد آمد. وي ضمن تاكيد 
بر وجود چالش هايي پيش روي تامين دانش بنيان ها 
گفت: از چالش هاي تامين مالي دانش بنيان ها مي توان 
به منابع مالي سرمايه اي محدود، دسترسي سخت به 
اطلاعات شفاف مالي و غير مالي شركت هاي دانش بنيان، 
عدم شناخت نهادهاي مالي و ناشران از پتانسيل هاي 
ش��ركت هاي دانش بنيان، كمبود ابزارهاي ضمانتي 
جهت تامين مالي ش��ركت هاي دانش بنيان كوچك، 
نبود كد مس��تقل ويژه دانش بنيان هاي بورسي، نبود 
تابلو اختصاصي ويژه شركت هاي دانش بنيان، كمبود 
نمايش��گاه هاي دايمي جهت معرفي و شبكه س��ازي 
دانش بنيان ها با ناشران و نهادهاي مالي و .... اشاره كرد. 
ضمن اينكه دارايي هاي شركت هاي دانش بنيان عمدتا 
به سبب نامشهود بودن از نقدينگي پاييني برخوردار 
هستند و مسلما كار تامين مالي را سخت خواهد كرد . 
قرباني ادامه داد: از جمله اين چالش ها وابستگي به منابع 
مالي ارگان هاي دولتي و نيمه دولتي اس��ت. سيستم 
بانكي كشور پاس��خگوي اين حجم از نياز تامين مالي 
شركت هاي دانش بنيان نيست و اينجاست كه نقش 
پر رنگ بازار س��رمايه مشهود است. وي گفت: از جمله 
ظرفيت هاي بسيار خوب بازار سرمايه كه از آن بهره مند 
بوديم؛ صندوق س��رمايه گذاري خطر پذير، سكوهاي 
تامين مالي جمعي، صندوق هاي پروژه و شركت هاي 
س��هامي عام پروژه، انتشار صكوك نوآوري است كه به 
توسعه و تامين مالي ش��ركت هاي دانش بنيان كمك 
مي كنند. اما جاي خالي ي��ك ابزار يا صندوق ضمانت 
براي شركت هاي دانش بنيان در بازار سرمايه خالي است 
و همچنين متاسفانه ما اوراقي براي تامين مالي سرمايه 
درگردش شركت هاي دانش بنيان در بازار سرمايه نيز 
 نداريم. و واقعا مسير توسعه شركت هاي دانش بنيان از 
بازار سرمايه خواهد بود.عمق بخشيدن به بازار سرمايه 
توسعه دانش بنيان ها را به همراه خواهد داشت و تامين 
مالي توسعه اي در تعامل اين دو بخش رقم خواهد خورد.

ارتقايغرورمليبااحداث
طرحهايبزرگعمراني

 بهبود تغذيه و ترويج كشاورزي پايدار، اطمينان 
از زندگي س��الم و ارتقاي رفاه ب��راي همه در هر 
س��ني، آموزش باكيفي��ت، فراگي��ر و عادلانه و 
ارتقاي فرصت هاي يادگي��ري مادام العمر براي 
همه، دس��تيابي به برابري جنس��يتي، اطمينان 
از در دس��ترس ب��ودن و مديريت پاي��دار آب و 
فاض��لاب براي هم��ه، اطمينان از دس��تيابي به 
انرژي مقرون به صرفه، قابل اعتماد، پايدار و مدرن 
براي همه، بهبود رشد فراگير و پايدار اقتصادي، 
اش��تغال كامل و كار مناس��ب براي همه، ايجاد 
زيرساخت هاي انعطاف پذير، توسعه و فراگيري 
صنايع پايدار و پرورش خلاقيت و نوآوري، كاهش 
نابرابري و ايجاد فرصتهاي برابر براي همه، ايجاد 
شهرها و سكونتگاه هاي گس��ترده، ايمن، مقاوم 
و پاي��دار، اطمينان از مص��رف و توليد الگوهاي 
س��ازگار با محيط زيس��ت، اقدامات فوري براي 
مبارزه ب��ا تغييرات آب  و هوا و حفظ اقليم، حفظ 
و اس��تفاده پايدار از اقيانوس ه��ا، درياها و منابع 
درياي��ي، محافظ��ت، بازيابي و ترويج اس��تفاده 
پايدار از اكوسيستم هاي زمين، پيشرفت صلح و 
عدالت و ايجاد نهادهاي موثر، پاسخگو و فراگير 
مرتبط با آن، تقويت ابزارهاي اجرا و احياي مجدد 

مشاركت جهاني براي توسعه پايدار.
هرچه ابعاد طرح ها و پروژه ها وس��يع تر باش��ند، 
تاثيرات آنها نيز فراگيرتر و گس��ترده تر خواهند 
بود، برخي مواقع اين اثرگذاري، آن قدر پر دامنه 
است كه نه تنها مناطق پيراموني، بلكه كل جامعه 
و مردم يك كشور را متاثر و مشمول كرده و پروژه 
و اثرات آن را به يك موضوع ملّي تبديل مي كند. 
اين گستردگي و عمق اثر، براي طرح هاي بزرگ 

زيرساختي و استراتژيك، بسيار محتمل است.
طرح هاي بزرگ كه هم در زمان ساخت و هم در 
زمان بهره برداري، مركز و مبدا پويايي و شكوفايي 
هستند، همواره براي مردم به معناي كار و ارتزاق 
و نش��اط و بالندگي و اميد به آينده بوده اند. اين 
بدان معناس��ت كه طرح هاي عمران��ي، در كنار 
وظايف ذاتي خود، سبب و عامل تغيير در سبك 
و س��طح زندگي مردم و ارتقاي غ��رور و روحيه 
ملّي و به تبع آن، افزايش انس��جام، يكپارچگي، 
اتحّ��اد و امنيت ملّي بوده و هس��تند. براي مثال 
طرح ه��اي بزرگ صنع��ت آب و ب��رق همچون 
س��دها و نيروگاه هاي كرخه، كارون سه، كارون 
چهار، س��ياه بيشه، رودبار لرس��تان، سردشت، 
گتوند و مسجدسليمان، تبلور و تجلّي اين غرور و 
خودباوري براي مردم بومي و غير بومي بوده اند. 
به واقع چه موضوعي مي توانست مردم سيستان 
را همچون احداث و آبگيري سد كهير اينچنين به 
شوق آورد و چه خدمتي مي توانست مردم سنندج 
را به خاطر بهره مندي از آب آشاميدني بهداشتي، 
اينگونه سرش��ار از ذوق و سرور و شادماني كند. 
ب��ه حق مي ت��وان ادعا ك��رد كه اي��ن افتخارات 
ملّي، بس��ان اهتزاز پرچم، مق��دّس، پر صلابت و 

تاريخ ساز است.
در دوران س��خت تحريم ه��ا و ناملايم��ات و 
دشمني هايي كه بر اين ملّت مقتدر روا داشته اند، 
احداث و راه اندازي پروژه ه��ا و طرح هاي بزرگ 
و راهب��ردي، نويد بخش توس��عه اي پايدار براي 
مردماني اس��ت كه لياقت بهترين زندگي فردي 
و اجتماع��ي را دارند. دولت ها بايد با برنامه ريزي 
بلندمدت و ب��ا اس��تفاده از راهكارهاي متعدد و 
متنوع راهبري طرح ها، همچون روش مشاركت 
عمومي خصوصي، از كلي��ه امكانات، ظرفيتها و 
پتانس��يل عظيم كش��ور بهره برده و تمام تلاش 
و اهتمام خوي��ش را مصروف خدم��ت به مردم 
بزرگ و ش��ريف ايران نمايند، ملتي كه شايسته 
و درخور رفاه و آس��ايش و آرامش و حس غرور و 

شعف ملي است.

ايرانوعربستانوچندپرسش
ساده

 اوپك اثرگذار باشد. ايران در آن زمان 6 ميليون 
بش��كه نفت توليد مي كرد و عربستان 5 ميليون 
بشكه توليد داشت.در آن برهه اگر ايران و ونزوئلا 
وقتي با هم يكي مي ش��دند، عربستان را محدود 
مي كردند. امروز اما شرايط متفاوت است؛ اوپك 
ايران را از شمول س��هميه بندي خارج كرده، اما 

نفوذ سياسي ايران همچنان برقرار است. 
4( آخري��ن گزينه مه��م در خص��وص رابطه با 
عربس��تان به موضوع ميادين مش��ترك و برخي 
تعارضات بر سر ميدان آرش و... بازمي گردد. اين 
اختلاف، اختلاف مهمي نيس��ت و در بس��ياري 
از م��وارد كش��ورها با اي��ن اختلافات دس��ت به 
گريبان هس��تند. حت��ي امريكا و كان��ادا از يك 
چنين اختلافاتي برخوردارن��د؛ گمان نمي كنم 
اين موضوع به يك مناقشه جدي بدل شود. بايد 
منتظر تحولات بعدي بمانيم تا مشخص شود آيا 
دو طرف مسيري به سمت حل اين تعارضات پيدا 

مي كنند يا نه؟

دورانجديداتاقهاي
بازرگاني

اتاق ه��اي نس��ل چهارم ب��ه صورت پيوس��ته و 
س��ريع خودش��ان را با نيازهاي ذي نفعان شان 
وفق داده و توجه ويژه اي به ش��ركت هاي نوپا به 
ويژه شركت هاي بس��يار كوچك دارند؛ چرا كه 
شركت هاي بس��يار كوچك، كوچك و متوسط 
رك��ن اصلي اقتص��اد جهاني به ش��مار مي آيند. 
اتاق هاي نس��ل چهارم اعضاي خود را در گذار به 

اقتصاد ديجيتال ياري مي رسانند.

»تعادل«گزارشميدهد

حركت بورس روي مدار قرمز

شهريوردرانتظاربورسبيرمق
دومين ماه تابستان به پايان خواهد رسيد و در اين ماه شاهد 
حركت زيگزاگي ش��اخص در محدود 1.۹ الي 2 ميليون 
واحدي بوديم. همين روند حركتي باعث شد كه اعتماد 
نسبت به بازار كمتر شود و با كاهش اعتماد شاهد خروج 
نقدينگي نسبتا س��نگيني از چرخه معاملات بوديم.در 
مردادماه تجربه تلخي شاخص داشت و به نوعي سه سال 
گذشته در بورس تكرار شد، اما با اين تفاوت كه در سال ۹۹ 
افت ارزش هاي بازار طي يك س��ال رخ داد؛ اما طي سه ماه 
اخير شاهد بوديم كه وضعيت بازار سرمايه به صورت كلي 
تغيير كرده و در اين بازه سه ماهه بازار سقوط كرده است.
همين سقوط باعث شد كه برخي از كارشناسان به شهريور 
ماه اميدوار نباشند و البته برخي ديگر از كارشناسان نسبت 
به بازار اميدوارند و عقيده دارند كه شرايط به زودي بهبود 
خواهد يافت. هابيل خاوري، محمدصادق ميرزايي، محمد 
خبري زاد و شهير محمدنيا وضعيت بورس را در شهريور 

ماه تحليل كرده اند.

شهريوركمرمق
هابيل خاوري، كارش��ناس و تحليلگر بازار س��رمايه در 
پيش بيني معاملات شهريور ماه به نبض بورس گفت: اين 
روز ها همه چشم انتظارند. چشم انتظار اينكه بازار سرمايه 
چه زماني به روند صعودي خود بازخواهد گشت. همه چشم 
انتظارند كه چه زماني پرتفوي زيان ديده آنها با حداقل هاي 
اقتصادي و تورمي مملكت آپديت مي شود. در حالي مرداد 
ماه رو به اتمام اس��ت كه هر روز بر زيان سهامداران افزوده 
مي شود و كسي فكري به حال بازار نمي كند. قطعا بازاري 
كه يك طرفه است حالش از اين بهتر هم نمي شود، يك روز 
در جبهه بخر بخر است و روز ديگر در جبهه بفروش بفروش.

وي ادامه داد: با توجه به س��يكل هاي نزولي و صعودي در 
بازار هاي مالي هر ريزش و اصلاح قيمتي براي جبران نيازمند 
زمان است. در سه ريزش قبلي تقريبا چيزي حدوده 160 
روز زمان صرف شده است تا به شرايط نرمال برسيم و ريزش 
متوقف شده است در ريزش فعلي هم حدود 100 روز است 
كه در حال سپري كردن آن هستيم پس نسبت به 3 سيكل 

نزولي قبلي حدود 60 روز ديگر نياز است.
اين كارش��ناس بازار سرمايه توضيح داد: براي جبران اين 
ريزش نبايد انتظار داشت به يك باره تمامي منفي ها جبران 
شوند، بنظر با توجه به شرايط و ديتايي كه امروز در دسترس 
اس��ت براي تحليل، شهريوري كم رمق را در پيش داشته 
باشيم. حجم و ارزش معاملات، نحوه ورود و خروج پول و از 

همه مهم تر پديده وارونگي افكار عمومي كه شديدا بازار را 
تحت تاثير قرار داده است؛ لذا بازاري را شاهد هستيم كه يك 
روز منفي و يك روز مثبت است، در كل اجازه تصميم گيري 
خاصي را به سهامدارن مخصوصا سهامداران خرد نمي دهد.

خاوري تش��ريح كرد: برخي ها بالا هاي ب��ازار را در جهت 
سربه سر شدن و فرصت خروج مي دانند و برخي هم فرصت 
خريد كه تقابل اين دو ديدگاه فعلا به نفع فروشندگان بوده 
و خريداران كمي پا پس گذاشته اند. در بازار يك طرفه اي 
كه همه حمايت از آن شده است اجبار و الزام صندوق ها و 

حقوقي ها و بازارگردان ها نبايد انتظار ثبات داشت.
اين فعال بازار س��رمايه اظهار كرد: بازار سرمايه بالغ شده، 
فعالين اي��ن بازار افزايش يافته و نيازمن��د ابزار هاي مالي 
جديد و حتي ايجاد موقعيت فروش تعهدي است و با اين 
حمايت هاي كوتاه مدت ديگر نمي شود به بازار كمك كرد. 
اقتصادي كشور به خوبي نمايان كننده همه چيز است، از 
شويه مديريتي گرفته تا حمايتي، مگر مي شود همه چيز را 
ضربتي حل نمود؟ راهكار هاي علمي در بازار به كار گرفته 
نمي شود و هميشه در پي وقوع حادثه به دنبال راه حل آن 
بوده ايم و هر جا هم كه كم مياورند مي گويند سهامدار خرد 

هيجاني برود آموزش ببيند.
وي ادامه داد: در اين برهه هر كس به فراخور موقعيت شغلي 
و تركيب دارايي خود در خصوص بازار اظهارنظر مي كند، 
كسي كه فول سهم و فول اعتبار است هر روز كف پشت كف 

مي زند براي شاخص كل و كسي كه نقد است نگراني ندارد، 
چون ميداند كه حتي موج صعودي اس��تارت هم بخورد 
مي تواند در نقطه امن خريد كند. اما  اي كاش شرايطي فراهم 

شود تا بازار سرمايه به جايگاه اصلي خود برگردد.
اين كارش��ناس ب��ازار س��رمايه گفت: امي��دوارم مجدد 
تصميم هاي خلق الساعه براي بازار نگيرند، تصميماتي كه 

زيان آن از منفعتش بيشتر است.
خاوري اظهار كرد: توصيه مي كنم سازمان چند گانگي در 
بازار را ابتدا حل كند، برخي نماد هاي 7 درصدي، برخي 6 
درصدي و برخي 5 درصدي هستند و هنوز كسي جوابي 
برايش ندارد. امي��دوارم مجدد فكر نامتقارن كردن دامنه 
نوسان نباشند كه كاري بس بيهوده و غير كارشناسي است.
وي اضافه كرد: از سازمان بورس و متوليان بازار درخواست 
مي كنم كميته اي از فعالين بنام و جوانان بازار س��رمايه و 
صاحب نظران كاركش��ته را دعوت كنن��د براي برگزاري 
 جلسات هم انديش��ي در خصوص بازار س��رمايه، چون 
به نظرم يك جلس��ه علمي و تخصص��ي مي تواند كمك 
شاياني به شنيده شدن مشكلات بازار در اين برهه از زبان 

تحليلگران بازار بكند.
خاوري توضيح داد: مشكلات بازار در اين برهه بسيار زياد 
است و هر تصميم اشتباه يا آزمون و خطا مي تواند عواقب 
زيان باري داش��ته باشد، مثل: تصميمات بدون تصميم و 
مشورت و پايه و اساس علمي و بدون آسيب شناسي براي 

بازار، نوس��انات نرخ بهره، بازارگردان ها، مباحث پيرامون 
دامنه نوس��ان و حجم مبنا، قيمت گذاري دس��توري در 
برخي صنايع، نرخ خوراك پتروشيمي ها، نوسانات نرخ ارز، 
قيمت هاي جهاني و حجم و ارزش پايين معاملات، نبود 
نقدينگي، عدم حمايت از سوي حقوقي هاي، الگوريتم هاي 
معاملاتي، فرار سرمايه به بازار هاي موازي و... 10 ها ريسك 
سيستماتيك و غير سيستماتيك ديگري كه به بازار تحميل 
ش��ده و هيچ راهكاري براي آنها وجود ندارد. پس عاجزانه 
تقاضا مي كنم به دنبال طرح ها و پروژه هاي شكست خورده 

قبلي براي حمايت از بازار نرويد.

بازگشتبازارشايدازپايانشهريور
يااواسطمهر

محمدصادق ميرزايي، كارشناس بازار سهام نيز در خصوص 
معاملات شهريور ماه به گفت: از ارديبهشت ماه بورس وارد 
يك اصلاح شد كه رفته رفته اين اصلاح عمق تر شد. اكنون 
بايد به دنبال نشانه هاي برگشت باشيم تا ببينيم بازار سرمايه 

به كدام سمت و سو مي رود.
وي ادامه داد: مهم ترين نشانه هاي بازگشت، ارزش معاملات 
است كه خود مي تواند يك انديكاتور باشد كه اعتماد را به بازار 
برمي گردد يا خير. چنانچه ارزش معاملات افزايش پيدا كند 
و چهار روز متوالي از روز قبل ارزش بيشتر باشد مي توانيم 

كم كم به بازگشت بازار اميدوار باشيم.
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: نكته اي كه كمتر 
به آن توجه مي ش��ود بحث فروش اوراق منتش��ر ش��ده 
توس��ط دولت اس��ت. اين اوراق زماني كه كامل به فروش 
برود مي توانيم شاهد حركت بازار باشيم. از پايان شهريور 
و نيمه اول مهر ماه )اگر فروش اوراق به پايان برسد( كم كم 
مي توانيم به فكر بازگشت بازار حتي به صورت ميان مدت 
باشيم. به گفته ميرزايي بهترين زمان براي اصلاح پرتفوي 

خريد هاي پله هاي شهريور ماه است.
اين كارشناس بازار س��رمايه اظهار كرد: كساني كه زمان 
بررسي يا سرمايه محدود دارند صندوق هاي ETF  سهامي، 
كالايي و طلا براي تنوع بخشي به پرتفوي توصيه مي شود.

وي گفت: نكته دوم و جداي از بررس��ي ارزش معاملات، 
يك س��ري ريسك هاي سيستماتيك به بازار غالب است 
تصميمات يك شبه كه يك صنعت خاص يا بازار را تحت 
تاثير قرار مي دهد را مد نظر گرفت؛ اما در ميان مدت تهديد 
جدي سر راه رشد بازار سرمايه نيست و زمان بازگشت بازار 

از اواخر شهريور يا اواسط مهر خواهد بود.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران گفته است، در 
710 روز حضور خود در شهرداري تهران، 998 مدير اين 
سازمان شهري تغيير كرده اند. به عبارت ديگر، يعني هر 1.5 
روز يك »مدير« در شهرداري تهران جاي خود را به مديري 
ديگر داده است! اگرچه ديروز زاكاني براي پاسخ به سئوال 
يكي از اعضاي شوراي شهر تهران درباره انتصابات مغاير با 
اساسنامه شهرداري تهران به صحن علني پارلمان شهري 
پايتخت آمده بود و از كيفيت قانوني انتصابات انجام شده در 
شهرداري دفاع كرد، اما به ناخودآگاه آمار عجيب و غريبي 
از تعداد انتصابات در اين سازمان شهري اعلام كرد كه در 
گستره اصطلاحات رايج »مديريت اتوبوسي« نيز نمي گنجد 
و بايد نام »مديريت قطاري« را براي آن انتخاب كرد. جالب 
اينكه تغيير مديران شهرداري و زيرمجموعه هاي آن كه 
احتمالا از تعداد مسافران يك قطار هم فزوني گرفته است، 
صرفا در 23 ماه رخ داده است. تغيير وسيع مديران شهرداري 
اگر چه از نظر سياسي قابل نقد و بررسي است اما بي گمان 
از نظر سازماني منجر به دومينوي تغييرات گسترده تري در 
سطح اين سازمان شهري شده و آن را بيش از پيش تضعيف 
كرده است. البته اعضاي شوراي شهر تهران بايد با اختيارات 
نظارتي خود اين مساله را به طور دقيق بررسي كنند.بر اساس 
اين گزارش، زاكاني ديروز گفت: در 23 ماهگي حضور در 
شهرداري از 998 نفر مديران شهرداري 902 نفر را از درون 
ش��هرداري انتخاب كرديم. يعني 90.۴ درصد مديران از 
درون شهرداري انتخاب شدند كه در گذشته چنين چيزي 
كمتر اتفاق افتاده بود.او در يكصد و هفتاد و دومين جلسه 
علني شوراي اسلامي شهر تهران در پاسخ به سوال اماني 
عضو شورا، گفت: از آقاي اماني تشكر مي كنم كه در قالب 
سوال خود تاكيد بر قانون و قانون گرايي داشتند و در ادله اي 
كه امروز عنوان مي كنند مش��خص خواهد شد كه 100 
درصد قانون را رعايت كرده ايم وهيچ شائبه اي وجود ندارد.

وي افزود: خداوند به ما توفيق داد كه 23 ماه و 20 روز است 
كه در شهرداري خدمت مردم عزيز تهران هستيم. در اين 
مدت اتفاقات��ي كه رقم خورده در جهت صيانت از قانون و 
خدمتگزاري به مردم و مجموعه شهرداري تهران بوده كه 

مطلوب شورا و مديريت شهري دوره ششم است.

  ۹۰ درصد مديران
از داخل شهرداري انتخاب شده اند

وي ادام��ه داد: در بدو حضور يك��ي از كارهاي ويژه بزرگ 
انتصاب مديراني بود كه مبتني بر خرد جمعي و مشورت 
و با هدف ايجاد زمينه بهره مندي بيشتر انجام شد . زاكاني 
با اشاره به فعاليت كانون ارزيابي با حضور استادان مجرب 
براي انتصابات، اظهار كرد: از ح��دود 5000 رزومه اي كه 
درياف��ت كرديم 820 نفر در كان��ون ارزيابي قرار گرفتند 
و در مجموع 120 انتص��اب از طريق كانون ارزيابي انجام 
شد.شهردار تهران بر اين موضوع تاكيد كرد كه كمترين اثر 
را به شخصه در انتصابات داشتم و اين مكانيزم ها بودند كه 
افراد را بالا مي آوردند و ارزيابي ها براي اولين بار توسط اساتيد 

برجسته صورت گرفت كه اميدواريم به عنوان يك الگو مورد 
تمجيد قرار گيرد. زاكاني تاكيد كرد: ناظر به تعامل با شورا 
در 23 ماهگ��ي حضور در ش��هرداري از 998 نفر مديران 
ش��هرداري 902 نفر را از درون شهرداري انتخاب كرديم. 
يعني 90.۴ درصد مديران از درون شهرداري انتخاب شدند 
كه در گذشته چنين چيزي كمتر اتفاق افتاده بود.شهردار 
تهران گفت: مورد سوال امروز كامل نيست؛ به اين معنا كه 
سه دوره اساسنامه در شهرداري تهران داريم كه يك دوره 
مربوط به انتهاي دهه 80 كه نظر شورا را در اين خصوص 
گرفتيم. دوره دوم اساسنامه هاي سال 93 كه مورد عنايت 
آقاي اماني است و سومين دوره مربوط به سال 1۴00 و دوره 
قبلي شورا است كه هر يك ويژگي هايي را براي مديران ذكر 
كرده است. وي اضافه كرد: با عنايت به اختلالي كه در حوزه 
مالي براي اساسنامه هاي سال 1۴00 ايجاد كرده بود، اعلام 
كرديم كه مخل اقدامات شركت ها و سازمان هاي ماست 
و درخواست توقف داديم و ش��ورا اين توقف را قبول كرد 
و تحت عنوان اجازه به ش��هرداري به ما اجازه دادند كه به 
اساسنامه هاي قبل برگرديم. به گفته وي، اساسنامه هاي 
قبلي نيز دو نوع بودند يكي ناظر به سال 93 و بخش ديگر 
ناظر به انتهاي دهه 80 كه در مسير بررسي متوجه شديم 
اساسنامه هاي سال 93 اصالت ندارند و غيرقانوني هستند. 
چرا كه در سال 9۴ آقاي چمران در نامه اي به آقاي قاليباف 
اين اساس��نامه ها را غيرقانوني و فاقد مصوبه شورا معرفي 
كرده، لذا مواردي كه آقاي اماني عنوان كردند از دستور خارج 
شد. وي ادامه داد: همه اسناد دست بنده است. نامه آقاي 
چمران در 15 شهريور 139۴ زده شده كه شهردار تهران 
را موظف كرده اساسنامه هر يك از شركت ها و سازمان ها را 
به طور جداگانه تنظيم و به شورا ارايه كند و پس از تصويب 
شورا ملاك عمل قرار گيرد. لذا دليل موضوع مشخص شده 
است. به اين ترتيب ما به قانون عمل كرديم. شهردار تهران 
با بيان اينكه فرق اساسنامه هاي سال 8۶ با 93 و 1۴00 در 
نوع نگارش آن است، افزود: در سال 89 چهار سال سابقه 
اجرايي در امور شهرداري و تجربه در امور سازمان مربوطه 

براي انتصاب فرد مدنظر قرار گرفته است.شهردار تهران پس 
از استماع سوالات، پيشنهادات و انتقادات اعضا بار ديگر در 
پاسخ به آنها گفت: ما اساسنامه ها را ليست كرديم اما سازمان 
فاوا اساسنامه نداشت و جايي وجود نداشت كه به آن استناد 
كنيم. همه اساسنامه هاي سال 89 ملاك كار ما بوده اما براي 
سازمان فاوا در آن موقع اساسنامه اي وجود نداشته است.وي 
خطاب به اماني گفت: سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات 
اساسنامه نداشته، چرا به موضوعي كه نيست اصرار مي كنيد. 
قرار نيست ما همديگر را محكوم كنيم. من قطعا مي توانم 
طور ديگري نيز صحبت كنم اما خلاف مصلحت كشور و 
مصلحت جمعي ماست. در مورد موضوع يكي از سازمان هاي 
نظارتي نيز توضيحات به اين سازمان داده شد كه ما طبق 
قانون عمل كرديم و آنها نيز قانع شدند.وي افزود: آيين نامه 
استخدامي پاسخ ها را مشخص كرده، در سال هاي مختلف 
يك انحراف از قانون صورت گرفته كه ما در جهت اصلاح آن 

حركت كرديم تا قانون اعمال شود.

  استناد مكتوب زاكاني به اساسنامه ۹3
ناصر اماني در جلسه ديروز شوراي شهر تهران با طرح سوال 
خود از شهردار تهران، با بيان اينكه رعايت قانون مهم ترين 
وظيفه مديران به ويژه مديران عالي كش��ور است، گفت: 
مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران در خصوص اساسنامه 
سازمان هاي وابس��ته با آيين نامه هاي مالي و معاملاتي 
سازمان ها 8 ارديبهشت ماه سال 1۴00 به تصويب رسيده 
است، اظهار كرد: شهرداري درخواست توقف اين مصوبه را 
داشت و شورا در هفدهمين جلسه دوره فعلي با پيشنهاد 
شهردار براي توقف مصوبه موافقت كرد و طي نامه اي در 30 
آذرماه موافقت خود را اعلام كرد و در اساسنامه هاي سال 
93 براي انتصاب مديران شرايطي به صورت تيتر وار تصويب 
شده است و در همه 11 سازماني كه بنده لحاظ كردم، يك 
بند لحاظ شده و مديرعامل بايد يك نفر از كارمندان رسمي 
شهرداري يا با سابقه هشت سال فعاليت قراردادي با حكم 
رييس شورا باش��د.وي با اش��اره به اينكه در مصوبه سال 

1۴00 شرايطي براي مديران عامل تصويب شده كه براي 
هر 11 س��ازمان يكسان است و انتخاب براي دو سال بوده 
و بايد فرد مورد نظر داراي پنج س��ال سابقه كاري مرتبط 
و حداقل يك سال فعاليت در شهرداري و حداقل مدرك 
تحصيلي كارشناسي باشد، اظهاركرد: انتصابات بر خلاف 
مصوبات سال 93 بوده است و مديران هيچ يك از شرايط 
مصوبه را ندارند و چرا هيچ لايحه اي پس از لغو اين مصوبه 
به شورا ارسال نشده و انتصابات بر چه اساسي بوده است؟ 
ما كل اساسنامه هاي دوره پنجم را لغو كرديم و اگر شهردار 
مي گفت كه اين بند در مدتي اجرا نشود، حتما شورا موافقت 
مي كرد.وي همچنين در بخش ديگر سخنان خود بعد از 
استماع سخنان شهردار با طرح اين پرسش كه از ابتداي 
شهريورماه سال 1۴00 سازمان ها با كدام اساسنامه اداره 
مي شوند؟ گفت: هر سازمان اركاني دارد و سوال مي كنم كه 
سازمان ورزش - كه به مديرعامل آن احترام مي گذارم - بر 
اساس اساسنامه سال 1۴00، 1393 يا سال 1389 اداره 
مي شود؟ نامه اي از سوي ش��هردار تهران به رييس شورا 
ارس��ال ش��ده بود و دو نفر براي عضويت در هيات مديره 
س��ازمان فاوا بر اس��اس اساسنامه س��ال 1393 معرفي 
شده بودند و جالب است وقتي بنده مي گويم، مي گويند 
اساسنامه سال 1393 غيرقانوني است اما شهردار در نامه 
خود بر همين موضوع اصرار مي كند. شما با بنده صحبت 
مي كنيد كه چهار سال معاون برنامه ريزي شهرداري بوده و 

در جلسات متعددي حضور داشته است.

   تمام اقدامات سازمان ها غيرقانوني است
اين عضو كميسيون برنامه و بودجه شورا با بيان اينكه تصميم 
گرفته شد كه اساسنامه سال 93 ابلاغ شود و ملاك عمل 
باش��د، تأكيد كرد: حرف هاي ش��هردار نشان مي دهد كه 
تمام اقدامات اين س��ازمان ها غيرقانوني و هزاران ميليارد 
تومان پول جابه جا شده است. اي كاش اين مشاوره اشتباه 
را به شهردار نمي دادند و مي گويند آيين نامه استخدامي 
شهرداري به بنده اجازه داده كه اگر براي پست هاي سازماني 
كسي را پيدا نكردم، از بيرون از شهرداري نيرو وارد مي كنم. 
پست هاي سازماني ارتباطي به پست هاي شهرداري ندارد 
و پست مديرعامل سازمان ربطي به پست سازماني ندارد. 
مگر مي شود در اساسنامه براي مديرعامل شرايطي بگذاريم 
و شما با استناد به ماده 19 آيين نامه استخدامي نيرو وارد 
كنيد؟ اينگونه اساسنامه عبث خواهد بود.اماني با بيان اينكه 
در سال 1۴00 كه اساسنامه ها مصوب شد نيز شهرداري بر 
اساس مصوبات سال 93 عمل كرد، گفت: بر اساس اساسنامه 
اصلاحي س��ال 1389 شهرداري به اساس��نامه اعتراض 
كرد و اخت��لاف روي يك كلمه بود و اص��رار بر اين بود كه 
آيين نامه هاي معاملاتي در شورا تصويب شود اما شهرداري 
اصرار داشت كه بايد در ش��وراي آن سازمان تصويب شود 
و بندي كه در نامه مطرح كردم موارد اختلافي نبود بلكه جزو 
اساسنامه تيپ بود و به تصويب هيات حل اختلاف رسيده 
بود و كاملا قانوني است. سازمان هاي شما همين امروز هم بر 

اساس اساسنامه هاي سال 93 مديريت مي شود.
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بي اطلاعي شورا از علت 
بركناري شهردار منطقه ۲۲ 

شوراي ش��هر تهران از بركناري شهردار منطقه 22 
پس از 2 ماه فعاليت در اين س��مت بي اطلاع است و 
ش��هردار تهران نيز تمايلي براي بيان علت بركناري 
اين مدير شهري ندارد.  ديروز مهدي چمران، رييس 
شوراي شهر تهران درباره بركناري شهردار منطقه 
22 گفت: شورا در خصوص جابه جايي ها ورود پيدا 
نمي كند و اين موضوع به شهردار تهران مربوط است و 
در خصوص جابه جايي شهردار منطقه 22 بعد از حدود 
دو ماه فعاليت در اين سمت نيز اطلاعي نداريم. عليرضا 
زاكاني، شهردار تهران نيز در خصوص علت بركناري 
ش��هردار منطقه 22 بعد از گذش��ت ح��دود دو ماه 
تصريح كرد: ممكن است افراد يك روز يا دو روز يا ۴0 
روز باشند اينها موضوعاتي نيست كه بتوان در پشت 
تريبون راجع به آنها صحبت كرد. به نظرم اين خودش 
يك آسيب مجددي براي افكار عمومي ايجاد مي كند.

برخي عوامل شهرداري 
»رشوه« مي گيرند 

مهدي اقراريان، عضو شوراي شهر تهران گفت: برخي 
عوامل ش��هرداري »رش��وه« مي گيرند تا سد معبر 
جمع آوري نش��ود.اقراريان ديروز در يكصد و هفتاد 
و دومين جلسه علني ش��وراي اسلامي شهر تهران 
ضمن تذكر به شهردار تهران درباره گلايه شهروندان 
در رابطه با شرايط نامناسب سد معبر در سطح شهر 
گفت: مطابق تبصره يك ماده 55 قانون شهرداري ها، 
ش��هرداري موظف است با س��د معبر برخورد كند. 
وي افزود: بر اس��اس گزارشات واصله، برخي عوامل 
شهرداري رش��وه مي گيرند تا سد معبر جمع آوري 
نشود. دو سال است كه اين موضوع را مي گوييم اما 
خروجي آن به كجا رس��يد؟ اقراريان ضمن تذكر و 
انتقاد از عملكرد ش��هرداري در برخورد با سد معبر 
با توجه به اعتراض مكرر مردم افزود: اين تذكر را در 
اختيار ديگر اعضاي ش��ورا قرار مي دهم و اگر تمايل 
داش��تند مي توانند آن را امضاء كنند. شهرداري در 
عناويني، مسووليت آسيب هاي اجتماعي را بر عهده 
مي گيرد؛ بهتر است در مواردي كه وظيفه داريم وارد 
شويم و س��پس وظايفي كه مستقيم نيست، انجام 
دهيم. وي ادام��ه داد: در بعضي م��وارد در كار خود 
مانده ايم و وظايف ديگر بخش ها را انجام مي دهيم؛ 
برخي به صراحت مي گويند كه به عوامل شهرداري 

پول مي دهند تا سد معبر حل نشود.

پشت پرده ساخت و سازهاي 
غيرمجاز

مهدي عباسي رييس كميسيون شهرسازي شوراي 
شهر تهران ديروز در صحن علني اين شورا با انتشار 
يك ويدئو از پشت پرده ساخت و سازهاي غيرمجاز 
گفت: ش��هرداري تهران همان گونه كه با ساخت و 
س��ازهاي غيرمجاز برخورد كرد، بايد با متخلفان، 
عوامل و ريشه هاي آن هم برخورد كند. وي با اشاره 
به فيلمي كه در صحن علني منتشر كرد، گفت: البته 
صداي دوس��تانمان در ش��هرداري را تغيير داديم و 
اسم هايي كه در اين ويدئو اعلام مي كنند را هم قطع 
كرديم چرا كه هم بار حقوقي دارد و هم ممكن است 

مرجع نظارتي بخواهد به اين موضوع ورود كند.
عباسي با بيان اينكه عوامل ساخت و ساز غيرمجاز 
را بايد ريش��ه اي خش��ك كنيم، افزود: از حراس��ت 
شهرداري تهران مي خواهم جلسه اي برگزار كند و ما 
فايل هاي صوتي و ويدئوهايي را كه در اختيار داريم، به 
آنها بدهيم.مهدي چمران نيز گفت: شبيه اين مورد را 
در منطقه 18 هم شنيده ام و آدرس ها و نام هايشان را به 
شهردار منطقه اعلام مي كنم.به گزارش ايسنا، عليرضا 
نادعلي سخنگوي شوراي شهر تهران نيز با اشاره به 
برگزاري آيين بدرقه آتش نشانان به مرزهاي غربي 
كشور براي پوشش مراس��م اربعين گفت: اقدامات 
ش��هرداري تهران در مراس��م اربعين مورد حمايت 
شوراس��ت و جا دارد از ش��هرداري تهران بابت ارايه 
وام بدون سود به پرسنل براي سفر به اربعين تشكر 
كنيم.وي افزود: قرارگاه اجتماعي شهرداري تهران 
مدت هاست كه تشكيل شده و لازم است گزارشي 

دقيق از كاركرد قرارگاه به شوراي شهر ارايه شود.

آسمان صاف تا قسمتي ابري 
تهران طي ۵ روز آينده

بر اس��اس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، 
آس��مان اس��تان طي 5 روز آينده صاف تا قسمتي 
ابري در بعضي س��اعت ها همراه با وزش باد و گاهي 
افزايش س��رعت وزش باد پيش بيني مي ش��ود. به 
گزارش فارس، بر اساس بررسي نقشه هاي پيش يابي 
و تحليل الگوهاي همديدي، وضعيت جوي استان 
تهران طي پنج روز آينده آسماني صاف تا قسمتي 
ابري در بعضي س��اعت ها همراه با وزش باد و گاهي 
افزايش س��رعت وزش باد به ويژه در جنوب و غرب 
و ارتفاعات پيش بيني مي شود و گاهي رخداد وزش 
باد همراه با گرد و خاك و كاهش نسبي كيفيت هوا 
در نيمه جنوبي استان دور از انتظار نيست.طي اين 
مدت به ويژه جمعه تا يكشنبه )3 تا 5 شهريورماه( با 
گذر متناوب امواج از شمال استان، در بعضي ساعت ها 
آسماني قسمتي ابري تا نيمه ابري در نيمه شمالي 
استان، افزايش سرعت وزش باد و گاهي بارش پراكنده 
در ارتفاعات پيش بيني مي شود.بر اساس اعلام اداره 
كل هواشناسي استان تهران، ورامين با بيشينه دماي 
38 درجه سانتيگراد گرمترين نقطه استان تهران در 
2۴ ساعت گذشته گزارش شده است.  آسمان تهران 
امروز اول شهريورماه صاف تا قسمتي ابري، از بعد از 
ظهر افزايش باد با حداقل دماي 27 و حداكثر دماي 
38 درجه سانتيگراد خواهد داشت و براي  پنجشنبه 
)2 ش��هريورماه( صاف تا قس��متي ابري، در بعضي 
ساعت ها وزش باد با حداقل دماي 2۶ و حداكثر دماي 

37 درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود.

نياز به ۲۰ هزار اتوبوس
تا سال ۱۴۱۴

معاون وزير راه و شهرسازي اظهار داشت: واردات 5 هزار 
دس��تگاه اتوبوس در قانون بودجه امسال مي تواند در 
صورت تحقق تحولي را در اين زمينه براي كشور داشته 
باشد و شركت هايي كه داراي كارت بازرگاني هستند، 
مي توانند نسبت به ثبت سفارش اقدام كنند كه البته 
مباحث رعايت اس��تانداردهاي س��ازمان استاندارد، 
محيط زيست، گمرك و... در نظر گرفته شود. شهريار 
افندي زاده در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه س��ازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي، مشخصات فني اين 
اتوبوس ها را اعلام  كرده اس��ت، ادامه داد: از اين تعداد 
واردات 2 هزار دستگاه اتوبوس براي ايام اربعين ديده 
شده بود. معاون وزير راه و شهرسازي درباره جزييات 
مشخصات فني اين اتوبوس ها گفت: عمر ناوگان فعال 
در كش��ورمان بالاي 13 سال اس��ت و اين اتوبوس ها 
مي توانند تا 5 سال كاركرده باشند. معاون حمل و نقل 
وزارت راه وشهرسازي درباره ميزان كمبود اتوبوس  در 
ناوگان تاكيد كرد: در طرح جامع حمل و نقل كش��ور 
براي افق سال 1۴1۴، بيس��ت هزار دستگاه اتوبوس 
فعال در ناوگان حمل و نقل جاده اي پيش بيني شده 
است كه از اين تعداد اتوبوس تا سال گذشته 1۴ هزار 
دستگاه اتوبوس فعال بود اما به دليل دلايلي از جمله 
موضوعات اقتصادي بخش��ي از اين ناوگان از سمت 
حمل و نقل عمومي به سمت حمل و نقل خصوصي و 
خدمات ديكر از جمله جابه جايي كاركنان كارخانه ها 
رفته اند. افن��دي زاده گفت: در ح��ال حاضر 10 هزار 
دستگاه اتوبوس در ناوگان فعال است كه طبق اعلام 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي، 2 هزار دستگاه 
از اين تعداد، امكان تردد و پيمايش در مسافت بلند را 
ندارند، بنابراين از 1۴هزار دستگاه اتوبوس يكسري در 
بخش خدمات خصوصي به كار گرفته شده اند و بخشي  

هم در مسافت هاي كوتاه تردد دارند.  

سن ناوگان هوايي به ۲۶ رسيد
محمد محمدي بخش، رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري با مقايسه وضعيت فعلي و دوران كرونا بيان 
كرد: شرايط دنيا در بازه زماني كرونا و اثراتي كه بر 
اقتصاد هوايي دنيا گذاشت به خصوص در كشور ما 
و همچنين موضوع تحريم و موضوعات متعددي 
كه بر ما گذش��ت، متاسفانه وضعيت هوايي كشور 
را در س��ال هاي 1399 و 1۴00 با مشكلات جدي 
مواجه ك��رد، به گونه اي كه تعداد هواپيماها، تعداد 
پروازهاي عبوري و بهره برداري مردم از بخش هوايي 
كش��ور و پروازهاي بين المللي دچار چالش جدي 
شده بود و به مرز خطرناكي نزديك مي شديم. البته 
اين موضوع مختص ايران نبود و در همه جاي دنيا 
حاكم بود؛ اما در كش��ور ما به دليل شرايط تحريم، 
مضاعف شده و كار را براي ما بسيار سخت مي كرد. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي خاطرنش��ان كرد: از 
مهر 1۴00 تا امروز هيچ هواپيما و موتوري را براي 
تعمير به خارج اعزام نمي كنيم. اين توانمندي در 
جمهوري اسلامي ايران ايجاد شده و اين تاب آوري 
باعث شده كه هواپيماهاي ما بيشتر سر خط باشند. 
اين موضوع مقايس��ه خوبي براي گذر از اين مساله 
است. محمدي بخش با اشاره به برنامه هاي سازمان 
هواپيمايي براي توسعه و نوسازي ناوگان بيان كرد: 
مش��خصا امروز نزديك به 190 فروند هواپيما در 
چرخه خدم��ت داريم؛ در صورتي كه در ش��هريور 
1۴00، اين عدد نزديك به 100 فروند بود؛ بخشي 
از هواپيماها زمينگير بود كه به چرخه برگش��ت و 
بخشي از هواپيماهايي كه خريداري شده بود كه در 
اين شرايط سخت تحريمي اضافه شد و اين مسير 
كماكان ادام��ه دارد. الان با كم��ك دولت و تامين 
اعتبار براي سال 1۴02، نوسازي ناوگان را به عنوان 
يك س��ند تحولي در حوزه هوايي كشور در دستور 
كار داريم و فكر مي كنيم تا پايان سال به عدد 250 
فروند هواپيما برس��يم. وي افزود: به دليل شرايط 
استانداردي و نظارت هاي چندگانه اي كه از اولين 
اپراتور تا آخرين بهره بردار انجام مي شود، به لطف 
خدا بيش از پنج ميليون ركورد پرواز بدون سانحه را 
در بازه زماني اخير داشتيم. سال گذشته كه سازمان 
بين المللي هوانوردي كشوي از ايران بازديد كرد، در 
اين حوزه نمره بالاتر از سطح منطقه به جمهور ي 
اسلامي ايران دادند؛ يعني علي رغم شرايط سختي 
كه ما در حوزه تامين قطعات در ش��رايط تحريمي 
تحم��ل مي كنيم، در حوزه ايمن��ي نمره خوبي به 
سازمان هواپيمايي كشوري و بخش هوايي كشور 
دادند. معاون وزير راه و شهرسازي درباره ميانگين 
عمر ن��اوگان هوايي كش��ور گفت: ابت��داي دولت 
سيزدهم متوسط عمر ناوگان 28 سال بود و امروز 
به 2۶ سال رس��يده است؛ دو س��ال هم از ابتداي 
دولت گذشته و اگر ما اتفاقي را رقم نمي زديم، معدل 
ناوگانمان بايد به 30 س��ال مي رس��يد؛ يعني سن 

ناوگان ما دو سال جوان سازي شده است. 
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تغيير ۹۹۸ مدير شهرداري در 23 ماه!

كارنامهاستارتتوليدمسكندرسال1401ارايهشد

ساخت و ساز در تهران نزولي شد، در كشور صعودي
گروه راه و شهرسازي|

بر اس��اس تازه ترين گ��زارش مركز آمار اي��ران، واحدهاي 
مسكوني پيش بيني ش��ده در پروانه هاي صادر شده براي 
احداث ساختمان توسط شهرداري تهران در سال 1۴01 
نسبت به س��ال قبل از آن، ٢.٥ درصد كاهش يافته است. 
در همين حال، پروانه هاي صادره توس��ط شهرداري هاي 
كل كش��ور در دوره مورد اش��اره ٥.٦ درصد افزايش يافته 
است.بررس��ي نتايج طرح »گرد آوري اطلاعات پروانه هاي 
ساختماني صادر شده توسط شهرداري هاي كشور« نشان 
مي دهد: در سال ١٤٠١، تعداد ۴3 هزار و ۴32 واحد مسكوني 
در پروانه هاي صادرش��ده براي احداث ساختمان از سوي 
شهرداري  تهران، پيش  بيني شده است كه نسبت به سال 
قبل از آن حدود ٢.٥ درصد كاهش داش��ته است.  متوسط 
تعداد واحد مسكوني براي هر يك از اين پروانه ها ٧.٦ واحد 
بوده است. اين گزارش همچنين حاكي است، تعداد ٥٧١١ 
پروانه احداث ساختمان توس��ط شهرداري  تهران در سال 
١٤٠١ صادرشده اس��ت كه نسبت به سال گذشته حدود 
٠.٥ درصد افزايش داشته است. مجموع مساحت زيربنا در 
پروانه هاي احداث ساختمان  صادرشده از سوي شهرداري  
تهران در سال ١٤٠١ بالغ  بر ٧٧٢٦ هزار مترمربع بوده است 
كه نسبت به سال قبل از آن حدود 11 درصد كاهش داشته 

است. متوسط مساحت زيربناي اين دسته از پروانه ها در دوره 
مورد بررسي حدود ١٣٥٣ مترمربع بوده است.بررسي نتايج 
طرح »گرد آوري اطلاعات پروانه هاي ساختماني صادر شده 
توسط شهرداري هاي كشور« همچنين حاكي است، در سال 
١٤٠١، تعداد ۴17 هزار و ٤٦١ واحد مسكوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري هاي 
كشور پيش  بيني شده است كه نس��بت به سال قبل از آن 
حدود ٥.٦ درصد افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد 
مسكوني در هر پروانه احداث ساختمان ٣.٢ واحد بوده است . 
تعداد 131 هزار و ١٧٥ پروانه  احداث س��اختمان توس��ط 
شهرداري هاي كشور در س��ال ١٤٠١ صادرشده است كه 
نسبت به سال گذشته حدود ٢.٦ درصد افزايش داشته است. 
مجموع مساحت زيربنا در پروانه هاي صادرشده براي احداث 
ساختمان  در سال ١٤٠١ حدود ٧٦٩٨٨ هزار مترمربع بوده 
است كه نسبت به سال گذشته ٠.٩ درصد افزايش داشته 
است. متوسط مساحت زيربنا در اين پروانه ها ٥٨٧ مترمربع 
بوده است.به گزارش »تعادل«، بررسي آمار تعداد پروانه هاي 
ساختماني طي 8 سال گذشته نشان مي دهد در سال هاي 
1397 تا 1399 كه اقتصاد كش��ور شاهد جهش نرخ دلار 
)نماگر انتظارات تورمي( به طور پيوسته بود، تعداد پروانه هاي 
س��اختماني و در واقع تمايل به ساخت و ساز افزايش يافته 

بوده اس��ت به گونه اي كه طي اين سال ها درصد تغييرات 
پروانه هاي صادره به ترتيب 15.2، 3.9 و 18.9 درصد بوده 
است و در اوج خود طي سال 1399 تعداد پروانه هاي صادره 
ساختماني به 187 هزار و ۶۶۶ فقره رسيده بوده است.اما در 
سال 1۴00 كه سال انتخابات و تغيير دولت بود و همچنين 
اقتصاد ايران تحت تاثير لحظه اي اخبار مذاكرات در بهار و 
پاييز و زمستان همان س��ال قرار داشت، تعداد پروانه هاي 
ساختماني صادر شده با افت 2۶.2 درصدي به كانال 1۴0 
هزار فقره بازگشت. در سال 1۴01 نيز علي رغم، آغاز برخي 
پروژه هاي انبوه سازي دولتي، تعداد پروانه هاي ساختماني 
به هزار فقره رشد به 139 هزار و 570 فقره افزايش يافت. در 
نيمه دوم سال 1۴01 اگر چه، همچون سال هاي 1397 تا 
1399 شاهد جهش نرخ دلار بوديم، امااين بار سيگنال دلار 
به بازار ساخت و ساز، راه خروج اين بازار از ركود را نشان نداد و 
با جهش هاي تورمي همه كالاها از جمله مصالح ساختماني، 
كار براي سازندگان و توسعه دهندگان با سختي رو به رو شد. 
بر اساس اين گزارش، همانطور كه طي سال هاي 1397 تا 
1399، تعداد پروانه هاي صادره ساختماني اوج گرفت، تورم 
مصالح ساختماني نيز دچار جهش شد، به گونه اي كه تورم 
مصالح ساختماني طي سال هاي يادشده به ترتيب ركورد 
۴7.8 درصد، 35.1 درصد و 7۶.۴ درصد را ثبت كرده اند. اين 

روند اما در سال 1۴00و1۴01 نزولي شده به گونه اي كه اين 
شاخص به ترتيب به 55.3 درصد و ۴0 درصد كاهش يافته 
است كه نشان مي دهد، با كاهش تقاضا براي ساخت و ساز 
بخش��ي از تورم مصالح ساختماني در دو سال اخير تعديل 
شده است اما بخش اعظم آن به دليل تداوم شرايط نوساني 

در اقتصاد كلان و بازار دلار تداوم يافته است.

    انبوه سازي دولتي كجاست؟
اگر چه آمار ارايه ش��ده از تعداد پروانه هاي ساختماني در 
سال گذشته و حتي س��ال قبل از آن بسيار كلي است و 
تعداد پروانه هاي صادره براي ساخت »مسكن« را نشان 
نمي دهد، اما با توجه به روند همين آمار كلي، مي توان گفت 
كه شروع انبوه سازي دولتي در اين آمارها محسوس نيست. 
آنگونه كه مقام هاي دولتي اعلام كرده اند، تاكنون بيش از 
يك ميليون و ۴00 هزار واحد مس��كوني در چهارچوب 
نهضت ملي مسكن در حال ساخت است. البته مقرر بوده 
كه در پايان دومين سال فعاليت دولت سيزدهم، دو ميليون 
واحد مسكوني به مردم تحويل داده شود كه مشخص است 
اين وعده در شهريور س��ال جاري محقق نخواهد شد. با 
وجود اين، تعداد واحدهاي مسكوني در دست ساخت نيز 

در آمارهاي يادشده غايب به نظر مي رسند.

نظر به اينكه آقاي ابوالفضل كشوري با وكالت از آقايان ۱- محمد، 2-  مهدي، ۳- عباسعلي و خانم ها ۱- فاطمه، 2- طيبه، ۳- طاهره شهرت همگي دهقان نيري )وكالتنامه 
فروش 2۸5۶۶ مورخه ۱۳۹۸/۰۴/۱۰ دفترخانه 2۱۱ مشهد و تفويض وكالت 2۱۹۸2 دفترخانه ۱5۱ مشهد( به استناد دو برگ استشهاديه گواهي امضاء شده منضم به تقاضاي 
كتبي جهت دريافت سند مالكيت المثني نوبت اول به اين اداره مراجعه و مدعي است كه سند پلاك ۴ فرعي از ۱5۴ اصلي بخش ۱۰ مشهد به علت جابه جايي مفقود شده و 
لذا با بررسي سيستم جامع املاك و پرونده الكترونيك معلوم گرديد مالكيت اوليه نسبت به ششدانگ به نام خانم اشرف برومندرحيمي شانزده جويه ميمي و دالستان واقع 
در مزرعه كوشك ناحيه ۱۰ ذيل صفحه 5۱۴ و دفتر يك به مساحت تقريبي ۶ هزار گز ثبت گرديده و طبق قطعي ۱۰52 مورخ ۱۳۱5/۳/۳ تنظيمي دفترخانه ۸ مشهد به آقاي 
رفيع افشار صادقي منتقل و طبق سند قطعي ۱۷۸۰۷ مورخ ۱۳۱۹/۰۳/۱۱ دفترخانه ۳۱ مشهد به خانم اشرف برومند رحيمي منتقل، و طبق سند ۱555۰ مورخ ۱۳۱۹/۰۳/۱5 
تنظيمي دفترخانه يك مشهد به علي آقا شيخ مومني و جواد بريد جوادي )بالسويه( منتقل گرديد در مورخ  ۱۳2۶/۰2/۱۰جهت مالكيت سهم آقاي علي شيخ سند مالكيت 
جداگانه صادر گرديده است. سپس علي آقا شيخ مومني )نسبه به مالكيت سه دانگ از ششدانگ مشاع( طي سند انتقال ۱25۸5 مورخ ۱۳۳۰/۱۰/۱2 دفتر يك مشهد به 
آقاي محمد بريد جوادي منتقل نموده است )به وسيله ولي خود جواد بريد جوادي( و آقاي جواد بريد جوادي طي سند انتقال ۱25۸۴ مورخ ۱۳۳۰/۱۰/۱2 دفتر يك مشهد به 
آقاي محمدباقر بريد جوادي منتقل نموده است. سپس آقاي محمد بريد جوادي )مالك سه دانگ از ششدانگ مشاع( و محمدباقر بريد جوادي )مالك سه دانگ از ششدانگ 
مشاع( طبق سند انتقال 5۸۴۸ مورخ ۱۳۴۸/۰۳/2۶ دفترخانه ۷۱ مشهد به آقايان محمد و مهدي و عباسعلي و خانم ها فاطمه و طيبه و طاهره شهرت همگي دهقان نيري 

منتقل نموده اند، سيستم جامع املاك بيش از اين حكايتي ندارد.
لذا به استناد مفاد ماده ۱2۰ آيين نامه قانون ثبت مراتب يك نوبت آگهي و متذكر مي گردد هركس نسبت به ملك مورد آگهي معامله انجام داده يا مدعي وجود سند مالكيت 
نزد خود مي باشد بايستي ظرف ده روز از تاريخ انتشار اين آگهي اعتراض كتبي خود را به پيوست اصل سند مالكيت يا سند معامله رسمي به اين اداره تسليم نمايد. بديهي 
است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و يا وصول اعتراض بدون ارايه سند مالكيت يا سند معامله رسمي نسبت به صدور سند مالكيت المثني و تسليم آن به متقاضي 

اقدام خواهد شد. م الف2۷۰۶

آگهي فقدان سند مالكيت

بشير پاشايي-رييس ثبت اسناد و املاك منطقه دو مشهد

برگ س�بز و س�ند مالکيت س�واری پژو PARSXU7 م�دل ۱۳۹۹ 
به رنگ س�فيد روغن�ی دارای ش�ماره پلاک۷۱۸ه ۸5اي�ران ۳2 و 
دارای ش�ماره موتور K1451818 124 و دارای ش�ماره شاس�ي 
NAAN01CE0LH247679 به نام آقای عبدالغفور اکبری ريزه ئی 

مفقود گرديده و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودي

برگ س�بز خودرو س�واری پژو  تي�پ : 405glxi    به ش�ماره 
پلاک: ۴۸۳ د ۶۴ ايران 2۶ مدل: ۱۳۹۰ به  رنگ: نقره ای  شماره 
شاس�ی : NAAM11CA0BK435874  ش�ماره موت�ور: 
۱2۴۹۰۰۹۷5۳۶  بنام اعظم ارمين مفق�ود گرديده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي
سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



گزارش كميس��يون صنايع مجلس در خصوص كيفيت 
اينترنت نش��ان مي ده��د ۶۴ درصد كارب��ران در ايران از 
فيلترشكن استفاده مي كنند، در اين ميان به نظر مي رسد 
هم وزي��ر ارتباطات و هم نمايندگان مجلس نس��بت به 
وضعيت فيلترينگ در كش��ور انتقاد دارن��د. در اين ميان 
نمايندگان با انتقاد از مس��دود شدن دسترسي به برخي 
سايت هاي اينترنتي معتقدند در ابتداي حضور اينترنت 
در كشور، بس��ياري از سايت ها فيلتر شدند و حالا بايد در 
اين اقدام بازنگري صورت بگيرد، چرا كه چنين فيلترينگ 

گسترده اي گردش آزاد اطلاعات را هم محدود مي كند.
گزارش كميس��يون صنايع مجلس در خصوص كيفيت 
اينترنت نش��ان مي ده��د ۶۴ درصد كارب��ران در ايران از 
فيلترش��كن اس��تفاده مي كنند و همچنين پهناي باند 
ناشناس از پنج درصد در سال گذشته به ۲۵ درصد رسيده 
است. گزارش كميسيون اش��اره اي به چيستي ترافيك 
ناشناس نكرده اما محمدجواد آذري جهرمي، وزير پيشين 
ارتباطات، اندكي پس از آن در كانال تلگرامي خود نوشت: 
»ميزان ترافيك ناشناس )ترافيكي كه سيستم فيلترينگ 
قادر به تشخيص پروتكل آن نيست( از پنج درصد به ۲۵ 
درصد رسيده است. اين يعني ناكارآمدي و شكست براي 
فيلترينگ! اين يعني ناآگاهي حكمران حتي از نوعِ بخش 
بزرگي از ارتباطات بين الملل! يعن��ي افزايش تهديدات 
سايبري عليه منافع ملي.« در اين گزارش كميسيون صنايع 
از وزارت ارتباطات خواس��ته اس��ت گزارش دقيقي براي 
شفاف سازي آمار و ارقام هزينه هاي فيلترشكن و تحميل 
آن بر سبد هزينه هاي خانوار منتشر و راهبردهاي موثر براي 
كاهش استفاده از فيلترشكن ها توسط مشتركان را نيز ارايه 
كند. نمايندگان در ادامه گفته اند نظام فيلترينگ اينترنت 
با عارضه تعدد مراجع  تصميم گير مواجه است و لازم است 

در اقداماتي به منظور يكپارچه سازي اين نظام انجام شود.

   در انتقاد از عملكرد وزارت ارتباطات 
و وضعيت اينترنت كشور

در اين راس��تا در جلس��ه روز گذش��ته مجل��س، برخي 
نمايندگان در انتقاد از عملكرد وزارت ارتباطات و وضعيت 
اينترنت كش��ور، بخش هاي مختلف گزارش كميسيون 
صنايع را مورد توجه قرار دادند. رييس كميسيون صنايع 
و معادن مجلس با انتقاد از اينكه در حوزه فضاي مجازي با 
تعدد مراجع مواجه هستيم، گفت: دغدغه شخصي رييس 
مجلس بود كه اين گزارش ارايه ش��ود و در حوزه س��هم 
كسب وكارهاي اينترنتي كه مربوط به مردم و فعالان است 
در مرز ۸ درصد هستيم و نرم معقول آن ۱۵ درصد است كه 
بسياري از كشورها از مرز ۱۵ درصد عبور كرده اند و بايد به 
گونه اي اقدام كرد كه هدفگذاري را براي برنامه هفتم توسعه 
به بيش از ۵۰ درصد برسانيم. عزت الله اكبري تالارپشتي 
در مورد گزارش كميسيون صنايع و معادن درباره بررسي 
كيفيت اينترنت و ش��اخص هاي مرتبط ب��ا آن با رويكرد 
چالش هاي ايجاد شده براي شهروندان و كسب وكارهاي 
اينترنتي، گفت: وزير براي پاسخگويي در مجلس حضور 
مي يابد و هفت مرجع ديگر نيز داريم كه كار مسدودسازي 
و بازگشايي را انجام مي دهند و اين موضوع باعث آشفتگي 
در تصميم گيري مي شود در حالي كه در اين حوزه دشمن 
تمركز كرده و از رييس جمهور انتظ��ار داريم اين حوزه را 

مديريت كند.
   كميسيون صنايع 

از وضعيت اينترنت انتقاد كرد
روح الله عباسپور، سخنگوي كميسيون صنايع و معادن 
مجلس گزارش اين كميس��يون در خصوص بررس��ي 
كيفيت اينترنت و شاخص هاي مرتبط با آن را قرائت كرد. 
او گفت: از جمله كاستي هاي مشهودي كه مي توان به 
آن اشاره كرد، كيفيت دسترسي شهروندان به اينترنت 
در برخ��ي از ش��اخص هاي آن به عنوان بس��تر اصلي 
توس��عه دولت الكترونيك و بالطبع اقتصاد ديجيتال 
اس��ت كه بعضا موجب نارضايتي مردم و خسارات هاي 
اقتصادي در حوزه كس��ب وكارها شده است. عباسپور 
در جمع بندي گزارش كميسيون صنايع گفت: يكي از 
مهم ترين پارامترهاي موثر در ايجاد مشكلات فني در 
تسهيل دسترسي كاربران به اينترنت افزايش ترافيك 
شبكه از طريق استفاده از روش ها و نرم افزارهاي موسوم 
به فيلترشكن اس��ت كه اغلب در قالب باج افزار با ايجاد 
آسيب هاي امنيتي در ش��بكه به جمع آوري اطلاعات 
مشتركين اقدام مي كنند. باوجود آنكه برخي از گزارش ها 
از افزايش آمار استفاده كنندگان از فيلترشكن در طي 
چندماه اخير حكايت دارد، اما تاكنون گزارش دقيقي براي 
شفاف سازي آمار موجود، ارقام قابل ملاحظه هزينه هاي 
فيلترشكن و تحميل آن بر سبد هزينه هاي خانوارها و 
در نهايت ارايه راهبردهاي موثر براي كاهش استفاده از 
فيلترشكن ها توسط مشتركين، از سوي وزارت ارتباطات 

و فناوري اطلاعات، ارايه نشده است.

   فيلترينگ به گردش آزاد اطلاعات 
لطمه مي زند

غلامرضا نوري قزلجه، نماينده بستان آباد در مجلس گفت: 
وي ادامه داد: در گزارش كميسيون صنايع روند رو به رشد 
در برخي از حوزه هاي ظرفيت شبكه نشان داده مي شود 
اما اينكه اين روند ما را به اهداف خود مي رساند مهم است، 
روند رو به رشد ما در مقايس��ه با دنيا قابل قبول نيست. 
نوري در ادامه اظهار كرد: در اين گزارش به موضوع حقوق 
كاربران اشاره شده اس��ت كه مساله مهمي است. تنوع 
نهادهاي اعمال كننده فيلترينگ حاكي از يك نابساماني در 

اين حوزه مي باشد حتي برخي از شوراها كه هنوز از مجلس 
شوراي اسلامي مجوز قانوني ندارند در اين حوزه اعمال 
نظر مي كنند. نماينده مردم بستان آباد در مجلس شوراي 
اسلامي اظهار كرد: اختلال در دسترسي به اينترنت در 
برخي سايت ها نيز مشاهده مي شود. بخش عمده اي از 
آنها شايد مربوط به تحريم ها باش��د اما بخشي از آن نيز 
مربوط به خودتحريمي است. فيلترينگ و كنترل پهناي 
باند از روش هاي اعمال محدوديت است كه در هفته هاي 
اخير به برخي از كسب وكارها نيز رسيده است. نوري تاكيد 
كرد: اين موضوع جريان گردش آزاد اطلاعات را در جامعه 
محدود مي كند و اشتباه است. در اين گزارش آورده شده 
كه ۶۴ درصد از كاربران از فيلترشكن استفاده مي كنند اما 
برخي مراكز ديگر آمار ۹۶ درصدي نيز ارايه كرده اند كه 
هر دو آمار نگران كننده است. فيلترينگ هزينه و ناامني را 
به كاربران تحميل و مشكلاتي براي كشور ايجاد مي كند. 
بايد هزينه هايي كه اين محدود س��ازي براي كاربران و 
كسب وكارها ايجاد كرده اعلام شود و وزارت ارتباطات نيز 
بايد در اين حوزه به مجلس شوراي اسلامي پاسخگو باشد.

   زيرساخت هاي اينترنت به شدت 
رو به فرسودگي مي رود

علي بابايي، عضو كميس��يون اجتماعي مجلس شوراي 
اسلامي نيز بياني كرد: زيرساخت هاي اينترنت در كشور 
به شدت رو به فرسودگي مي رود. شبكه ملي ارتباطات كه 
از برنامه هاي راهبردي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
بود به خوبي پيش نمي رود. نظام حكمراني در اين بخش 
به ويژه در حوزه كس��ب و كارها دچار نقص شده است. در 
دو سال گذشته دو رتبه نس��بت به شاخص هاي جهاني 
افت داش��ته ايم و در بين ۴۷ كشور در منطقه به رتبه ۲۷ 
رسيده ايم. از سوي ديگر تا پايان سال ۱۴۰۴ بايد در منطقه 
به رتبه اول دس��ت مي يافتيم. وي در ادام��ه اظهار كرد: 
براساس گزارش كميسيون صنايع، ۶۷ درصد از مردم از 
فيلترشكن استفاده مي كنند و بدين ترتيب حريم خصوصي 
آنها صيانت نمي شود. شاخص هاي سنجش كيفيت اينترنت 
روند رو به نزولي را نشان مي دهد. نماينده مردم ساري در 
مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: هر كشوري كه سكو 
و پيام رسان داخلي ندارد حتما مستعمره ديگران است. ما 

بايد با تكيه بر دانش نخبگان داخلي گام هاي موثري در اين 
حوزه برداريم. بابايي در پايان گفت: انتظار مي رود آمايش 
س��رزميني و توسعه زيرس��اخت هاي اينترنت در سطح 
كشور مورد توجه قرار گرفته و گزارش آن به مجلس شوراي 

اسلامي ارايه شود.

    فيلترينگ گوگل پلي
توييتر و يوتيوب ديگر موضوعيت ندارد

لطف الله سياهكلي عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي با انتقاد از مسدود شدن دسترسي به برخي 
سايت هاي اينترنتي گفت: در ابتدا كه اينترنت آمد، بسياري 
از سايت ها را بس��تيم و فيلتر كرديم اما امروز بايد در اين 
اقدام بازنگري صورت بگيرد. وي با اشاره به بررسي كيفيت 
اينترنت و شاخص هاي مرتبط با آن با رويكرد چالش هاي 
ايجاد ش��ده براي افراد و كس��ب وكارهاي مجازي گفت: 
چند موضوع در اينترنت مهم است كه يكي از آنها قيمت 
اينترنت است؛ در شرايطي كه بسياري از كسب و كارها بر 
محور اينترنت اداره مي ش��ود، قيمت همچنان نامناسب 
است و بايد به آن توجه ش��ود. وي افزود: موضوع ديگري 
كه در حوزه اينترنت مهم است سرعت آن است؛ ما هنوز 
به مردم ظرفيت مي دهيم درحالي كه گرچه اين ظرفيت 
براي موبايل معنا دارد اما براي پورت هاي ثابت نظير منازل، 
فروشگاه ها و اماكن اداري و اقتصادي بايد سرعت تعريف 
شود؛ دوستان گزارش دهند ببينيم سرعت چگونه است؟ ما 
همواره از بايت صحبت مي كنيم در صورتي كه بايد مگابيت 
يا گيگابايت را به مردم بدهيم؛ اين بسيار مهم است و كسب 
و كارها در اي��ن حوزه ها مي توانند رونق بگيرند. اين عضو 
كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي عنوان 
كرد: ميانگين توليد ناخالص داخلي در دنيا در حوزه اقتصاد 
ديجيتال ۱۵ درصد است كه در برخي از كشورها اين عدد 
به ۳۵ درصد هم مي رسد اما در كشور ما سهم اين اقتصاد ۸ 
درصد است كه نشان مي دهد به اين حوزه بي توجهي شده 
است. سياهكلي در ادامه با انتقاد از مسدود شدن دسترسي 
به برخي سايت هاي اينترنتي گفت: در ابتدا كه اينترنت 
آمد، بسياري از سايت ها را بستيم و فيلتر كرديم اما امروز 
بايد در اين اقدام بازنگري صورت بگيرد چراكه الان فيلتر 
برخي از اين سكوها نظير گوگل پلي، توييتر و يوتيوب ديگر 
موضوعيت ندارد؛ يوتيوب يك سايت مهارت محور است 
كه نسبت به بس��ياري از سايت هايي كه الان در دسترس 
هستند، پاك تر است. وي با تاكيد بر لزوم ساماندهي وي پي 
آنها در كشور اظهار كرد: استفاده از وي پي ان وقتي موجب 
كاهش پهناي باند و سرعت مي شود كه بايد براي ساماندهي 
اين حوزه اقدام كنيم. اين عضو كميسيون صنايع مجلس 
شوراي اس��لامي با تاكيد بر لزوم توجه وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات به موضوع امنيت ش��بكه، گفت: از وزير 
مي خواهم در زمينه افزايش رضايتمندي مردم گام بردارد؛ 
اگر امروز از مردم آمارگيري كنيم آنها نسبت به وضعيت 
اينترنت ناراضي هستند چراكه پول مي دهند و اما كسب و 
كارشان رونق ندارد. اشغال شبكه بيش از حد است و خرابي 
شبكه وجود دارد و زيرساخت ها بروزرساني نشده است؛ از 
سوي ديگر نظارت بر اپراتورها و درآمدها و هزينه هاي آنها 
بسيار مهم است چرا آنها از درآمدهاي خود براي به روزرساني 

زيرساخت هاي شان استفاده نمي كنند.
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تغيير نام توييتر به X باعث كاهش 
دانلود اپليكيشن شده است

خريد توييتر توسط ايلان ماسك تحولات زيادي را در 
اين شبكه اجتماعي ايجاد كرد اما تغيير برند به »ايكس« 
)X( را مي ت��وان آخرين ميخ بر تابوت يكي از غول هاي 
تكنولوژي دانست. به گزارش پيوست به نقل از مشبل، 
ماسك روز ۲۳ جولاي از تغيير نام توييتر به X خبر داد. 
در تاريخ ۳۱ جولاي نيز نام اپليكيش��ن توييتر به طور 
رسمي در فروشگاه اپل به X تغيير كرد. همين تغيير 
خيلي سريع تاثير خود را بر تعداد دانلود اين اپليكيشن 
نشان داده است. تحليل اريك سيوفرت، استراتژيست 
رسانه اي، نش��ان مي دهد كه تغيير برند توييتر خيلي 
زود باعث كاهش تعداد دانلود هاي اپليكيش��ن ش��ده 
اس��ت. س��يوفرت با نگاهي به رده بندي توييتر/X در 
نمودار »Top  Downloaded« اپ استور مي گويد 
ميانگين رتبه دانلود اين اپليكيشن به شكل چشمگيري 
در بازه ۲۷ جولاي تا ۱۵ آگوس��ت كاهش يافته است. 
براساس اين بررسي، رتبه دانلود اين اپليكيشن در همين 
دوره از رتبه ۳۵ به ۵۴ سقوط كرده است. سيوفرت در 
پستي با اشاره به يافته هاي خود گفت: »من فكر مي كنم، 
با اينكه م��ردم فعال آنلاين كاملا از تغيير نام توييتر به 
X اطلاع دارند، اما بيشتر مصرف كنندگان متوجه آن 
نيستند و جس��ت وجو  براي عبارت Twitter در اپ 
اس��تور به تبليغات و نتايجي منتهي مي شود كه بويي 
از توييتر ندارند.« بحث تنها تغيير نام توييتر نيس��ت، 
چهره آن هم تغيير كرده اس��ت. با جست وجوي كلمه 
»Twitter«، در حال حاضر اپليكيش��ن X به عنوان 
اولين گزينه ارايه مي شود اما چهره سياه اين اپليكيشن 
هيچ ارتباطي با توييتر س��ابق ندارد. در اين بين هيچ 
اش��اره اي به لوگوي پرنده آبي قديمي نش��ده يا هيچ 
توضيحي در اين باره ارايه نمي شود. ديگر بررسي هاي 
سيوفرت نشان مي دهد كه عملكرد توييتر/ايكس در 
رده بندي اپ استور، برخلاف عملكرد ديگر شبكه هاي 

اجتماعي در بازه يك تا ۱۱ آگوست است.

زيست بوم مراكز داده كشور 
ساماندهي و اصلاح مي شود

 رييس س��ازمان فناوري اطلاعات ايران گفت: ارتقاي 
كيفيت فيزيكي مراكز داده، ساماندهي مراكز داده ابري 
و ارايه دهندگان خدمات ميزباني و توسعه آنها از جمله 
موارد قابل توجهي است كه بايد در ساماندهي خدمات 
مراكز داده مورد توجه قرار بگيرند. به گزارش ايس��نا، 
محمد خوانساري- معاون وزير ارتباطات در ششمين 
كنفرانس زيرساخت  اطلاعاتي كشور كه در پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات برگزار ش��د، توسعه نظام 
ارزيابي مراكز داده و خدمات ابري كش��ور را از اقدامات 
اساسي در راستاي توسعه شبكه ملي اطلاعات دانست. 
رييس س��ازمان فناوري اطلاعات ايران، س��اماندهي 
خدمات مراكز داده را ضروري دانست و درباره جزييات 
آن گفت: ارتقاي كيفيت فيزيكي مراكز داده، ساماندهي 
مراك��ز داده ابري و ارايه دهن��دگان خدمات ميزباني و 
توسعه آنها از جمله موارد قابل توجهي است كه بايد در 
ساماندهي خدمات مراكز داده مورد توجه قرار بگيرند. 
وي، درباره موارد اصلاح زيست بوم خدمات مراكز داده 
در كشور بيان كرد: رعايت استانداردهاي فني و فرهنگي، 
رعايت ضوابط نظارتي و امنيتي، داشتن تعرفه منصفانه 
و پايبندي به اصول پدافند غيرعامل در اصلاح زيست 
بوم خدمات مراكز داده و توسعه آنها حائز اهميت هستند 
و نقش بس��زايي را ايفا مي كنند. طبق اعلام س��ازمان 
فناوري اطلاعات ايران، به اعتقاد خوانساري گستردگي 
خدمات و زنجي��ره ارزش مراك��ز داده نيازمند وجود 
بازيگران متعددي در طيف هاي گوناگون است كه اعم 
از نهادهاي مجاز ارزيابي اعتبار و صدر گواهينامه، مديران 
احراز صلاحيت ش��ده، مراكز مج��از آموزش مميزان، 

آزمايشگاه هاي ارزيابي و مدرسان مجاز است.

باگ مرموز دليل حذف عكس هاي 
قديمي از پست هاي ايكس

در روزهاي گذشته بسياري از كاربران ايكس )توييتر 
سابق( متوجه شدند تصاوير قديمي آنها در اين پلتفرم به 
طرز مرموزي حذف شده است. به گزارش خبرگزاري مهر 
به نقل از انگجت، اكنون شركت تاييد كرد يك باگ دليل 
اين اتفاق بوده و مش��غول برطرف كردن آن است. اين 
چالش نخست روز جمعه آشكار شد و برخي توئيت هاي 
قديمي كاربران كه تصاويري در بر داش��ت، يك لينك 
URL غيرقابل كليك را نشان داد. اكنون پلتفرم ايكس 
اعلام كرد باگ مذك��ور درباره تصاوير مربوط به قبل از 
۲۰۱۴ ميلادي است. نشريه ورج نيز قبلا عنوان كرده 
بود توئيت هاي قب��ل از ۲۰۱۴ ميلادي حداقل به طور 
موقت تحت تاثير اين باگ ق��رار گرفته و نمايش داده 
نمي ش��وند. البته پلتفرم ايكس به درخواست ها براي 
اظهارنظر يا فراهم كردن جزيي��ات درباره دليل ايجاد 

باگ، پاسخي نداده است.

اقدامات همراه اول براي ارايه 
خدمات بهتر به زائرين اربعين

همراه اول علاوه بر ارايه بسته هاي ويژه رومينگ براي 
اربعين ۱۴۰۲، اقدامات ديگري نظير افزايش ظرفيت 
شبكه، حضور تيم هاي فني و خدمات مشتركان در نقاط 
مرزي و عراق، ارايه خدمات رايگان توسط روبيكا و امكان 
استفاده از كيف پول ديجيتال اوانو را نيز انجام داده است.  
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار 
ايران، با نزديك شدن به ايام اربعين حسيني )ع( و همگام 
با زائرين ايراني مشاركت كننده در آيين پياده روي عظيم 
اربعين، همراه اول همانند سنوات گذشته ضمن ارايه 
بسته هاي ويژه و كاهش تعرفه رومينگ بين الملل در 
كشور عراق، اقدامات ويژه ديگري نظير افزايش ظرفيت 
شبكه ارتباطي، حضور تيم هاي فني و خدمات مشتركان 
در نقاط مرزي و كش��ور عراق، خدمات رايگان روبيكا و 
امكان استفاده از اعتبار كيف پول اوانو نيز انجام داده است.

   حضور تيم خدمات مشتركان
در عراق و نقاط مرزي

تيم هاي فني و خدمات مشتركان اپراتور اول تلفن همراه 
براي پشتيباني زائرين و مانيتورينگ وضعيت ارتباطي تا 
زمان بازگشت آخرين مسافران از سفر كربلاي معلا در ۶ 
نقطه مرزي كشورمان شامل »باشماق«، »تمرچين«، 
»مهران«، »خسروي«، »چذابه« و »شلمچه« مستقر و 
در شهرهاي »نجف«، »كربلا«، »كاظمين« و »سامرا« 
نيز پاسخگوي زائرين ايراني و حل مشكلات احتمالي 
آنان هس��تند. تيم هاي خدمات مشتركان همراه اول 
كه در عراق مستقر هستند در شهر »نجف« در موكب 
حضرت فاطمه الزهرا)س( ثوره العش��رين، در ش��هر 
»كربلا« در سيدالجوده، باب البغداد، تل زينبيه، شارع 
الروضتين، ستاد گمشدگان بين الحرمين، در شهرهاي 
»كاظمين« و »سامرا« نيز در نزديكي حرم حضور دارند؛ 
همچنين در »مسير پياده روي« حوالي عمودهاي يك، 

۲۰۲، ۵۴۶، ۸۲۸ و ۱۱۲۰ حضور خواهند داشت.
   افزايش ظرفيت شبكه
در نقاط شش گانه مرزي

به مناسبت اين ايام ظرفيت شبكه همراه اول با اضافه 
شدن ۴۰ سايت جديد و اضطراري در شش نقطه مرزي 
مذكور به ۲۵۰ سايت تكنولوژي رسيده است. با توجه به 
اينكه سايت هاي اين اپراتور در مسير شهرها تا پايانه هاي 
مرزي نيز افزايش يافته اند؛ در مجموع ظرفيت شبكه 
همراه اول نسبت به اربعين س��ال گذشته حدود ۱۰ 

درصد افزايش داشته است.
   خدمات رايگان روبيكا

براي زائرين اربعين
سوپراپليكيشن روبيكا نيز براي بهبود وضعيت ارتباطي 
زائرين اربعين، برخي از مهم ترين خدماتش را به صورت 
كاملًا رايگان ارايه مي دهد. زائرين اربعين مي توانند در 
مسيرهاي پياده روي و همچنين در تمامي شهرهاي 
كشور عراق با استفاده از رومينگ همراه اول از خدمات 
تماس صوتي و تصويري روبيكا و همچنين س��رويس 
روبينو به صورت رايگان استفاده كنند. براي بهره مندي 
از اين خدمات لازم است تا زائرين پيش از عزيمت و در 
خاك ايران، آخرين نسخه اپليكيشن روبيكا را بر روي 
گوشي هاي خود نصب و فعال داشته باشند تا بتوانند پس 
از خروج از مرزهاي كشور با راه اندازي خدمات رومينگ 
از امكانات پيام رس��ان و سرويس روبينوي اين پلتفرم 
استفاده كنند. روبينو شبكه اجتماعي سوپراپليكيشن 
روبيكا بستري است كه كاربران مي توانند با انتشار عكس 
و فيلم به صورت پست و استوري لحظات خود را به ثبت 
برس��انند و با پخش زنده، لايك و كامنت با مخاطبان 
شان تعامل داشته باش��ند. همراه اول به عنوان يكي از 
سهامداران اصلي سوپراپليكيشن روبيكا اعلام كرده است 
كه پيام رساني و سرويس »روبينو« در اين اپليكيشن با 
استفاده از رومينگ همراه اول در خاك كشور عراق قابل 
استفاده و رايگان خواهد بود. روبيكا پيش از اين نيز قابليت 
تماس صوتي و تصويري را براي زائرين سرزمين وحي 
رايگان اعلام كرده بود كه با استقبال حجاج روبه رو شد.

   امكان استفاده از كيف پول ديجيتال 
همراه اول در سفر اربعين

بخش ديگر س��رويس هاي وي��ژه هم��راه اول به 
زائرين ايراني دارنده سيمكارت اين اپراتور، امكان 
بهره مندي از ش��ارژ »كيف پول« ديجيتال همراه 
اول در اپليكيش��ن »همراه من« است كه در زمان 
سفر به عتبات عاليات مي توانند در كوتاه ترين زمان 
ممكن از خدمات اين اپراتور استفاده كنند. كيف پول 
ديجيتال همراه اول در اپليكيشن هاي »همراه من« 
و »اوانو« مشترك است و دارندگان سيمكارت هاي 
دايمي و اعتباري همراه اول مي توانند پيش از سفر 
به عراق، كيف پول خود را شارژ كرده و در زمان سفر 
بدون نياز به استفاده از كارت بانكي خود با استفاده 
از اينترنت همراه اول و واي ف��اي عراقي از تمامي 
خدمات همراه اول در اپليكيش��ن هاي همراه من 
و اوانو از جمله خريد ش��ارژ، خريد بسته اينترنت، 
پرداخت قبض با امكان وصول آني و خريد بس��ته 

رومينگ بهره مند شوند.

استفاده۶۴درصدازكاربرانايرانازفيلترشكن

همه ناراضي از » فيلترينگ«

وزير ارتباطات از عملكرد خود درباره سرعت اينترنت دفاع كرد
وزير ارتباطات و فناوري اطلاع��ات با دفاع از عملكرد 
خود اع��لام كرد س��رعت اينترن��ت در دوره وزارت او 
افزايش يافته اس��ت. زارع پور عنوان ك��رد كه برخي با 
اس��تفاده از »كليدواژه اختلال«، مي خواهند »جنگ 
رواني« ايجاد كنند. اين س��خنان در حالي عنوان شد 
كه نمايندگان مجلس از وضعيت اينترنت، فيلترينگ 
گس��ترده و مهاجرت كس��ب وكارها به دليل وضعيت 
اينترنت گلايه كردند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
روز گذش��ته در مجلس حضور يافت، او براي توضيح 
درباره گزارش كميسيون صنايع مجلس درخصوص 
اينترنت به صحن علني رف��ت و از عملكرد خود در دو 
سال وزارت دفاع كرد. زارع پور عنوان كرد كه در دو سال 
گذشته ورودي هاي اينترنت متنوع شده و بيش از دو 
برابر نياز كشور، ظرفيت تامين شده است. به گفته او: در 
لايه زيرساخت نيز با بهره گيري از تجهيزات صددرصد 
ايراني بيش از ۵۰ درصد رشد داشتيم كه تا پايان سال 
به دو برابر مي رسد و ميزان قطعي ها و لينك هاي اشباع 
كاهش يافته و ترافيك داخلي تقويت ش��د، همچنين 
براي ترافيك داخلي بيش از سه برابر نقاط تبادل ترافيك 
افزايش يافته است. عيسي زارع پور در خصوص توسعه 

پروژه فيبر نوري در كشور نيز، گفت: پروژه فيبر نوري 
منازل و كسب وكارها آغاز شده و در بيش از هزار و صد 
شهر اپراتور دوم مشخص ش��ده و در بيش از ۲۰ شهر 
بهره برداري مردم آغاز شده است و تا پايان دولت قول 
مي دهيم با يك هزينه معقول امكان استفاده براي همه 
فراهم شود. او افزود: شاخص هاي كيفي روبه بهبود است 
و سرعت افزايش يافته و نوسان تاخير كاهشي است و 
اين آمارها در مراجع بين المللي قابل دسترسي است و 
شاخص PQI هم در بيشتر موارد بهبود يافته است اما 
با وجود رشد اكثر شاخص ها اينكه چرا رضايتمندي از 
سوي مردم تامين نشده است بايد در بخش ديگري به 
آن پرداخت. وزير ارتباطات، »تعدد مراكز تصميم گير« 

در زمينه اينترنت را »باعث بار در شبكه« دانست.

   مي توانيم بساط فيلترشكن فروشي را
جمع كنيم

او در واكنش به سخنان نمايندگان درباره فيلتر شدن 
س��ايت ها و پلتفرم ه��اي پركاربرد گف��ت: ما مجري 
تصميمات اين كارگ��روه ]كارگ��روه تعيين مصاديق 
محتواي مجرمانه[ هس��تيم، اما پاسخگويي و تبعات 

تصميمات اين كارگروه با ماست و ما معتقديم تا جايي كه 
ممكن است بايد از ابزارهاي غيرفني براي مديريت شبكه 
استفاده كرد. موضوع ساماندهي فيلترشكن ها و مواجه 
به سوداگري فيلترينگ نيز از جمله همين موضوعات 
است كه معتقديم راهكار جمع آوري آن صرفاً فني نيست. 
وزير ارتباطات اف��زود: مديريت اي��ن موضوع نيازمند 
يك قانون مشخص است كه من آن را به هيات رييسه 
مجلس تقديم خواهم كرد و معتقدم مي توانيم بس��اط 
فيلترشكن فروشي را جمع كنيم. البته آرزو مي كنم هيچ 
ايراني براي هيچ نيازي س��راغ فيلترشكن نرود و برنامه 
خود را ب��راي اين موضوع عرض خواهم كرد. همچنين 
دفاع از حقوق ايران در مقابل تحريم ها موضوع ديگري 
است كه بايد به آن بپردازيم. ما در مدت اخير با تحريم 
بيش از ۳۰۰ هزار دامنه پركاربرد توس��ط كس��اني كه 
مدعي دفاع از حقوق مردم هستند، مواجهيم و حل اين 
موضوع نيازمند رايزني در سطح مراجع بين المللي است.

   گسترش حملات سايبري
در سال هاي اخير

زارع پور در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اشاره 

به گسترش حملات سايبري در سال هاي اخير گفت: 
حملات هدفمند به زيرس��اخت ها بي��ش از ۲۰ برابر 
ش��ده، البته همكاران مجاهد من بخش زيادي از اين 
حملات را دفع كرده اند، اما حتي بخش كوچكي از اين 
موضوعات مشكلات زيادي براي ما ايجاد مي كند و ما 
بخش توسعه ابزارهاي مقابله با آن را در دستور كار قرار 
داده ايم. همچنين مساله بعدي كه ما با آن روبرو هستيم 
كه با كليدواژه اختلال و جنگ رواني مطرح مي شود، 
جلوه دادن قطعي هاي فراگير است. اين عضو كابينه 
دولت سيزدهم افزود: هفته گذشته تيتر يك روزنامه 
بود كه ايران در صدر قطعي ه��اي اينترنت قرار دارد، 
در حالي كه فقط اش��اره به قطعي اينترنت در يكي از 
شهرهاي جنوب شرقي كشور در چند روز محدود كه 
با تصميمات مراجع امنيتي بوده و اين را به كل كشور 
بس��ط داده بود و اينگونه القا ك��رده بود كه ما بدترين 
اينترن��ت را در كل جهان داريم. موضوع پيش��رفت 
شبكه ملي اطلاعات نيز موضوع مهم ما است و در اين 
دولت بيش از ۶۲ درصد پيش��رفت داشته است و در 
همين دولت انشالله كار به سرانجام مي رسد كه يكي 

از زيرساخت هاي اصلي آن توسعه فيبر نوري است.

1- موضوع: تجديد فراخوان ارزيابی کیفی مناقصه عمومی دو مرحله ای شماره  SLP-3191008031 راجع به خريد   چهار دستگاه تفکیک گر دو فازی.
2- محل و مدت انجام کار : استان خراسان رضوی، سرخس، منطقه عملیاتی خانگیران به مدت 12 ماه.

3- نام و نشانی مناقصه گزار: شركت بهره برداري نفت وگازشرق- مشهد ، بلوارخیام ، بلوارارشاد ،خیابان مهندس،نبش مهندس 6 ، پلاك 18.
4- شرايط مناقصه گر : 

4-1- دارابودن شخصیت حقوقي ، كد اقتصادي و شناسه ملي.
4-2- داشتن توانائي مالي، تجربه، تخصص و سوابق کافی در زمینه موضوع قرارداد.

4-3-دارابودن تائیديه عضويت در فهرست سازندگان/تامین کنندگان کالای وزارت نفت.
4-4- توانايي تهیه ضمانت نامه شركت در فرآيند ارجاع كار )مناقصه( به مبلغ  7/840/000/000  ريال و در صورت برنده شدن ارائه تضمین معتبر بانکی انجام تعهدات به میزان 10 درصد مبلغ 

پیشنهادی.
4-5- درضمن 25 درصد بار مالي معامله به برنده مناقصه بعنوان پیش پرداخت در قبال اخذ ضمانتنامه معتبر بانكي مورد قبول مناقصه گزار پرداخت خواهد گرديد. 

5- کلیه مراحل از طريق درگاه س�امانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  انجام خواهد شد. لازم است متقاضیان در صورت عدم عضويت قبلی در 
س�امانه مذکور، مراحل ثبت نام و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در فرآيند از طريق سايت سامانه محقق سازند. ش�ماره فراخوان ارزيابی کیفی در سامانه ستاد ايران 

2002092258000043 می باشد.  
6-گشايش پاکت های مناقصه پس از انجام مراحل ارزيابی کیفی، از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( با اطلاع رسانی قبلی انجام خواهد شد.

 7- در ص�ورت نی�از به اطلاعات بیش�تر ، متقاضی�ان میتوانند ب�ا تلف�ن ه�ای  333 و 37047337 -051 تماس حاص�ل نمايند. ضمن�اً آگهي ف�وق در س�ايت WWW.SHANA.IR و
   WWW.ICOFC.IRو WWW.EOGPC.IR درج مي باشد. 

تجديد فراخوان ارزيابی کيفی مناقصه عمومی دو مرحله ای 
SLP-3191008031 شماره

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز شرق

نوبت اول
شناسه آگهي : 1550853

شركت نفت مناطق مركزي ايران 
شركت بهره برداري 

نفت و گاز شرق

نظر به اينکه آقای قربانعلی علی پور به اس�تناد دو برگ استشهاديه گواهی امضاء 
ش�ده منضم به تقاضای کتبی جهت دريافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به اين 
اداره مراجعه و مدعی است که سند پلاک 13780 فرعی از ٤ اصلی بخش 09 مشهد 
به علت سرقت مفقود شده و لذا با بررسی سیستم جامع املاک و پرونده الکترونیک 
معلوم گرديد مالکیت قربانعلی / علی پور فرزند ابراهیم شماره شناسنامه ٤٨٣ تاريخ 
تولد 1330/01/02 دارای شماره ملی ٥٢٢8252290 بعنوان مالک ششدانگ اعیان 
با شماره مستند مالکیت ماده 21 تاريخ 1393/11/18 و سند اجاره به شماره 112755 
دفترخانه 59 مشهد موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ٤٤٢٨٦٦ که در صفحه 

551 دفتر املاک جلد 801 ثبت گرديده است، سند صادر و تحويل گرديده است.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب يک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده يا مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود می باشد، بايستی ظرف ده روز از تاريخ انتشار اين آگهی اعتراض 
کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت ياسند معامله رسمی به اين اداره تسلیم 
نمايد بديهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و يا وصول اعتراض بدون 
ارائه س�ند مالکیت يا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و 

تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف 2705

آگهی فقدان سند مالکيت

بشیر پاشايی- ريیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

برگ سبز خودرو سواری پرايد  تیپ : دی.ام)هاچ بک(  پلاک: 
414 ج 97 ايران 26 مدل: 1375 به  رنگ: دودی- روغنی  شماره 
شاسی : S1442274114178  شماره موتور: 00854892  
بنام مرتضی طراق�ی مفقود گرديده و از درجه اعتبار س�اقط 

می باشد.

مفقودي

برگ س�بز تراکت�ور -کش�اورزی  ITM  تی�پ : 4-475*4    
پ�لاک: 653 ک 34 اي�ران 26 م�دل: 1401 ب�ه  رن�گ: قرم�ز  
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تعادل|
وضعيت پاسخگويي دستگاه هاي مختلف به استعلامات 
گمرك در طول 6 ماه گذشته اعلام شد. رييس گمرك ايران 
در جريان نشست روز گذشته خود با اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق تهران، عنوان كرد كه پاسخگويي به استعلامات توسط 
اداره استاندارد 17 روز، س��ازمان غذا و دارو 9 روز، سازمان 
دامپزش��كي 13 روز و س��ازمان حفظ نباتات 6 روز است. 
اين درحالي اس��ت كه به گفته متولي گمرك، مدت زمان 
پاسخگويي براي همه سازمان ها بايد به 3 روز كاهش يابد. 
چالش ديگر در بخش گمرك، صدور بخشنامه هاي مخل 
تجارت اس��ت كه فعالان تجاري را سردرگم كرده است. به 
گفته متولي گمرك، در طول 12 ماهه 1401 بخشنامه هاي 
مهم در حوزه بهاي تمام شده توليدكنندگان و تجار حداقل 
319 بخشنامه بوده، كه 207 مورد در بخش صادرات و 112 
مورد در بخش واردات بوده اس��ت. البته رضواني فر مدعي 
شد كه با مصوبه اخير دولت مبني بر بارگذاري بخشنامه ها 
در سايت معاونت حقوقي رياست جمهوري پيش از ابلاغ، 
از ميزان صدور بخشنامه ها كاسته شده است. جداي از اين 
موارد فعالان بخش خصوصي، سياهه جديدي از مطالبات 
و مشكلات گمركي خود را موجب انحراف از مسير درست 
توليد و تجارت شده، با متولي اين سازمان در ميان گذاشتند. 

نگرانيازارجاعمحمولهها
بهسازمانتمليكي

در نشست ماهانه اتاق تهران، فعالان اقتصادي چالش هاي 
مختلفي كه در گمركات با آن مواجه هس��تند، را متولي 
گمرك در ميان گذاش��تند. محمد نيز با پذيرش برخي 
مشكل ها و شفاف س��ازي در مورد فرآيندهاي گمركي و 
ارايه آمار و داده ها، عنوان كرد كه مجموعه گمرك در حال 
بهبود و ارتقا خدمات خود است و در اين ميان از راه اندازي 
نخس��تين گمرك در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
خبر داد. در ابتداي اين نشست، رييس كميسيون تسهيل 
و توس��عه تجارت اتاق تهران از ريي��س كل گمرك ايران 
خواست تا آمار و داده هاي مربوط به تجارت خارجي كشور 
براي تحليل و بررسي بازارهاي تجاري در دسترس فعالان 
اقتصادي و بازرگانان قرار گيرد. كاوه زرگران ديگر عضو اتاق، 
درباره شرايط اجاره يا استقرار انبارهاي تحت كليد در حومه 
بنادر از رييس كل گمرك سوال و اين درخواست را مطرح 
كرد كه با توج��ه به فرآيند زمان بر ترخيص محموله هاي 
گندم از بنادر كشور و وضعيت پيش آمده براي تخصيص 
ارز اين محموله ها، از معرفي اين كالاها به س��ازمان اموال 
تمليكي ممانعت شود. محمدرضا غفراللهي ديگر عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران نيز تشكيل كارگروهي متشكل از 
گمرك و اتاق بازرگاني براي شناسايي و حل وفصل مسائل و 
موانع بين سازماني كه موجب اخلال در فرآيند امور گمركي 
مي شود را مطرح و پيشنهاد كرد. مهراد عباد از ديگر اعضاي 
هيات نمايندگان اتاق تهران نيز، قيمت اعلامي در سامانه 
ارزش گم��رك براي تعداد زي��ادي از كالاهاي تخصصي 
از جمله انواع گاز را واقعي ندانس��ت و پيش��نهاد اصلاح و 
بازنگري در فهرس��ت قيمت هاي مندرج در اين سامانه و 
استفاده از نظر تشكل هاي اقتصادي و تخصصي را مطرح 
كرد. داود رنگ��ي ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
نيز، به مشكلات مربوط به ارجاع محموله هاي وارداتي به 
س��ازمان اموال تمليكي به دليل تعلل در تخصيص ارز از 
سوي بانك مركزي اشاره كرد و بروز اين مشكل براي كالاها 
و مواد غذايي را خطرناك توصيف كرد و خواستار رسيدگي 

به آن شد. وي يكي ديگر از مشكلاتي كه فعالان اقتصادي 
با آن مواجه هس��تند را مربوط به اع��لام بيش بود بارهاي 
وارداتي از سوي سامانه گمرك عنوان كرد كه به دليل برخي 
ناهماهنگي هاي بين سازماني، منجر به بروز زيان براي تجار 

و بازرگانان شده است.

انتقادازسختگيريبرصادرات
صنايعپاييندستي

عليرضا كلاهي، يكي ديگ��ر از اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق تهران، با بيان اينكه »محدود شدن مقاصد صادراتي 
آسيب زاست« از رفع معافيت مالياتي صادرات مواد خام 
دفاع كرد و گفت: در حوزه صادرات صنايع پايين دس��تي 
پتروشيمي سخت گيري هايي صورت مي گيرد كه رفع اين 
سخت گيري ها ضروري است. يكي از اقدامات تسهيلگرانه 
اين است كه آزمايش��گاه مرجع محصولات پتروشيمي 
پژوهشگر پليمر تعيين شود و تشكل مرجع نيز انجمن ملي 
پليمر باشد. درخواست ديگر كلاهي اين بود كه دست كم 
در مورد صادركنندگان خوشنام، در گمرك توقف صادرات 
صورت نگيرد، بلكه از محصول نمونه برداش��ت ش��ود و 
چنانچه تخلفي صورت گرفته با صاحب كالا برخورد شود. 
در اين صورت بازارهاي صادراتي كه به زحمت پيدا شده نيز 
از دست نمي رود. هومن حاجي پور، قائم مقام دبير شوراي 
گفت وگوي استان تهران هم اصلاح دستورالعمل اجرايي 
فعالان اقتصادي برگزيده گمركي اشاره كرد و پيشنهاد 
كرد كه گمرك در زمينه تعيين معيارهاي انتخاب فعالان 
برگزيده گمركي با اتاق تهران نيز تعامل داش��ته باشد. او 
همچنين با اشاره به يكي از تسهيلات اين دستورالعمل 
كه صدور ضمانتنامه در پرداخت حقوق و عوارض گمركي 
اس��ت، به لغو صدور اين ضمانتنام��ه در واردات خودرو و 
موبايل اشاره كرد و خواستار از سرگيري ارايه اين تسهيلات 

به اين دو گروه از واردكنندگان شد.

گمركمجوزاصنافراهم
بهرسميتبشناسد

محمدرضا نجفي منش، رييس كميسيون بهبود محيط 
كسب و كار و رفع موانع توليد، نيز پيشنهاد تخصيص مسير 
آبي در گمرك را مطرح كرد كه بر اساس آن، كالا و مواد 
اوليه واحدهاي توليدي مستقيم به خط توليد كارخانه ها 
ارسال و مصرف شود و در ادامه، گمرك حقوق و عوارض 
را مطالبه كند. هرويك ياريجانيان، يكي ديگر از اعضاي 
هيات نمايندگان با اشاره به اينكه گمرك، مجوز اصناف را 
به رسميت نشناخته و تنها پروانه بهره برداري را مبنا قرار 
مي دهد، افزود: اكنون 3 ميليون واحد صنفي در كش��ور 
وجود دارد كه 25 درصد توليد ناخالص داخلي كشور را به 
خود اختصاص داده اند. اما گمرك مجوز آنها را به رسميت 
نمي شناسد و به همين دليل پروانه بهره برداري گاه تا 2 
الي 3 ميليارد تومان نيز قيمت پيدا كرده است. همچنين 
تغيير وضعيت بنگاه ها از مسير قرمز به ديگر مسيرهاي 
گمركي نيز بايد مشخص شود. در شرايط كنوني وقتي 
شركتي در مس��ير قرمز قرار گيرد ديگر نمي تواند از آن 
خارج ش��ود. يكي ديگر از اعضاي هيات نمايندگان اتاق 
تهران، با اشاره به تسهيلاتي كه براي ترخيص كالاهاي 
حوزه س��لامت به روش ترخيص با حداقل اس��ناد ارايه 
مي شود، گفت كه اين تشريفات مسير ماهوي خود را طي 
نمي كند و ترخيص اين كالاها منوط به موافقت وزارت 
بهداشت است؛ در حالي كه اين كالاها داراي IRC فعال 
است و لزومي به موافقت وزارت بهداشت براي ترخيص 
آنها نيست. سيد مرتضي حاجي آقاميري ديگر عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران نيز به موضوع ضرورت بازگرداندن 
فرش هاي صادر شده ايراني به كشور كه بنا به دلايلي در 
صادرات آن اشكال ايجاد شده، اشاره كرد و از رييس كل 
گمرك خواست تدبير و راهكار پيشنهادي گمرك در اين 
خصوص، هرچه سريع تر عملياتي شود. ابوالفتح صانعي 

افزود: تجهيزات پزشكي معمولا براي تعمير به خارج از 
كشور ارسال مي شود و در اين فرايند با يك شماره سريال 
رفته و با همان شماره سريال بازمي گردد و گمرك براي 
ورود اين كالا باز هم نظر سازمان ذيربط را استعلام مي كند. 
در حالي كه اين فرآين��د زمان بر بوده و به روزهاي باطل 

كسب وكار اضافه مي كند.

گمركازدادههايشاستفادهميكند؟
حميدرضا صالحي هم با اشاره به داده هايي كه رييس كل 
گمرك در اين جلسه ارايه كرد، پرسيد: آيا گمرك مركز 
تحليل داده اي دارد كه از اي��ن آمار براي بهبود و ارتقاي 
سياس��ت گذاري اس��تفاده كند؟ و تبعات و پيامدهاي 
مسائلي مانند نوسان نرخ ارز را در واردات و صادرات ارزيابي 
كند يا خير. همچنين با توجه به ضرورت صادرات محور 
ش��دن گمرك آيا تحليل هايي در زمينه ايجاد و افزايش 
ارزش افزوده توليد ايجاد شده است؟ او همچنين مشكل 
ارزش افزوده صادركنندگان را مطرح كرد كه باعث افزايش 
قيمت تمام شده كالاي آنها و كاهش توان رقابتي آنها در 
بازارهاي جهاني مي شود. او گفت: گمرك و سازمان امور 
مالياتي مي تواند در اين زمينه به صادركنندگان كمك 
كنند و مثلًا براي آنها يك خط اعتباري در نظر بگيرند و در 
انتهاي سال تسويه انجام دهند. صالحي به مشكل خروج 
دستگاه ها براي تعمير و بازگشت آنها به كشور اشاره كرد 
و آن را يك معضل دانس��ت و گفت: در گمرك از ما براي 
ارس��ال اين دس��تگاه ضمانتنامه مي گيرند اما در زمان 
بازگش��ت هم با يك بوروكراسي طولاني مواجه هستيم 
كه يك تا دو ماه به طول مي انجامد كه بتوانيم اين دستگاه 

را ترخيص كنيم.

ريسكوارداتكالاهايتحريمي
رييس كميسيون اقتصاد نوآوري و اتاق تهران با اشاره به 

ضرورت دسترس��ي فعالان اقتصادي به آمار و داده هاي 
ص��ادرات و واردات كالا، عنوان كرد كه س��امانه گمرك 
دير به دير به روز مي شود و قيمت ها در آن اغلب ناصحيح 
است و از سايت هاي اينترنتي استخراج مي شود. مازيار 
نوربخش افزود: براساس مفادي از قانون مبارزه با قاچاق 
كالا، بايد كالاهاي وارداتي در س��ايت ثبت شوند اما اين 
مساله در مورد كالاهاي تحريمي مشكل زاست و اگر قرار 
باشد ليست كالاها و شماره سريال آنها وارد اين سامانه 
شود، مس��ير دور زدن تحريم ها مش��خص مي شود كه 
ريسك بزرگي را براي كش��ور و واردكننده در بردارد كه 
بايد به آن رسيدگي شود. عليرضا كياني، ديگر عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران، نيز اين پيشنهاد را مطرح كرد كه 
صدور ضمانتنامه گمركي به بازار سرمايه نيز متصل شود. 
او همچنين با اش��اره به جنبه هاي منفي معافيت هاي 
گمركي، درخواست كرد كه اعطاي اين معافيت ها مورد 

مطالعه بيشتري قرار گيرد.

متوليگمركبهاعضاچهپاسخيداد؟
در اين نشست، رييس كل گمرك ضمن تشريح وضعيت 
تجارت خارجي كشور )گزارش كامل اين بخش را در صفحه 
7 روزنامه امروز دنبال كنيد( به به پرسش هاي مطرح شده 
از سوي فعالان اقتصادي پاسخ داد. محمد رضواني فر، ابتدا 
به آمادگي اين س��ازمان براي اراي��ه داده ها و آمار تجارت 
خارجي كشور به فعالان اقتصادي و صاحبان كسب وكار 
اشاره كرد و سپس درباره انبارهاي اختصاصي، يادآور شد 
كه در اين رابطه هيچ گونه محدوديتي براي محل اين انبارها 
وجود ندارد و تنها، موضوع ايمني و كنترلي و برخي شرايط 
درنظر گرفته شده براي اين انبارها بايد رعايت شود. او در 
رابطه با معرفي كالاهاي معطل مانده در گمرك به سازمان 
اموال تمليكي، تصريح كرد كه گمرك در حال رايزني با اين 
س��ازمان براي اعطاي زمان بيشتر به صاحبان كالا است. 
اين مقام مسوول در گمرك درباره مساله ارزش گمركي 
كالاها، نيز يادآور شد كه تنها راه برون رفت از مشكلات اين 
بخش، استفاده از كلان داده و نيز مبادله اسناد با گمركات 
ديگر كشورهاست و سپس تصريح كرد كه متاسفانه كشور 
در اين دو زمينه دچار محدوديت است. رييس كل گمرك 
سپس هوشمندسازي سامانه ارزش گمركي را راهكار حل 
اين مساله عنوان كرد و خبر داد كه اين هوشمندسازي طي 
شهريورماه امسال به بهره برداري مي رسد. رضواني فر يادآور 
شد كه گمرك ايران براي محموله هاي خودروهاي ساخته 
شده و نيز گوشي هاي موبايل، ضمانتنامه قبول نمي كند اما 
براي قطعات خودرو و گوشي تلفن همراه، ضمانتنامه قابل 
پذيرش است. اين مقام گمركي همچنين عنوان كرد كه 
دستورالعمل ويژه اي براي خروج محموله كالا و تجهيزاتي 
كه صرفا براي شركت در نمايشگاه هاي خارجي، يا تعميرات 
يا آزمايش به ديگر كشورها ارسال مي شود، تدوين و صادر 

شده است.

ميزخدمتگمركدراتاق
در ادامه اين جلسه، رييس اتاق تهران طي سخناني عنوان 
كرد كه قرار است تفاهم نامه اي ميان اتاق تهران و گمرك 
منعقد شود كه پيش نويس آن تهيه شده و به زودي نهايي 
ش��ده و به امضا مي رسد. محمود نجفي عرب از ايجاد ميز 
خدمت گمرك در اتاق تهران خبر داد و گفت كه اين بستر به 
مرجع فعالان اقتصادي براي طرح مشكلات  و  مسائل شان 

در ارتباط با گمرك تبديل خواهد شد.
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مديرعاملشركتآبمنطقهايكردستان:
صدورسندمالكيتتكبرگي
برايسههزارهكتارازاراضي
بستررودخانههاومسيلهاي

استانكردستان
مهن��دس آرش آريان��ژاد از صدور س��ند مالكيت تك 
برگي براي س��ه هزار هكتار از اراضي بستر رودخانه ها و 
مسيل هاي استان كردستان خبر داد. به گزارش روابط 
عمومي ش��ركت آب منطقه اي كردس��تان، مهندس 
آريانژاد گفت: به منظور تثبيت مالكيت، اعمال حاكميت 
بهتر و جلوگيري از هرگونه سوءاستفاده افراد سودجو و 
در راستاي اجرايي نمودن مفاد قانون جامع حدنگار، با 
پيگيري هاي ويژه حوزه حقوقي اين شركت براي ميزان 
3هزار هكتار از اراضي بس��تر رودخانه ها و مسيل هاي 
استان، سند مالكيت تك برگي صادر و تحويل اين شركت 
شده است. وي تأكيد كرد: با اخذ سند مالكيت براي اراضي 
بستر مجاري آب هاي سطحي اساساً با تثبيت مالكيت 
دولت به توليت وزارت نيرو )شركت آب منطقه اي استان 
كردستان( هر گونه سوءاستفاده احتمالي براي تصرفات 
بستر و حريم منتفي خواهد شد. مهندس آريانژاد به صدور 
اسناد مالكيت اراضي شركت آب منطقه اي كردستان 
اشاره كرد و اظهار داشت: اين شركت براي اراضي حوضه 
سد قشلاق سنندج 44 فقره سند، سد زيويه كامياران 
6 س��د اميرآباد كامياران 4 سد رمشت كامياران 4 سد 
سنگ س��ياه قروه 8 سد س��ورال دهگلان 8 سد گاران 
مريوان 6 و صدور دو فقره اسناد مالكيت ساختمان هاي 
اداري شهرس��تان هاي قروه و ده��گلان اقدام نمود كه 
خوشبختانه منتج به نتيجه گرديده و موفق به اخذ سند 
مالكيت تك برگي گرديده است. وي ضمن قدرداني از 
مجموعه قضايي و ثبت اسناد و املاك استان گفت: تعامل 
و همكاري دستگاه هاي ذيربط در اخذ و صدور اين اسناد 

بسيار ارزشمند و اثرگذار مي باشد.

سالگذشته309بخشنامهمخلتجارتصادرشدهاست!

سياهه جديد مطالبات گمركي

متوليگمركارايهداد

تصويرآماريازواردات»خودرووموبايل«
رييس كل گمرك در نشست هيات نمايندگان اتاق تهران، 
وضعيت تجارت خارجي كشور و درآمدهاي گمرك را را ارايه 
آمارها به تصوير كشيد. محمد رضواني فر سه خبر مهم درباره 
واردات خودرو، موبايل و ش��مش طلا داد. طبق داده هاي 
محمد رضواني فر واردات موبايل افت كرده و ورود شمش طلا 
به كشور آزاد شد. همچنين بنابر آمار ارايه شده، تعداد كل 
خودروهاي واردشده و اظهارشده در گمركات در چهارماه 
نخست سال 1600 دس��تگاه است، كه تاكنون فقط 727 

دستگاه خودرو ترخيص شده است.

وضعيتدرآمديگمرك
رييس كل گمرك در نشست روز گذشته هيات نمايندگان 
اتاق تهران به ايراد سخنراني پرداخت و در ابتداي اين گزارش 
با اش��اره به اينكه عوامل موثر بر درآمدهاي گمرك شامل 
ارزش دلاري واردات، ن��رخ ارز، ماخذ موثر حقوق ورودي و 
عوارض صادراتي است، گفت: درآمد واريزي به خزانه از سوي 
گمرك از حدود 17 هزار ميليارد تومان در سال 1400 با 269 
درصد رشد به حدود 64 هزار ميليارد تومان رسيده است. 
محمد رضواني فر توضيح داد كه در قانون بودجه سال 1401 
حدود 190 ميليارد ريال بابت حقوق ورودي خودرو مصوب 
ش��ده كه با توجه به عدم انجام واردات خودرو، درآمدهاي 
پيش  بيني ش��ده از اين بابت محقق نشده است همچنين 
با كاهش ماخذ حق��وق ورودي از 4 درص��د به يك درصد 
حدود 35 هزار ميليارد تومان از درآمدهاي گمركي محقق 
نشده است. همچنين با تغيير ارز مبناي حقوق ورودي از ارز 
ترجيحي به ETS، ميزان معافيت ها و تخفيفات گمركي نيز 
به طور فزاينده اي افزايش داشته به گونه اي كه اعمال معافيت 
و تخفيفات )جمعي- خرجي( در سال 1401 بالغ بر 165 
هزار ميليارد ريال از وصول هاي گمرك را كاهش داده است. 
رضواني فر در ادامه به وضعيت درآمدي گمرك در 5 ماهه 
سال 1402 اشاره كرد و گفت: در قانون بودجه سال 1402 
احكامي مرتبط با حوزه تجارت وجود دارد كه گمرك ايران 
جهت تسريع در اجرايي شدن احكام مزبور پيگيري هاي 
لازم را به عمل آورده است؛ احكامي نظير يك درصد حقوق 
گمركي مواد اوليه، ماش��ين آلات خط توليد، عوارض نيم 

درصد محصولات خام و نيمه خام و عوارض محصولات آب بر. 
رييس كل گمرك كشور در ادامه با اشاره به آمار مقايسه اي 
تجارت خارجي در سال هاي 1400 و 1401 افزود: مجموع 
ارز مبادلات خارجي كشور از رقم تقريبي 101 ميليارد دلار 
با رش��د 11.2 درصدي به حدود 113 ميليارد دلار در سال 

1401 افزايش پيدا كرد.

ارزشگمركيصادراتوواردات
چقدربوده؟

به گفته رييس كل گمرك، متوس��ط ارزش گمركي هر تن 
كالاي صادراتي از 396 دلار در سال 1400 به 436 دلار در 
سال 1401 رسيده است، كه نشانگر رشد 10 درصدي است. 
همچنين كالاهاي پتروشيمي از نظر وزن 40 و از نظر ارزشي 
44 درصد از كل صادرات غيرنفتي كشور را تشكيل مي دهند. 
طي سال 1401 معادل 23.3 ميليارد دلار صادرات كالاهاي 
پتروشيمي صورت گرفته است. عمده ترين كالاي صادراتي 
در اين سال »گاز طبيعي مايع شده« به ارزش 7 ميليارد دلار 
بوده است كه سهمي بالغ بر 13 درصد از كل ارزش صادرات 
را به خود اختصاص داده است. محمد رضواني فر همچنين 
عنوان كرد كه بزرگ ترين مقاصد صادراتي ايران در س��ال 
1401 به ترتيب كشورهاي چين، عراق، تركيه، امارات و هند 
بوده و اين پنج كشور با مجموع سهمي در حدود 73 درصد از 
وزن، 76 درصد از كل ارزش صادرات كشور را به خود تخصيص 
داده اند. او متوس��ط ارزش گمركي هر تن كالاي وارداتي را 
1605 دلار عنوان كرد كه نسبت به رقم 1286 دلار در سال 
قبل 25 درصد رشد داشته است. رضواني فر در ادامه توضيح 
داد: اقلام اساسي شامل ذرت، برنج، دانه سويا، گندم، روغن 
آفتابگردان، جو و كنجاله سويا موجود در فهرست 10 قلم اول 
كالاهاي وارداتي، در مجموع از نظر وزني 57 درصد و از نظر 
ارزش��ي 21 درصد از كل واردات كشور را به خود اختصاص 
داده اند. انواع گوشي هاي تلفن همراه نيز در مجموع بالغ بر 3 
ميليارد دلار، معادل 5 درصد از كل ارزش واردات كشور را به 
خود اختصاص داده است. رييس كل گمرك در ادامه به آمار 
تجارت خارجي در 5 ماهه نخست سال جاري هم پرداخت 
و گفت: ارزش صادرات كش��ور طي اين مدت معادل 18.7 

ميليارد دلار برآورد شده در حالي كه اين رقم در مدت مشابه 
سال قبل معادل 20.4 ميليارد دلار بود و مقايسه اين دو رقم 
نش��ان دهنده كاهش حدود 8.3 درصدي صادرات در سال 
جاري است كه اين كاهش عمدتاً ناشي از كاهش قيمت هاي 
جهاني پتروشيمي بوده است. ارزش واردات طي اين مدت 
نيز با 8.7 رشد از 21.5 ميليارد دلار در سال 1401 به 23.4 
ميليارد دلار در س��ال جاري رسيده اس��ت. به اين ترتيب، 
مجموعه ارزش مبادلات خارجي كشور در 5 ماهه نخست 
س��ال 1402 از 41.9 ميليارد دلار در سال گذشته به 42.1 
ميليارد دلار در سال جاري رسيده است. رشد ارزش تجارت 
خارجي در شرايطي رقم خورده است كه به گفته رضواني فر، 
وزن مبادلات خارجي نيز اين افزايش را تجربه كرده و وزن 
مبادلات از 560 ميليون تن در 5 ماهه سال 1401 به 673 
ميليون تن طي همين مدت در س��ال 1402 رسيده و اين 
ارقام حاكي از رش��د 20.2 درصدي وزن مبادلات است. او 
گفت: در 4 ماهه نخست امسال، عمده ترين كالاي صادراتي 
»گاز طبيعي مايع ش��ده« ب��ه ارزش 1.6 ميليارد دلار بوده 
كه سهمي بالغ بر 11 درصد از كل ارزش صادرات را به خود 
اختصاص داده و عمده ترين كالاي وارداتي »ذرت دامي« به 
ارزش 1.3 ميليارد دلار بوده كه سهمي بالغ بر 6.6 درصد از كل 
ارزش واردات را به خود اختصاص داده است. همچنين »انواع 
گوشي هاي همراه« دومين قلم وارداتي كشور به ارزش 0.7 
ميليارد دلار است كه سهم 3.6 درصدي از صادرات كشور را 
به خود اختصاص داده است.  رييس كل گمرك كشور افزود: 
بيشترين ميزان مبادلات بازرگاني به لحاظ ارزش متعلق به 
اس��تان هرمزگان با رقمي بالغ بر 6079 هزار تن و به ارزش 
13.1ميليون دلار بوده است. اين استان در مجموع بالغ بر 
26.44 درصد از وزن و 35.45 درصد از ارزش كل مبادلات 
كش��ور را به خود اختصاص داده اس��ت. استان تهران هم با 
اختلاف قابل توجهي با ارقام 325 هزارتن و 69 ميليون دلار 

در رتبه دوم قرار دارد.

چقدرخودرووموبايلواردكرديم؟
محمد رضواني فر با اشاره به واردكنندگان و صادركنندگان 
بزرگ در كشور گفت: آمار واردات خودروي ترخيص شده 

از گمرك تا 25 مرداد س��ال 1402 معادل 727 دس��تگاه 
به ارزش تقريبي 17.2 ميليون دلار اس��ت. همچنين آمار 
واردات گوشي موبايل مسافري 149 هزار 166 دستگاه به 
ارزش تقريبي 90 ميليون دلار بوده است. در عين حال، 4 
ميليون 472 هزار و 39 دس��تگاه موبايل نيز از ابتداي سال 
جاري تا 25 مردادماه به روش تجاري وارد كش��ور شده كه 
ارزش دلاري آن 885 ميليون و 619 هزار دلار بوده اس��ت. 

واردات موبايل طي اين مدت از نظر تعداد 4.39 درصد و از 
نظر ارزش 18.49 درصد كاهش يافته است.  او گفت: يكي 
از ظرفيت هاي مطلوبي كه ايجاد ش��ده، آزاد شدن واردات 
شمش طلا است كه در س��ه ماه نخست سال جاري 877 
كيلوگرم به ارزش 57 ميليون دلار به صورت مس��افري و 
3.835 كيلوگرم به ارزش 248 ميليون و 681 هزار دلار نيز 

به روش تجاري وارد شده است.

به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت املاک تحدید 
بخش ۲ بجنورد

۲59 اصلی موسوم به کلاته شورک رازقی 
ششدانگ پلاک ۴0 فرعی یکباب دامداری

مالکیت : آقای رمضانعلی جمالی بریمانلو فرزند قربان به شماره شناسنامه 
6 کد ملی 5۲۴9730۱59

در روز سه شنبه بیس�ت و هشتم ش�هریور ماه  یکهزار و چهارصد و دو 
)۱۴0۲/06/۲8( ساعت ۱0 صبح در محل شروع و بعمل خواهد آمد.

لذا به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت املاک به صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی و 
مجاورین شماره های فوق الذکر بوسیله این آگهی اخطار میگردد که در روز 
و ساعت مقرر بالا در محل حضور به هم رسانند چنانچه هر یک از صاحبان 
املاک یا نماینده قانونی آنها در موقع مقرر حاضر نباشند مطابق ماده ۱5 
قانون مزبور ملک مورد آگهی با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید 
خواهد شد و اعتراضات مجاورین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی و نیز 
صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی که در موقع مقرر حاضر نبوده اند مطابق 
ماده ۲0 قانون ثبت فقط تا سی روز از تاریخ تحدید حدود پذیرفته خواهد 
شد و در اجرای تبصره ۲ ماده واحد قانون تعیین تکلیف پرونده های ثبتی 
معترضین می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت ظرف یکماه 
دادخواست اعتراض خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی لازم 
از مراجع مذکور اخذ و به این اداره تسلیم نمایند. شناسه آگهی:۱553970                                                                

تاریخ انتشار: چهارشنبه ۱۴0۲/06/0۱

آگهیتحديدحدوداختصاصیثبتاملاک
يکقسمتازبخش۲شهرستانبجنورد

علی اوسط رستمی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو بجنورد 

به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت املاک تحدید  
بخش ۲ بجنورد

۲59 اصلی موسوم به کلاته شورک رازقی 
ششدانگ پلاک ۴۱ فرعی یکباب دامداری

مالکیت : آقای رمضانعلی جمالی بریمانلو فرزند قربان به شماره شناسنامه 
6 کد ملی 5۲۴9730۱59

در روز سه شنبه بیس�ت و هشتم ش�هریور ماه  یکهزار و چهارصد و دو 
)۱۴0۲/06/۲8( ساعت ۱0 صبح در محل شروع و بعمل خواهد آمد.

لذا به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت املاک به صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی و 
مجاورین شماره های فوق الذکر بوسیله این آگهی اخطار میگردد که در روز 
و ساعت مقرر بالا در محل حضور به هم رسانند چنانچه هر یک از صاحبان 
املاک یا نماینده قانونی آنها در موقع مقرر حاضر نباشند مطابق ماده ۱5 
قانون مزبور ملک مورد آگهی با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید 
خواهد شد و اعتراضات مجاورین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی و نیز 
صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی که در موقع مقرر حاضر نبوده اند مطابق 
ماده ۲0 قانون ثبت فقط تا سی روز از تاریخ تحدید حدود پذیرفته خواهد 
شد و در اجرای تبصره ۲ ماده واحد قانون تعیین تکلیف پرونده های ثبتی 
معترضین می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره ثبت ظرف یکماه 
دادخواست اعتراض خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی لازم 
از مراجع مذکور اخذ و به این اداره تسلیم نمایند. شناسه آگهی:۱55396۱                                                             

تاریخ انتشار: چهارشنبه ۱۴0۲/06/0۱

آگهیتحديدحدوداختصاصیثبتاملاک
يکقسمتازبخش۲شهرستانبجنورد

علی اوسط رستمی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو بجنورد

آمادگيجايگاههايعرضه
فرآوردههاينفتيمنطقهكردستان
برايخدمترسانيبهزائراناربعين

مدير ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
كردستان از آمادگي جايگاه هاي عرضه فرآورده هاي 
نفتي اين منطقه در راستاي خدمت رساني به زائران 

اربعين حسيني خبر داد . 
ب��ه گ��زارش رواب��ط عمومي ش��ركت مل��ي پخش 
فرآورده ه��اي نفتي منطقه كردس��تان، جهانبخش 
 نوكاني كه در ديدار با فرماندار مريوان سخن مي گفت 
افزود: با توجه به تعيين مرز باشماق  مريوان به عنوان 
مرز رسمي جهت تردد زوار اربعين حسيني نسبت به 
هماهنگي با دستگاه هاي  متولي جهت ارايه خدمات 
جانبي و سوخت رساني مطلوب به زائِِرين متردد در   اين 

مرز تدابير لازم  پيش بيني شده است.
نوكاني افزود: به منظور رفاه حال زوار اربعين و تسهيل 
در امر سوخت رساني  به وسايل نقليه و  خدمات رسان، 
هماهنگي لازم جهت اس��تقرار جايگاه س��يار عرضه 
س��وخت جهت  اتوبوس ها   .كاروان هاي حامل زوار و 
همچنين كاميون هاي خدمات رسان به موكب هاي 

مستقر  در مرز  باشماق مريوان انجام شده است. 
مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
كردستان اظهار كرد: در اين ايام بازرسين  شركت 
 ب��ا بازديد هاي منظ��م و غيرمترقبه نس��بت به در 
مداربودن جايگاه هاي عرضه سوخت و  كارت هاي 
اضطراري  را نيز جهت سوخت گيري مطمئن و بدون 
مشكل اتوبوس هاي زائرين در  اختيار جايگاه داران 
قرار  م��ي دهند .  وي گف��ت: در اين راس��تا با كليه 
روس��اي نواحي و مالكين جايگاه ه��اي عرضه نيز 
هماهنگي هاي لازم  انجام شده تا نسبت به تامين 
و توزيع مطلوب سوخت مجاري عرضه كه درمسير 

زائرين قرار  دارند اقدام كنند .
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خبرروز

كلاهبرداري ۲۰ ميليارد ريالي با ارسال پيامك
رييس پليس فتا فراجا از كشف پرونده كلاهبرداري ۲۰ ميليارد ريالي با ارسال پيامك »نياز فوري مالي و درخواست وجه به مخاطبان كاربران« 
خبر داد و گفت: تاكنون ۳۰۰ فقره پرونده در اين خصوص مورد شناسايي قرار گرفته است. سردار وحيد مجيد اظهارداشت: با وصول پرونده هاي 
متعددي به يكي از واحدهاي پليس فتا كشور با موضوع كلاهبرداري در قالب هك حساب كاربري شبكه اجتماعي شهروندان موضوع به 
صورت ويژه در دستور كار كارشناسان پليس فتا قرار گرفت. اين مقام ارشد سايبري افزود: متهمان پرونده با دسترسي غيرمجاز به حساب هاي 
كاربري شهروندان، اقدام به ارسال پيامي مبني بر »نياز فوري مالي و درخواست وجه« به مخاطبان كاربر با عنوان و هويت او مي كردند. در 

بررسي هاي صورت گرفته تاكنون تعداد ۳۰۰ فقره پرونده مرتبط با متهمان با ارزش ريالي بالغ بر ۲۰ ميليارد ريال شناسايي شده است.

رويداد

انتشار دوباره آمار ايجاد حدود دو ميليون شغل ازسوي 
صولت مرتضوي )وزير كار، تع��اون و رفاه اجتماعي( در 
رس��انه ملي بار ديگر شگفتي كارشناسان و آشنايان به 
حوزه روابط كار را برانگيخت. اين گروه بر اين باور هستند 
كه جامعه؛ آمار اشتغال زايي منتشر شده توسط بالاترين 
مقام دولت در حوزه كار و امور اجتماعي را در ميدان عمل 

حس نمي كند. 

   جزييات يك آمار عجيب
سال گذشته بود كه مرتضوي در ادامه ارايه گزارش هاي 
خود درباره عملكرد مجموعه اي كه تازه از پاييز همان سال 
سكان هدايت آن را در دست گرفته بود، اظهار كرد دولت 
توانسته در مدت يكسال حدود يك ميليون شغل ايجاد 
كند. با پايان يافتن تقريبي فصل تابستان سال ۱۴۰۲، 
وزير كار اين بار در تلويزيون و در برنامه صف اول اعلام كرد 
قوه مجريه در مدت ۲ سال از دوره جديد؛ موفق به ايجاد 

۱ ميليون و ۹۷۰هزار شغل جديد در كشور شده است. 

   بهبود آمار بيكاري
با كاهش جمعيت غيرفعال

به گزارش ايلنا، ارايه  بيلان و آمار بيكاري و اشتغال در ايران 
اندكي پيچيده است و در اين آمار نسبت هايي مثل نرخ 
مشاركت اقتصادي و ميزان جمعيت فعال در بازنمايي 
دقيق آمار اشتغال بسيار اهميت دارد. در بهار سال ۱۴۰۲ 
نسبت به بهار سال ۱۴۰۱، نرخ مشاركت اقتصادي با ۰.۳ 
درصد افزايش به ۴۱.۲ درصد رسيد. در اين فصل بيش 
از ۴۹۲ هزار نفر تمايل به يافتن كار داشتند و به جمعيت 
فعال كشور اضافه شدند. اما در مقابل، جمعيت غيرفعال 
كشور كه همواره نرخ آن بين ۵۹ تا ۶۱ درصد بود به ۵۸.۸ 
درصد كاهش يافت. كاهش جمعيت غيرفعال كش��ور 
درحالي رقم خورد كه باتوجه به رسيدن انبوه جمعيت 
كش��ور به س��ن كار، جمعيت غيرفعال بايد به سرعت 

افزايش پيدا مي كرد، اما بيش از ۲۵۵ هزار نفر از س��رانه 
اين جمعيت در اولين فصل سال ۱۴۰۲ كاهش يافت. 
اين درحالي است كه نرخ مشاركت اقتصادي بسياري از 
كشورهايي كه نرخ بيكاري آنها نزديك به ايران و حتي 
اندكي كمتر اس��ت، بالاي ۶۲ درصد )۲۰ درصد بيشتر 
از نرخ مش��اركت ايران( تخمين زده مي شود. طبعا نرخ 
مشاركت اقتصادي پايين، آمار كاهش نرخ بيكاري به زير 

۸.۳ درصد سال جاري را عملا زير سوال مي برد. 

   مشاغلي با ارزش افزوده پايين
و با تركيب فني ضعيف

معاون وزير كار سال گذشته از رشد ۲۰۲ درصدي صدور 
مجوزهاي مشاغل خانگي خبر داده و گفته بود: اشتغال 
ايجادي در بخش مشاغل خانگي بيش از ۱۰۳ هزار شغل 
بوده اس��ت. او اعلام كرده بود: اين رقم در سال آينده دو 
برابر خواهد بود و به اين ترتيب از هر ۴ شغل ايجادي در 
سال ۱۴۰۲ بايد يك شغل مربوط به مشاغل خانگي باشد؛ 
مشاغلي كه ايجاد آن حداقل سرمايه گذاري و حمايت را 
مي طلبد اما بارآوري كار آن در ابعاد كلان اقتصاد كشور 
بسيار پايين تر است. با همه اين اوصاف بايد ديد ماهيت 
آمار دو ميليوني افزايش اشتغال در دولت چيست؟ آيا 
اين آمار صرفاً نمايشي در جهت تحقق وعده »سالي يك 

ميليون شغل« است يا ماهيتي عيني در اقتصاد دارد؟ 

   مركز آمار تنها مرجع اعلام آمار
اشتغال و بيكاري

هادي حق شناس )اقتصاددان و عضو كميسيون اقتصادي 
در مجلس هشتم( در اين ارتباط با اشاره به اينكه »مركز 
آمار تنها مرجع اعلام آمار اشتغال و بيكاري بايد باشد« 
اظهار كرد: اينكه دستگاه اجرايي در درون دولت جدا از 
مركز آمار و بانك مركزي از طرف خود آمار منتشر كند و 
اين آمار دقيقا ارقامي باشد كه از سوي مركز آمار منتشر 

مي ش��ود، خلاف روال قانوني و مبناي��ي قوه مجريه در 
دهه هاي اخير است. اگر مركز آمار ارقام وزير كار درباره 
افزايش اشتغال را تاييد كند، قطعاً مي توان آن را پذيرفت 

ولي معمولا چنين نيست. 
او ادامه داد: در ش��رايطي كه ميزان اشتغال جديد اعلام 
شده در سال ۱۴۰۱ )س��ال قبل( حدود ۷۲۸ هزار نفر 
بوده است، چطور آمار دوساله دو ميليون نفري منتشر 
مي شود؟  حق شناس تصريح كرد: مركز آمار مكلف به 
آمارگيري دقيق درمورد اشتغال است و اين مركز تاكنون 
چنين آماري كه نشان دهد طي دو سال گذشته حدود 

دو ميليون شغل جديد افزوده شده را ارايه نكرده است. 

   ايجاد اشتغال يا خروج نيروي
آماده به كار از جامعه

اين كارش��ناس اقتصادي تصريح ك��رد: ۷۲۸ هزار نفر 
طبق آمار مراجع خبري مركز آم��ار و بانك مركزي در 
سال گذشته شغل ايجاد ش��ده است. اين يعني از زمان 
آغاز دولت سيزدهم به ازاي هم شش ماه ۲۵۰ هزار نفر 
و س��الي ۵۰۰ هزار شغل به جاي ۱ ميليون شغل ايجاد 
شده است. اما پرسش اين است كه آيا مركز آمار به عنوان 
مرجع اصلي انتشار آمار كشور چنين رقم دو ميليوني را 
منتشر كرده؟ اگر خير كه ادعاي آن ازسوي وزير كار نيز 

اساسا صحيح نيست. 
او با اشاره اينكه »وقتي نرخ مشاركت در كشور كاهشي 
بوده اس��ت، نرخ بيكاري تنها به قيمت خروج بخشي از 
جامعه از جرگه نيروي آماده به كار كاهش مي يابد«، گفت: 
طبعا اشتغال يا همان اشتغال خالص بايد معيار تعيين 
گزارش ها باشد. حرف مديران دستگاه هاي اجرايي درباره 
اشتغال تا زماني كه اشتغال خالص و قدرمطلق محاسبه 
نشده و به عبارت بهتر از شغل ايجاد شده، مقدار »شغل 
از دست رفته در جامعه در همان بازه زماني« كسر نشود، 

نمي تواند قابل توجه باشد.

دولتنصفادعايوزيركارشغلايجادكردهاست

افزايشقيمتنوشتافزارودردسرهايوالدين

بوي ماه مهر با تجربه گراني و فقر

تعادل|
 ش��هريور كه از راه مي رسد زنگ خريد 
لوازم التحرير و وسايل مربوط به مدرسه 
هم به ص��دا در مي آيد. خريدي كه طي س��ال هاي 
گذش��ته به يكي از معضلات خانواده ها تبديل شده 

است. 
گراني لوازم التحرير فش��ار مضاعفي است كه مردم 
بايد براي به مدرس��ه فرستادن فرزندانشان در كنار 
پرداخ��ت ش��هريه ها تحمل كنند. ح��الا ديگر كم 
ك��م مغازه ها و فروش��گاه هاي بزرگ غرف��ه اي را به 
لوازم التحرير اختصاص مي دهند اما مساله اينجاست 
كه اين ملزومات مدرسه براي هر خانواده چقدر تمام 
مي ش��ود. البته همه چيز به اين بستگي دارد كه در 
خانه ش��ما چند بچه محصل حضور داشته باشند. 
در چه مدرسه اي آنها را ثبت نام كرده باشيد و اصلا 
در كدام محله در حال زندگي باش��يد. بچه هايي كه 
مدارس غير انتفاعي مي روند هزينه لوازم التحريرشان 
بيشتر از بچه هايي است كه مدرسه دولتي مي روند. 
بالاخ��ره آنها مجبورن��د از لوازمي كم��ي لوكس تر 
اس��تفاده كنند. اما براي خريد كيف و دفتر و كتاب 
مدرس��ه براي يك دانش آموز كلاس ششمي كه از 
قضا در مدرس��ه دولتي هم درس مي خواند بيش از 
۲ ميليون تومان لازم اس��ت. وقتي قرار باش��د براي 
خريد يك دفترچه صد برگ مبلغ��ي بين ۵۶ هزار 
تا ۶۵ هزار تومان پرداخت ش��ود ديگر معلوم است 
خريد يك مجموع��ه كامل چقدر هزينه بر مي دارد. 
نگاهي به قيمت كيف هاي مدرسه هم نشان مي دهد 
كه حداقل پرداختي براي ي��ك كيف بيش از ۳۰۰ 
هزار تومان خواهد بود و البته قيمت ها تا جايي كه جا 
دارند بالا مي روند و با توجه به بودجه در نظر گرفته 
شده براي هر دانش آموز از طرف خانواده خريد كيف 
مي تواند از ۳۰۰ هزار تومان شروع شود و به ۵ ميليون 

تومان هم برسد.
البته هنوز رييس اتحاديه نوش��ت اف��زار از افزايش 
قيمت در سال جديد حرفي به ميان نياورده است. اما 
با توجه به نرخ تورم مي توان حدس زد كه اين وسايل 

هم بيش از ۳۰ تا ۴۰ درصد افزايش قيمت خواهند 
داشت، همان اتفاقي كه سال گذشته هم رخ داد. 

   هر چه ديرتر بخريم گران تر مي شود
مينو م��ادر دو فرزند دانش آموز اس��ت و در اين باره 
 ب��ه »تعادل« مي گويد: هر چه ديرت��ر اقدام به خريد 
لوازم التحرير كنيم قيمت ها هم افزايش پيدا مي كند. 
در واقع وقتي تب مدرس��ه رفتن بالا مي رود افزايش 
قيمت نوش��ت افزار هم بيشتر مي ش��ود. او معتقد 
اس��ت براي خريد نوشت افزار و ديگر وسايل مدرسه 
دانش آموزانش سال گذشته بيش از ۵ ميليون تومان 
هزينه كرده و امسال هم با توجه به تورم قطعا اين مبلغ 
بيشتر هم مي شود. مينو مي گويد: اگر قرار باشد يك 
كيف با دوام براي فرزندانم بخرم كه يك سال تحصيلي 
را با آن سر كنند بايد حداقل مبلغي بين ۱ ميليون تا 
۱ ميليون و ۵۰۰ هزار تومان پرداخت كنم. دفترچه 
صد برگ بيش از ۶۰ هزار تومان قيمت دارد و خودكار 

و مداد و بقيه لوازم هم قيمت هاي متفاوتي دارند. 
اين مادر دانش آموزان در بخش ديگري از سخنانش 
مي گويد: برخي مدارس اعلام مي كنند كه از خريد 
دفترچه ه��اي لوكس و فانت��زي ب��راي فرزندانتان 
خ��ودداري كنيد اما مس��اله اينجاس��ت كه خريد 

دفترچه هاي معمولي هم چندان ارزان نيست.

   بازگشايي مدارس با طعم گراني
هنوز م��دت زيادي از ت��ب و تاب ثبت ن��ام مدارس 
نگذشته و خانواده ها از پرداخت شهريه هاي ميليون 
خلاص نشده اند كه حالا بايد راهي بازار شوند و تدارك 
وسايل مورد نياز براي تحصيل فرزندانشان را ببينند. 
همه چيز ب��ه تعداد فرزندان دانش آم��وز هر خانواده 
بستگي دارد. البته توان مالي والدين نيز مساله مهمي 
است ما در بس��ياري از موارد آنها مجبور هستند هر 
طور شده براي حفظ آبروي فرزندانشان اين وسايل 

را تهيه كنند. 
علي بخش��ي در اين باره به »تعادل« مي گويد: زمان 
قديم ما يك كيف را چند سال پشت سر هم به مدرسه 

مي برديم اما الان بچه ها زير بار اين چيزها نمي روند. 
هر سال بايد كيف نو برايش��ان بخريم البته كيفيت 
اجناس هم طوري ش��ده كه ديگر ماندگاري زيادي 
ندارند اما بچه ها هم ديگر با قناعت زندگي نمي كنند. 
آنها به دوستانشان نگاه مي كنند و نمي خواهند چيزي 

از آنها كم داشته باشند. 
او مي افزاي��د: من دو دختر دانش آم��وز دارم يكي در 
كلاس پنجم تحصيل مي كن��د و ديگری در كلاس 
دهم هر س��ال هزينه مدرس��ه رفتن آنها بيش��تر و 
بيش��تر مي ش��ود. براي من كه كارگر ساده هستم و 
حقوق چنداني دريافت نمي كنم و با اينكه دو شيفت 
متوالي كار مي كنم عايدي ام زير ۲۰ ميليون تومان 
است پرداخت اين هزينه ها كار س��اده اي نيست. از 
طرف ديگ��ر هم نمي توانم از فرزندانم توقع داش��ته 
باش��م بي خيال حداقل هايي كه لازم دارند بش��وند. 
مساله اينجاست كه مسوولان هر سال وعده كاهش 
هزينه هاي تحصيلي را مي دهند اما در واقعيت اتفاق 
ديگري رقم مي خورد و اين خانواده ها هستند كه زير 
بار اين فشارها از پا در مي آيند. حالا ديگر بازگشايي 
م��دارس هم براي ما ب��ا طعم گراني همراه اس��ت و 

خوشحالي در كار نيست. 

   افزايش قيمت كاغذ 
و گراني دفتر و كتاب مدرسه

خس��رو نقيب زاده، كارش��ناس اقتصادي در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: چند س��الي مي ش��ود كه سير 
صعودي قيمت كاغذ تاثير مس��تقيم در گراني دفتر 
و كتاب مدرسه گذاشته اس��ت. حالا ديگر شما براي 
خري��د دفترچه هاي مش��ق فرزندانتان ه��م با چند 
ن��وع كاغذ س��ر و كار داري��د. دفترهاي��ي كه جنس 
كاغذش��ان مرغوب نيس��ت. دفترهايي كه تركيبي 
است و دفترهايي با جنس مرغوب كه البته قيمت هر 
كدام با ديگري تفاوت فاحش��ي دارد. متاسفانه وقتي 
م��ا از جمعيت فقير ۲۸ ميليون��ي صحبت مي كنيم 
 مي توانيم حدس بزنيم كه شرايط خانواده ها براي تهيه 
نوشت افزار و وسايل مورد نياز فرزندانشان چگونه است. 

مساله اينجاس��ت كه مس��وولان از عدم افزايش يا 
افزايش ۱۰ يا ۲۰ درصدي لوازم التحرير حرف مي زنند 
اما وقتي راهي بازار مي شويم و مي خواهيم خريد كنيم 
در برخي مواقع ب��ا افزايش ۱۰۰ درصدي هم مواجه 
مي شويم. متاسفانه هيچ نظارت درستي هم در اين باره 
وجود ندارد.  او مي افزايد: حالا ديگر چند سالي است 
كه زور تورم به قدرت خريد مردم مي چربد و ماجراي 
خريد لوازم مدرسه هم از اين قاعده مستثني نيست. 
بسياري از خانواده ها با سيلي صورت خود را سرخ نگه 
مي دارند و بس��ياري از بچه ها ب��ه دليل عدم توانايي 
براي تهيه همين ل��وازم پيش پا افتاده روزهاي اوليه 
سال تحصيلي را به جاي اينكه با شادي روانه مدرسه 
شوند سر درگريبان و ناراحت هستند.  اين كارشناس 
اقتصادي مي گويد: متاسفانه در بحث لوازم مدرسه 
هم به جايي رسيده ايم كه برخي از فروشگاه ها فروش 
قسطي مي گذارند و در برخي از سايت هاي خريد هم 
اين جمله ديده مي شود كه »الان بخر و بعد حساب 
كن« در حالي كه سابقه نداشته خريد لوازم مدرسه 
اينقدر افزايش قيمت داشته باشد كه خانواده ها مجبور 

باشند براي خريد قسطي آن اقدام كنند. 

   بررسي قيمت ها
براي اينكه بيش��تر بدانيم براي خريد لوازم التحرير 
مدرس��ه چقدر باي��د هزينه كني��د مي توانيد اينجا 

قيمت ها را بررسي كنيد. 
  قيمت دفترچه ۱۰۰ برگ، از ۵۶ هزار تومان تا ۶۹ 
هزار تومان البته قيمت دفترهاي فانتزي به بيش از 

۱۰۰ هزار تومان هم مي رسد.
  قيمت دفترچه هاي ۶۰ برگ از ۴۰ هزار تومان به بالا

  قيمت دفترچه يادداشت ۳۷ هزار تومان به بالا
  قيمت كيف مدرس��ه از ۲۸۴ هزار تومان ش��روع 
مي ش��ود و با توجه ب��ه مدل و كيفي��ت و ... به بالاي 

۲ميليون تومان مي رسد.
  قيمت خودكار و مداد از ۱۵ هزار تومان آغاز مي شود 
و به بيش از ۱۰۰ هزار تومان مي رس��د و اين درحالي 
است كه براي خريد يك مداد رنگي ۱۲ رنگ بايد بيش 

از ۱۰۰ هزار تومان پرداخت كنيد.

   اين قيمت ها هنوز افزايش نيافته اند
پيروز فره��ادي، يكي از فروش��ندگان لوازم التحرير 
به »تع��ادل« مي گويد: اين قيمت ه��ا هنوز افزايش 

پيدا نكرده اند در واقع قيمت هاي سال قبل هستند 
و هر چه به روز بازگش��ايي مدارس نزديك تر شويم 
قيمت ها هم تغيير محسوسي پيدا مي كنند. بالاخره 
فروشندگان لوازم التحرير همين يك ماه را مي توانند 
درست كار كنند و بار يك سال پيش رو را ببندند. البته 
قرار نيست گرانفروشي كنيم اما وقتي كاغذ گران است 
وقتي اجاره بهای مغازه هر سال افزايش چشمگيري 
دارد ما هم مجبوريم چرخ زندگي خود را بچرخانيم. 

او مي افزاي��د: ت��ازه از ۱۰ ي��ا ۱۵ روز ديگر خريد 
مدارس ش��روع مي ش��ود و خانواده ها راهي بازار 
مي ش��وند و آن زمان قيمت ه��ای جديد هم از راه 
مي رسند. متاس��فانه هر سال شاهد كاهش قدرت 
خريد مردم در اين زمينه هس��تيم. خانواده هايي 
را مي بينيم ك��ه نمي توانند وس��ايل مورد دلخواه 
فرزن��دان خ��ود را تهيه كنن��د. بچه هاي��ي كه با 
چش��م های اش��ك آلود از مغازه بيرون مي روند و 
صورت برافروخته و خسته پدر و مادرهايي كه توان 
خريد همين چند قلم كالا را هم ندارند. ما هر روز 
فقر را به ش��كل تازه اي تجربه مي كنيم و حالا هم 
تجربه فقر براي خريد لوازم التحرير شروع مي شود.

گزارش

پرداختاينهزينههابرايقشركارگرراحتنيست

رويخطخبر

آغازفرآيندتطبيقمجوزكودكستانهادرسامانهتعليموتربيت
رييس س��ازمان ملي تعليم و تربيت كودك از ش��روع 
فرآين��د تطبيق كودكس��تان هاي موجود كش��ور در 
سامانه اين سازمان خبر داد و گفت: اكنون براي ۳۱هزار 
و ۵۰۰ كودكس��تان فعال، پرونده تشكيل شده است. 
مجتبي همتي فر درباره آمار كودكستان هاي موجود 
در كشور گفت: تا وقتي كه سازمان ملي تعليم و تربيت 
كودك تشكيل شود، نمي دانستيم چند مهد كودك، 
كودكستان، پيش دبستانی و مشابه آن در كشور وجود 
دارد. او با اشاره به ساماندهي پايگاه داده كودكستان ها 
)مهدكودك س��ابق( اظهار كرد: آمار كودكستان ها تا 
قبل از تاس��يس س��ازمان ملي تعليم و تربيت كودك 
به صورت كاغذي و غيرمتمركز انجام مي شد و پايگاه 
داده اي در اي��ن زمينه وجود نداش��ت. همتي فر بيان 
كرد: يك��ي از كارهاي خيلي مهم مل��ي كه در فرآيند 
تطبيق مهدكودك ها انجام شد، پروژه ساماندهي اين 
مراكز بود. رييس سازمان ملي تعليم و تربيت كودك 
با بيان اينكه با س��امانه اي و الكترونيكي كردن فرآيند 
تطبيق مهدكودك ها اكن��ون ۳۱۵۰۰ مهدكودك يا 
كودكستان در سازمان، پرونده تشكيل داده اند، افزود: 
به طور مشخص و طبق پرونده اي كه در سامانه سازمان 

تشكيل شده است ۳۱۵۰۰ كودكستان در كشور وجود 
دارد كه موسس آن مشخص است و فرآيندهاي مربوطه 
را طي مي كند و در ادامه نيز مكان، مدير، نيروي انساني، 
تجهيرات و نوع كودكس��تان طبق داده هايي كه ثبت 
مي شود در سامانه مشخص خواهد شد. همتي فر تصريح 
كرد: اكنون ۳۱۵۰۰ پرونده تشكيل شده داريم يعني 
اين تعداد مراكز فعال هس��تند و ممكن است مراكزي 

هم باشند كه تعطيل و غيرفعال شده اند كه اين مراكز از 
چرخه خارج شده اند. رييس سازمان ملي تعليم و تربيت 
كودك در خصوص صدور مجوز جديد كودكس��تان 
نيز گفت: فعلا مجوز جديد صادر نمي كنيم و در دوره 
تطبيق مجوز كودكس��تان هاي قبلي هستيم. چون 
تكليف اوليه كه در اساسنامه سازمان ملي تعليم و تربيت 

براي ما تعيين شده بود، ساماندهي مراكز موجود بود.

يادداشت

خشميكويژگياكتسابياستاما...
بيش��تر جامعه شناس��ان 
امروزي پديده قتل را ريشه 
در مش��كلات اقتص��ادي 
و معيش��تي مي دانن��د اما 
قتل ه��اي آن��ي كه ب��ر اثر 
خش��ونت لحظ��ه اي رخ 
مي دهن��د از اي��ن قاع��ده 
مستثني هس��تند. چرا كه 
اين قتل ها عموما بدون برنامه ريزي و قصد قبلي اتفاق 
مي افتند به همين خاطر نمي ت��وان گفت كه انگيزه 
پشت آن ربطي به مشكلات اقتصادي و معيشتي داشته 
است اما مي توان گفت كه شايد مشكلات معيشتي و 
اقتصادي در رقم زدن خش��م هاي كنترل نشده تاثير 
بسزايي مي توانند داشته باشند. مساله اينجاست كه 
اگر بخواهيم به خشم هاي آني و اتفاق هايي كه ممكن 
است بر اثر آن رخ بدهد فكر كنيم مي بينيم كه در بيشتر 
م��وارد قتل هايي كه بر اثر همين خش��م هاي آني رخ 
داده است بسيار اتفاقي و البته با انگيزه هايي بسيار غير 
طبيعي بوده است. مثلا فردي به دليل اينكه از صداي 
خنده هاي خواهرش دچار تنش عصبي مي ش��ده در 
يك لحظه كه عصبانيت در او به اوج مي رسد مرتكب 
قتل خواهر مي شود و تنها دليل براي كشتن او را زياد 
خنديدن و صداي بد خنديدن مي داند. اين خشم هايي 
كه قتل منجر مي ش��وند عموما هميشه با پشيماني 
همراه هستند كه البته ديگر سودي هم ندارد. به همين 
خاطر است كه بارها و بارها توصيه شده كنترل خشم 

مي تواند ش��ما را از افتادن ب��ه دام رفتارهاي پر خطر 
نجات دهد.  دليل ديگري كه روان شناسان به آن تأكيد 
دارند، احساس حقارت از بعد رواني است كه مي تواند 
يكي از عوامل ارتكاب قتل هاي آني باشد. اين احساس 
حقارت ممكن اس��ت از نابرابري هايي ك��ه در داخل 
خانواده و جامعه احس��اس كرده باشد، ريشه بگيرد، 
بيش��تر افرادي كه گرفتار قتل آني شدند در لحظه با 
يك حس كوچك شدن و بي ارزشي مواجهه مي شوند و 
متأسفانه ياد نگرفتند آن را از زمان كودكي كنترل كنند! 
ازآنجايي كه خيلي از ما ياد نگرفته ايم چطور احساسات 
و اميال خودمان را ش��ناخته و بعد مديريت و كنترل 
كنيم، اين حس به يك خشم و انفجاري بزرگ خودش 
را در نزاع نش��ان مي دهد كه گاهي صحنه قتل را رقم 
مي زند. خشم يك ويژگي اكتسابي است و در اين زمانه 
براي خشمگين شدن بهانه زياد وجود دارد؛ از شرايط 
جامعه، تورم و گراني گرفته تا نارضايتي هاي شغلي و 
بيكاري و عوامل اقتصادي كه هر كدام نقش زيادي در 
بروز خشونت دارند كه اگر كنترل نشوند زمينه ساز نزاع 
و درگيري در شرايط بحراني مي شوند. حالا چطور اين 
خشم را كنترل كنيم؟ خشم هم مثل باقي احساسات 
غم، ش��ادي و ترس يك حس و واكنش طبيعي است 
و نبايد براي داش��تن آن خودمان را س��رزنش كنيم! 
وقتي احساس��اتمان ناديده بگيريم دير يا زود طغيان 
آن را مش��اهده مي كنيم. كنترل خشم مهارتي است 
كه به دادمان مي رس��د تا در مواقع حس��اس، اختيار 
از كف مان خارج نش��ود! در واقع از م��ا در برابر خطر و 

تهديد محافظت و دفاع مي كند. قديمي ها بيش��تر از 
عصر امروز و تكنولوژي، هزار ترفند بلد بودند تا خشم و 
عصبانيشان را كنترل كنند. راه و روش هاي علمي كه 
روانشناسان آن را امروزه براي كنترل خشم پيشنهاد 
مي دهند. شناسايي علت خشم، اولين قدمي است كه 
بايد براي كنترل آن برداشت و ممكن است ريشه اين 
خشم، احساس ديگري باش��د؛ مثلًا آزار ديدن از يك 

مشاجره، خسته شدن از تنهايي و...
 تنفس عميق و اجراي چند تكنيك س��اده مراقبه و 
ورزش كردن باعث تخليه انرژي منفي شما مي شود و 
براي همين است كه بسياري از ورزشكاران حرفه اي 
در زندگي ش��خصي خود آرام و صبور هستند چرا كه 
خشم خودش��ان را به بهترين روش تخليه مي كنند. 
راه رفتن، دويدن و شناكردن و انجام حركات كششي 
فعاليت هاي مفيدي هس��تند كه به كنترل خش��م 
ش��ما كمك مي كنند. شناسايي و دوري از محرك ها 
راه ديگ��ري ب��راي آرام��ش اعصابتان اس��ت؛ مثلًا 
صحبت كردن درباره موضوع��ات خاص، افراد خاص 
باعث رنجش شما مي ش��ود. ذهنتان را از حادثه دور 
كنيد؛ مثلًا ش��مارش معكوس اعداد به ش��ما كمك 
مي كند ضربان قلبتان كند شده و خشمتان فروكش 
كن��د. كمك بگيري��د، بعضي وقت ه��ا زور حوادث و 
مش��كلات خيلي بيش��تر از ما آدم هاس��ت بنابراين 
كمك گرفتن از افراد حرفه اي و متخصص به ما كمك 
مي كند علاوه بر اينكه علت خش��م را بشناسيم براي 

مهار و كنترل آن قدم مثبتي برداريم. 

بهارهسلحشور


